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فردین علیخواه
اولیور دریســنز در یکی از مقــالات تأثیرگذار خود با 
عنوان»سلبریتیزه شدن جامعه و فرهنگ«)1( که در 
آن به پویایی های ســاختاری فرهنگ سلبریتی می 
پردازد ســلبریتیزه شدن را برای آن دسته از تغییرات 
اجتماعی و فرهنگی بکار می برد که مستلزم حضور 

سلبریتی است.
از نظر او ســلبریتیزه شدن را می توان پدیده ای هم 
ردیف جریان هایی چون جهانی شــدن، فردی شدن 
یا رسانه ای شــدن قلمداد کرد و در نتیجه نمی توان 
اهمیــت آنرا در حیات جوامع معاصــر نادیده گرفت. 
محققــان و متفکــران متعددی بر نقــش و اهمیت 
سلبریتی یا شکل عام تر آن یعنی »فرهنگ سلبریتی« 
تأکید کرده اند. در جوامع معاصر تقریبا عرصه ای را 
نمی توان یافت که به شــکل مستقیم یا غیرمستقیم 
با پدیده ســلبریتی در ارتباط نباشــد. سلبریتی ها در 
جای جــای زندگی امروزی ما حضــور دارند و بر آن 
اثرگذارند و در برهه هایی این احســاس نامطلوب به 
سراغ مان می آید که گویی گریزی از آنان نیست. در 
همه جا یا ما در حال تماشــای آنها هستیم یا آنها بر 

فراز تابلوهای تبلیغاتی در حال تماشای ما هستند.
سیاست و ســلبریتی، یکی از عرصه هایی است که 
همواره در قرن بیســتم و قرن جدید موضوع مطالعه 
و بررســی محققان مطالعات ســلبریتی بوده است. 
سیاســت و سلبریتی، هم به شــکلی مستقیم و هم 

غیرمستقیم با هم پیوند دارند.
ادامه در صفحه 2

سیاست، سلبریتی، طحی شدن

 سند صیانت از کودکان 
 و نوجوانان در فضای مجازی

 به تصویب نهایی رسید

 برنامه های کاندیداهای
  انتخابات برای بورس

 چیست؟

 نامزدهایی که در 
مناظره توهین کردند، از مردم 

عذرخواهی کنند

 اقدامات ویژه سازمان بنادر
  به منظور حرکت در مسیر

 »بنادر سبز«
جلســه شورای  عالی فضای مجازی روز دوشنبه به 
ریاست حجت الاســلام والمسلمین حسن روحانی 
رئیس جمهور برگزار شد و در این جلسه سند صیانت 

از کودکان و نوجوانان در...

در دور پیش روی انتخابات ریاست جمهوری، 
بورس محور رقابت های نامزد ها شــده است. 
برخــی تلاش دارند دیدگاه خود را تبیین کنند، 

اما برخی برای جبران خسارت نیز...

عضــو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام گفت: 
نامزدهایی که در مناظره انتخاباتی دروغ و تهمت 
زدند و توهین کردند، باید از مردم عذرخواهی کنند 

چراکه رفتارشان بزرگترین خیانت به مردم است.

محمد رضا الهیارعضو هیأت عامل و معاون مهندسی 
و توسعه امور زیربنایی ســازمان بنادر و دریانوردی 
گفت: مطالعات استفاده از برق ساحلی برای شناورها 

به منظور کاهش آلودگی هوا در ٨ بندر کشور...

تولید بدون کارخانه، راهکار 
جدید استفاده از ظرفیت خالی 

واحدها
معاون وزیر صمت گفــت: اجرای طرح »تولید 
بدون کارخانه« با حداقل سرمایه گذاری ثابت 
و کمترین زمــان مورد نیاز بــرای ورود بازار، 

پاسخگوی بخشی از ...

هیچ برنامه اقتصادی اجرایی از دل مناظره بیرون نیامد!
کاندیداهای ریاست جمهوری طرح و برنامه اقتصادی قابل اعتنا دارند؟

 در جمع خبرنگاران مطرح شد:۷۰درصد ایران درگیر ورشکستگی آبی  است

سالیانه۱۱هزار نفر بخاطر آلودگی  هوا جان می دهند!

بر اساس مصوبه هیئت وزیران فرصت جدیدی برای 
ثبت نام از جاماندگان و همچنین منصرفین از ســایر 
یارانه ها بــه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی محول 

شد. 
در پی تصمیم اتخاذ شــده از سوی هیات وزیران، به 
زودی زمان ثبت نام از کسانی که یارانه نمی گیرند، یا 
در گذشته انصراف داده اند یا متقاضی یکی از یارانه ها 

هستند اعلام می شود .
 این مهم در قالب آیین نامه مربوط به یکی از بندهای 
تبصره 1۴ قانون بودجه درباره هدفمندی یارانه ها به 

تصویب رسیده است.
به موجب این مصوبه،وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی 
با همکاری وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات موظف 

اســت ظرف یک ماه از تاریخ ابلاغ ایــن آیین نامه، 
دسترسی کامل و برخط پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان 
را از طریــق مرکز ملی تبــادل اطلاعات برای اجرای 
تکالیف قانونی مربوطه در اختیار ســازمان قرار دهد.

تمام دســتگاه های اجرایی نظیر سازمان ثبت اسناد و 
املاک کشور، سازمان ثبت احوال کشور، سازمان امور 
مالیاتی کشور، سازمان بیمه گر اعم از تجاری و تأمین 
اجتماعــی، نیروی انتظامی جهموری اســلای ایران، 
بانک ها، وزارت صنعت،معدن و تجارت،ســازمان ها و 
صندوق های بازنشســتگی کشوری- لشکری و سایر 
صندوق های بازنشستگی موظف به همکاری لازم با 
وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی در به روزرســانی و 

تکمیل پایگاه مذکور هستند.

جزییاتی برای جاماندگان یارانه ها

چه کسانی می توانند دوباره برای 
یارانه ثبت نام کنند؟
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عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
نامزدهایــی که در مناظــره انتخاباتی دروغ 
و تهمت زدند و توهیــن کردند، باید از مردم 
عذرخواهی کنند چراکه رفتارشان بزرگترین 

خیانت به مردم است.
آیت الله موحدی کرمانی عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در گفتگو با خبرنگار مهر، ضمن 
انتقاد از روند برگزاری اولین مناظره تلویزیونی 
نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری که روز 
شنبه از رسانه ملی پخش شد، اظهار داشت: 
در ابتدا یک نکته راجع به نظر خود در رابطه 
با زمان نامزدها عرض می کنم؛ به عقیده من 
زمانی که تعیین کرده بودند خیلی کوتاه بود 
یعنی فرد هنوز وارد بحث نشده بود، می گفتند 
تمام شد و نامزد انتخابات حرف خود را ناقص 

و ناتمام بیان می کرد.
وی گفت: می شد به جای اختصاص دو زمان 
چهــار دقیقه ای، ٨ دقیقه به هــر نامزد داده 
می شد تا بتوانند در این زمان حرف های خود 

را بزنند و برنامه های خود را مطرح کنند.
امام جمعه موقت تهران تصریح کرد: قضاوت 
من از مناظره ها و آنچه دیدم این اســت که 
در مناظره ای که گذشت، چند صحنه مشاهده 
می شد. صحنه اولی که در بعضی از نامزدها 
دیده می شــد صحنــه متانت، ســعه صدر، 
منطق و القای ســخن با ادلــه متقن بدون 
اهانت به دیگــری بود یعنی برنامه های خود 
را مطــرح می کردند منتها چون وقت کم بود 

نمی توانستند خوب بیان کنند.
موحدی کرمانی با بیان اینکه کسی که خود را 
برای ریاست جمهوری آماده کرده است باید 
این متانت را داشته باشد، اضافه کرد: صحنه 
دوم صحنه ای بود که برخی از آقایان دردهای 
جامعه را بیان می کردند و می گفتند جامعه چه 
وضعی دارد و چقدر جامعه از گرانی و ســایر 
مسائل و اینکه ارزش پول پایین آمده، ناراحت 
است. دردها را فشرده بیان می کردند و ریشه 

دردهــا را هم می گفتند که این مشــکلات 
تقصیر چه کسانی است.

وی تاکید کــرد: این افراد معتقــد بودند در 
صورتی که رای بیاورند و رئیس جمهور شوند، 
افرادی که باعث رنــج، ناراحتی، بدبختی و 
گرفتاری مردم شــدند بایــد محاکمه گردند 
و ممنوع الخروج شــوند تا مبادا از کشور فرار 
نکنند. این هم یک صحنه در این مناظره بود.

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام بیان 
کرد: صحنه دیگری هم بــود که کاندیدای 
مــورد نظر، اهــل اســتدلال و منطق بود و 
برنامه هــای خود را مســتدل و قوی مطرح 
می کرد. البته همانطور که عرض شد فرصتی 
بــرای اینکه خوب مطالب را بیان کنند وجود 
نداشت و برنامه هایشان ناتمام قطع می شد اما 
اهل منطق بودند و سعی می کردند به کسی 
توهین نکنند. تعدادی از آقایان این رویه را در 

پیش گرفتند.
موحدی کرمانی با بیان اینکه در پیش گرفتن 
ســیر منطقی برای ارائه برنامه های نامزدها 

رویه ای ممــدوح بود، گفت: افــرادی که به 
طور مســتدل برنامه های خود را بیان کردند 
با رویه ای که در پیــش گرفتند، هم مردم را 
آگاه می کردند تا ریشــه بدبختی های موجود 
را بشناسند و بدانند این بدبختی ها از کجا به 
وجود آمده اســت تا سعی کنند دیگر عوامل 
این بدبختی ها روی کار نیایند و به بدبختی ها 
اضافه نکنند. اینها مطالب خود را خیلی شفاف 
و در عین حال متین، موقر و بدون اهانت به 

کسی بیان می کردند.
وی افزود: متاسفانه صحنه دیگری هم وجود 
داشــت که در آن صحنه دروغ، جســارت و 
اهانت مطرح بود و حقایقی که همه مردم آن 

را قبول داشتند و دارند را انکار می کردند.
امام جمعه موقت تهران گفــت: برای مثال 
شما دیدید وقتی آقای رئیسی روی کار آمدند 
و متصدی پســت قضاوت شدند به جد وارد 
صحنه شدند و مچ دزدها و گردن کلفت ها را 
گرفتند و همه را به محاکمه کشاندند و اموالی 
که دزدیده بودند را به بیت المال برگرداندند که 

مصداق روشن آن آقای طبری است که همه 
او را شناختند.

خطیب نماز جمعه تهران خاطرنشان کرد: وقتی 
آدمی با این ویژگی ها این طور موفق بود و کار 
کرد، موجب شد مردم بارقه امیدی در دلشان 
به وجود بیاید و بگویند الحمدلله بالاخره دیدیم 
فردی هست که با دزدها برخورد می کند، آنها 
را می گیرد و محاکمه می کند.وی ادامه آقای 
رئیسی زمانی که تولیت آستان قدس بود، از 
مبلغ وافر و بســیار زیاد حق التولیه نزدیک به 
صفر دریافت می کرد و اصلًا چیز قابل ذکری 
از آن را اســتفاده نمی کرد و تمــام آن را به 

فقیران و مستمندان می داد.
موحدی کرمانی افزود: حالا تماشــا کنید در 
صحنه ای که دیدیم متاســفانه به شــخص 
ایشان اهانت های عجیب و غریبی شد. اینکه 
ایشان فلان است یا تحصیلاتش فلان قدر 
اســت؛ دروغ گفتند و به او اهانت و جسارت 
کردند. فکر می کردند با دروغ گفتن و توسل 
به توهین می توانند رأی مردم را از او را بگیرند 

و به خودشــان صادر کننــد؟ خیلی این فکر 
احمقانه است.

وی تصریح کرد: من به آنهایی که این شیوه 
را پیش گرفتند سفارش می کنم، اولًا بین خود 
و خدا توبه کنند تا خدا آنها را ببخشــد. مردم 
را این طور به اشــتباه نیاندازند و واقعاً از مردم 
عذرخواهی کنند. این رفتار بزرگترین خیانت 
به مردم است که این چنین عملی می شود. از 

خدا بترسند و باور کنند بالاخره قیامتی است.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
اینکــه دهان خــود را باز می کنیــد و حرف 
می زنیــد، میلیون ها آدم دارند می شــنوند و 
ممکن اســت میان آنها آدم های ساده لوحی 
باشد که شنیده های خود و دروغ های شما را 

باور کنند. واقعاً باید خجالت کشید.
موحدی کرمانی صحنه اهانت و جسارت به 
برخی نامزدهای انتخاباتی را دردناک توصیف 
کرد و گفت: این صحنه خیلی صحنه دردناکی 
بود. اینها باید بدانند هیچکس از دروغ و تهمت 
به هیچ جا نرسیده است. چقدر دروغ به خاندان 
پیامبر نسبت دادند و چقدر به امام حسین )ع( 
اهانت کردند اما ببینید عظمت امام حســین 
دنیا را پر کرده است.خطیب نماز جمعه تهران 
ضمن هشدار به نامزدهایی که در روند مذاکره 
رویه اهانت را در پیــش گرفتند، تاکید کرد: 
بترســید که گرفتار رد صلاحیت خود توسط 
شورای نگهبان شوید که در این صورت مبتلا 
به رسوایی و خواری در دنیا و عذاب الهی در 

آخرت خواهید شد.
موحدی کرمانی در پایان تاکید کرد: مناظره ها 
باید مودبانه، متین، مســتدل، خالی از دروغ 
و اهانت و جســارت باشــد. شــماها مدعی 
هستید که می خواهید رای مردم را بگیرید و 
رئیس جمهور شوید. سعی کنید وزن خودتان را 
حفظ کنید. ان شاءالله خداوند همه ما را به راه 
راست هدایت و از خطرات و انحرافات حفظ 

کند.

آیت الله موحدی کرمانی:

نامزدهایی که در مناظره توهین کردند، از مردم عذرخواهی کنند
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

یادداشتسیاست

اخبار سند صیانت از کودکان و 
نوجوانان در فضای مجازی 

به تصویب نهایی رسید
جلســه شــورای  عالی فضای مجازی روز دوشنبه به 
ریاست حجت الاســلام والمسلمین حســن روحانی 
رئیس جمهور برگزار شــد و در این جلسه سند صیانت 
از کودکان و نوجوانــان در فضای مجازی و همچنین 
سند چشم انداز فضای مجازی در افق 1۴1۰ به تصویب 

نهایی رسید.
به گزارش ایســنا، بر اساس سند صیانت از کودکان و 
نوجوانان در فضای مجازی، مقرر شــد کلیه سکوها و 
ارائه دهندگان محتوا و خدمات فضای مجازی در مدت 
یکسال، نسبت به صیانت از داده ها، رده بندی و تفکیک 
محتوا و خدمات ویژه هر رده ســنی از خدمات عمومی 
اقدام کنند.به موجب این مصوبه همچنین وزارتخانه ها 
مکلف شدند به شکل غیرانحصاری در رابطه با سکوها و 
خدمات صیانت شده برای خردسالان اطلاع رسانی کنند.

موضوع دیگر جلسه امروز شورای عالی فضای مجازی 
بررسی و تصویب سند چشم انداز فضای مجازی در افق 
1۴1۰ بود که بر اساس این چشم انداز مقرر شد فضای 
مجازی، پیشران پیشرفت سایر حوزه های کشور باشد 

و متکی بر ظرفیت های درون زای کشور توسعه یابد.
بر مبنای این سند چشم انداز، جمهوری اسلامی ایران 
تا ســال 1۴1۰ به جایگاه قدرت برتر سایبری در تراز 
جهانی و مقام اول ارائه خدمات فضای مجازی در منطقه 
غرب و جنوب غرب آسیا خواهد رسید و همچنین تلاش 
خواهد کرد سلطه بیگانگان بر فضای مجازی کشور را 
نفی کرده و حکمرانی کشــورهای سلطه گر بر شبکه 

جهانی را رفع کند.

انتظاراتم در رابطه با مسائل 
پادمانی ایران برآورده نشده است

مدیرکل آژانس بین المللی انــرژی اتمی در کنفرانس 
خبری خود پس از نشست امروز شورای حکام. از تاکید 
علی اکبر صالحی در نامه خود مبنی بر تداوم همکاری با 

آژانس اتمی استقبال کرد.
به گزارش ایســنا، رافائل گروســی، مدیــرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی روز دوشنبه در کنفرانسی خبری 
خود با اشــاره به اینکه انتظاراتش درخصوص با مسائل 
پادمانی ایران برآورده نشــده اســت، گفت: ما جلساتی 
داشــتیم. این را می توانم تایید کنم. دولت ایران تاکید 
داشته که مشــارکت و همکاری هایی خواهد داشت و 
جواب هایی را ارائه خواهد داد اما تاکنون پاسخ  نداده اند. 
امیدوارم این روند تغییر کند اما تاکنون که در این زمینه 
پیشرفت ملموســی نداشته ایم.گروسی در پاسخ به این 
ســوال که »نظر وی درخصوص اینکه شورای حکام 
در رابطه با ایران قطعنامه صادر نخواهد کرد، چیست؟« 
گفت: وظیفه -و نه نظر من- ارائه گزارش به شــورای 
حکام اســت و باید دقیقا اعلام کنم که چه خبر است. 
نه باید بگویم که چه باید می شــد و یا پیش بینی کنم 
که چه خواهد شــد. ما اطلاعات را در اختیار شورا قرار 
می دهیم و سپس آن ها نتیجه گیری می کنند و هر طور 
که صلاح بدانند، مذاکره می کند یــا قطع نامه ای ارائه 
می دهند.مدیرکل آژانس در پاســخ به سوال دیگری در 
رابطه با اهمیت نامه علی اکبر صالحی، رییس سازمان 
انرژی اتمی ایــران به وی اظهار کرد: اهمیت این نامه 
مشــخص است. وی رئیس سازمان اتمی ایران است و 
این نامه نمی تواند مهم تر از این باشــد. مهم است که 
درک کنیم ایران نمی گوید خواهان تعامل و گفت وگو با 
ما نیست و دکتر صالحی در نامه شان بر این مسئله تاکید 
کرده  است. من از این مسئله استقبال می کنم اما در عین 
حال گفت وگو باید به نتیجه منتهی شود.وی در رابطه با 
مذاکرات جاری در وین بر ســر احیای برجام هم گفت: 
به نظرم مذاکرات در حال پیشــروی به سوی مرحله ای 

تعیین کننده هستند. 
ما آرزوی موفقیت شــان را داریم . آژانس برای حمایت 
از آن ها حضور خواهد داشت؛ همانطور که در تمام این 
مدت بوده است.گروسی در پاسخ به این سوال که »آیا 
شــورای حکام فشار لازم را برای گرفتن پاسخ بر روی 
ایران گذاشته اســت؟« بیان کرد: این مسئله ای جدی 
است چراکه با کشوری طرف هستیم که برنامه هسته ای 
بســیار توســعه یافته ای دارد که درحال غنی سازی در 
سطوح بالا نیز می باشــد. من با گفتن این ها تنها دارم 
واقعیت را توصیف می کنم و ما باید نســبت به واقعیت 

هوشیار باشیم.

سیاست، سلبریتی، 
طحی شدن

 ادامه از صفحه یک
در قــرن بیســتم کم نبودنــد سیاســتمدارانی که 
خاســتگاه آنان صنعت سرگرمی و فراغت بود. شاید 
نمونه شناخته شده آن آرنولد شــوارتزنگر، قهرمان 
پرورش اندام و بازیگر مشــهور هالیوود، و نمونه های 
قبل تر آن، رونالــد ریگان، رئیس جمهور امریکا بین 
ســال های 19٨1 تا 19٨9 باشد. معمولا در کشور 
ما در سطح انتخابات شــوراها و گهگاه در انتخابات 
مجلس مــی توان نمونه هایی از افرادی را یافت که 
پیشینه آنان به رادیو و تلویزیون و سینما بازمی گردد 
و به تعبیری قبل از ورود به سیاست، چهره ای رسانه 

ای بودند.
اما پیوند بین سیاســت و سلبریتی به آنچه گفته شد 
ختم نمی شود. سیاستمداران و احزاب همواره تلاش 
کــرده و می کنند تا از محبوبیت چهره ها به ســود 
خــود بهره برداری نمایند. معمولا در ایام رقابت های 
انتخاباتی، در همه کشــورهای جهان شاهد حضور 
سلبریتی ها در کارزارهای انتخاباتی هستیم. در این 
کارزارها سیاستمداران تلاش می کنند تا به طریقی در 
کنار سلبریتی ها قرار گیرند و عکس هایی از دورهمی 
و »خوش و بش« آنان در رسانه های جمعی منتشر 
شود. نمونه های ایرانی آنرا می توان در عکس های 
یادگاری برخی چهره های سیاسی با ساسی مانکن یا 
امیر تتلو دید. در اینجا هدف، یا حداقل یکی از اهداف، 

جذب هواداران میلیونی سلبریتی هاست.)2(
جدای از بهره برداری چهره های سیاسی از محبوبیت 
سلبریتی ها، آنچه در خصوص پیوند بین سیاست و 
سلبریتی اهمیت دارد استفاده از سازوکارها و تکنیک 
های بکارگرفته شده در صنعت سلبریتی سازی برای 
کسب شهرت و محبوبیت سیاسی است. منظور آنکه 
معمولا در رقابت ها و کارزارهای سیاسی از شگردها و 
فنون مورد استفاده در عرصه فرهنگ سلبریتی جهت 
معرفی یک چهره سیاسی و کسب هواداری سیاسی 
اســتفاده می شــود. این امر با فراگیر شدن فرهنگ 
ســلبریتی در جامعه امروزی ما دامنه ای وســیع تر و 
شدت بیشتری یافته اســت. ساخت دشمن فرضی 
و حمله بــه او، تلاش برای تحریک شــور جمعی، 
سانتی مانتالیسم یا احساسات گرایی، استفاده از شگرد 
بمب های خبری، کار کردن بر ژســت ها، لحن و تُن 
صدا، لباس و آرایش صورت از آن جمله اند. البته به 
همه اینها باید بکارگیری تکنیک های فنی سینمایی 
در محصولات تصویــری متعلق به کاندیداها را هم 

اضافه کرد.
در جایــی مانند امریکا این پیش فــرض وجود دارد 
که سیاستمداران همچون یک صابون یا یک بسته 
ماکارونی هستند. همان شگردها و سازوکارهایی که 
در بازاریابی کالا برای فروش استفاده می شود برای 
»فروش« چهره های سیاسی به مردم نیز باید بکار 
گرفت. در آنجا مشتری با رفتن به سوی صندوق دار 
فروشگاه به تبلیغات رأی می دهد و در عرصه سیاست 
نیز با رفتن به سمت صندوق رأی. شاید چنین پیش 
فرضی »سطحی سازی« موضوع مهمی مانند رقابت 
سیاســی تلقی شود ولی شگردها و فنونی که امروزه 
در عرصه سیاست و سیاست ورزی شاهد هستیم این 
پیام را به ما می دهد که مرز بین سلبریتی و سیاست 
بســیار باریک و شکننده شده است. گاهی سیاست، 
ســلبریتی و گاهی سلبریتی، سیاست می شود. شاید 
بی اســاس نباشد اگر بگوییم در دنیای امروز به جای 
سیاست یا سلبریتی، باید به موضوع دیگری پرداخت: 

سطحی شدن.

فرمانده نیروی دریایی ســپاه گفت: رزمندگان نیروی 
دریایی ســپاه همه تحرکات دشمن را رصد می کنند و 
آمادگی کامل برای صیانت از منافع نظام اســلامی در 

خلیج فارس و دریاهای دوردست را دارند.
به گزارش خبرگزاری مهر، دریادار علیرضا تنگســیری 
فرمانــده نیــروی دریایی ســپاه به همــراه جمعی از 
فرماندهان و معاونین ایــن نیرو از جزایر تنب بزرگ و 
بوموسی در خلیج فارس، بازدید و ضمن بررسی آخرین 
وضعیت آمادگی های رزمی رزمندگان مســتقر در این 
جزایر و گفت وگوی میدانی با آنان، بر حفظ آمادگی ها، 
افزایش توان رزم، هوشیاری و اشراف هوشمند اطلاعاتی 
بر حوزه جغرافیایی و محیط پیرامونی منطقه مأموریتی 

تأکیــد کرد.وی در این بازدیــد از بخش های عملیاتی 
شــناوری، تفنگداری، جنگال، فاوا، مهندســی، مرکز 
فرماندهی و کنترل و سایر بخش های مربوطه در جزایر، 
بازدیــد میدانی به عمل آورد و پس از بررســی آخرین 
وضعیت آمادگی ها و توان رزم، جدیدترین تاکتیک های 
مؤثر عملیاتی را ابلاغ کرد.فرمانده نیروی دریایی سپاه 
هدف از بازدیدهای عملیاتی مســتمر را تقویت روحیه 
معنوی و جهادی رزمندگان و اطمینان بخشــی کامل 
از وضعیت مطلــوب آمادگی ها و ارتقــای توان رزم و 
سفارش همگان به انجام صحیح تکلیف مقدس جهاد 
فی ســبیل الله عنوان و بیان کرد: ما باید شاکر خداوند 
سبحان باشــیم در عصری به سر می بریم که از نعمت 

عظمای ولایت بهره مند هســتیم و امــروز زیر عَلم و 
پرچم نظام مقدس جمهوری اســلامی به رهبری نائب 
امام زمان )عــج(، حضرت امام خامنه ای )حفظه الله( در 
کسوت پاسداری از مرزهای آبی این جمهوری اسلامی 
که به قول ســردار دل ها حاج قاســم عزیز، حرم الهی 
اســت، داریم دفاع می کنیم، پس باید با نیت خالصانه و 
مجاهدانه همانند شهدای والامقام در این جهت جهاد و 
تلاش کنیم.فرمانده نیروی دریایی سپاه در ادامه تأکید 
کرد: رزمندگان دریادل نیروی دریایی ســپاه هوشیارانه 
همه تحرکات دشمن را رصد می کنند و آمادگی کامل 
برای حفظ و صیانت از منافع نظام اســلامی در خلیج 

فارس و دریاهای دوردست را دارند.

نیروی دریایی سپاه تمامی تحرکات دشمن را رصد می کند

کاندیداهای ریاست جمهوری طرح و برنامه اقتصادی قابل اعتنا دارند؟

هیچ برنامه اقتصادی اجرایی از دل مناظره بیرون نیامد!

ابراهیم رئیسی:

به جای اعلام اسم، ابربدهکاران بانکی را محاکمه کردیم

یک اقتصاددان معتقد اســت: ما یک مشکل اساسی در 
کشــور داریم و آن هم تورم اســت. دلیل اساسی تورم، 
کسری بودجه است. هر زمان که کاندیدها راهی را برای 
حل این مســاله پیدا کردند، آن زمان می توان یک گام 

جلو رفت.
آن قدر مشــکلات و چالش های اقتصادی کشور عمیق 
شــده که از زمان شــروع تبلیغات انتخابات سیزدهمین 
دوره ریاســت جمهوری، کاندیداها بخــش قابل توجه 
اظهارات خود را به ســمت مسایل اقتصادی برده اند؛ تا 
جایی که در میان اظهــارات نامزدها، مباحثی همچون 
پرداخت یارانه ها، مســکن، تقویت پول ملی، تقســیم 
درآمد، سیاست های بانکی و مباحث اقتصاد کلان چون 
کشاورزی و آب دیده می شد. در این میان، اولین مناظره 
انتخاباتــی، به حوزه اقتصادی ارتباط داشــت که انتظار 
می رفت کاندیداها از طرح ها و برنامه های اقتصادی خود 
در مقابــل یکدیگر رونمایی کنند، اما بیشــتر وقت این 
مناظره به نقد افراد و حتی سیاســت های دولت مستقر 

گذشت.
برخی کارشناسان و تحلیلگران پس از پخش زنده برنامه 

مناظره، عنوان می کردند هیچ کدام از کاندیداها آمادگی 
پاسخ به ســوالات اقتصادی را نداشتند. همان مطالبی 
هم که به صورت پراکنده و جسته و گریخته گفتند، فاقد 

دقت بود و اطلاعات و آمارشان مخدوش.
در ایــن خصوص، غلامرضا ســلامی، اقتصــاددان در 
گفت وگــو با خبرگــزاری خبرآنلاین در پاســخ به این 
پرســش که طرح قابــل اعتنای کاندیداهــا در مناظره 
اقتصادی چه بود؟ اظهار داشــت: به نظر من کاندیداها 
هیچ طرح و برنامه ای نداشــتند و در حقیقت در بیشــتر 
موارد به تحلیل و انتقاد به وضــع موجود می پرداختند. 
بعضی از کاندیداها هم که عدد و رقم می دانند، در قالب 

طرح و برنامه نبود، بلکه شعار بود.
وی افــزود: کاندیدایــی که می گفت یارانــه می دهیم، 
این کــه این یارانه از کجا و چگونه تامین خواهد شــد، 
صحبتی نشــد. این که روی موضوع پرداخت یارانه کار 
کرده ایم که حرف نشــد. باید بگویند رقم کلی یارانه ها 
چقــدر و از کجا تامین می شــود. ایــن صحبت ها را ما 
تاکنــون زیاد شــنیده ایم. بعدها هم کــه انجام ندهند، 

می گویند خب نشد.

این اقتصــاددان تصریح کرد: به نظــر من باید مناظره 
اقتصــادی باید بین اقتصاددان ها بــا تک تک کاندیداها 
صورت گیرد و اقتصاددان ها ســوال کننــد که چگونه 
می خواهید مشــکل را حل کنید. مشــکلات اقتصادی 
کشور یکی دو تا نیست و به این راحتی قابل حل نیست. 

بنابراین همه صحبت ها در حد وعده می ماند.
سلامی عنوان کرد: شاید بگویند اطمینان داریم تحریم ها 
برداشــته می شــود، پول ها آزاد می شــود و یا صادرات 
نفت افزایش می یابــد و از این محل، برنامه های خود را 
پیاده ســازی می کنیم، اما این سوال مطرح است که اگر 
این اتفاق نیفتاد، چه طرحی برای حل مشــکل دارید.وی 
متذکر شد: به نظر من هیچ طرح و برنامه قابل اعتنایی از 
دل این مناظره بیرون نیامد، زیرا به جز آقای همتی، بقیه 

کاندیداها اقتصاددان نبودند.

 مشاوران اقتصادی کاندیداها چه می کنند؟ 
این اقتصاددان در پاســخ به این که مشاوران اقتصادی 
نمی توانند در این خصوص کمک کنند؟ گفت: وقتی در 
یک کشور سیستم حزبی وجود ندارد، به طور کلی یک 

امر واضح اســت که افراد وارد می شوند؛ بدون هیچ نوع 
کاری انجام داده باشــند. اگر حزب واقعی وجود داشته 
باشند، روی مسایل کار می شود و تمام تحلیل ها صورت 
می گیرد و در نهایت اطلاعات در اختیار کاندیدای مورد 

نظر حزب گذاشته می شود.
ســلامی گفت: به هرحال افراد بایــد حداقل هایی را در 
حــوزه اقتصاد بداننــد، اما ظاهــرا آن حداقل ها هم در 
انتخابات ریاست جمهوری دیده  نامزدهای  صحبت های 
نمی شد.وی با بیان این که می گویند باید پول مان را قوی 
و بین المللی کنیم. در شرایط کنونی این حرف اقتصادی 
نیســت، افزود: به هرحال برخی کاندیداها پیشنهادهایی 
که می دهند، اعداد و ارقام وحشــتناکی است که منابع 
زیادی می خواهــد و هیچ کــدام از کاندیداها از راه حل 

نمی گویند.

 کفگیر دولت به ته  دیگ خورده است
این اقتصاددان با بیان این که سال هاست کفگیر دولت به 
ته دیگ خورده و هیچ منابعــی وجود ندارد، عنوان کرد: 
مگر این که تحریم ها برداشــته شود و بتوان نفس کشید؛ 

اگرچه امکاناتی که در سال 2۰1۴ و 2۰1۵ وجود داشت، 
دیگر وجود ندارد. وضعیــت آن زمان خیلی بهتر از الان 
بود و فرصت ها را از دست دادیم. اوضاع اقتصادی کشور 
در حال حاضر خراب اســت و در حوزه محیط زیست هم 
مشکل داریم. مساله کم آبی باید جدی گرفته شود.سلامی 
تصریح کرد: در این گونه مناظرات، کاندیداها بیشــتر در 
مقابــل هم قرار می گیرند؛ در حالــی که مناظره اگر بین 
چند اقتصاددان بی طرف و کاندیداها باشد، مسلما همان جا 
مشــخص می شــود کاندیداها اطلاعات درستی دارند یا 

این که توهماتی را بیان می کنند.

 دو مشکل اساسی کشور را هنوز ندیدند
وی در خصــوص مهم ترین رویکردهــای کاندیداها در 
حوزه اقتصاد با توجه به شــرایط کشــور، گفت: ما یک 
مشــکل اساسی در کشــور داریم و آن هم تورم است. 
دلیل اساسی تورم، کســری بودجه است. هر زمان که 
کاندیدها راهی را برای حل این مســاله پیدا کردند، آن 
زمان می توان یک گام جلو رفت. بقیه مســایل ممکن 

است تابع تورم و کسری بودجه باشند.

این اقتصاددان افزود: دولت ما پرخرج و عیال وار است و 
هزینه های دولت سال به سال بالاتر می رود. به نظر من 
اگر تحریم ها برداشــته نشود، ما سالانه ۴۰۰، ۵۰۰ هزار 
میلیارد تومان کســری بودجه خواهیم داشت، بنابراین 
باید بگوییم چگونه می خواهیم این مشکل را حل کنیم. 
اگر حل نشود، هیچ چاره ای جز این که از بانک مرکزی 
استقراض کنند، وجود ندارد. این موضوع هم بر نقدینگی 

می افزاید و تورم را بالاتر می برد.
سلامی تصریح کرد: این دو مساله تورم و کسری بودجه 
را باید پاســخ دهند که چگونه می خواهند حل کنند؛ آن 
هم در دو ســناریوی برداشته شــدن تحریم ها و بقای 
تحریم هــا. چراکه این امکان وجــود دارد که تحریم ها 

برداشته نشود یا ناقص برداشته شود.
وی متذکر شد: به این دو سوال اساسی باید بدون مغلطه 
و سفسطه پاسخ داده شــود. این که بگوییم مالیات ها را 
اضافه می کنیم، درست نیست. باید گفته شود که از کدام 
محل می خواهند این کار را کنند و چه آثار اقتصادی ای 
خواهد داشــت. اقتصاددان اســت که می تواند در این 
مناظره ها، صحت و سقم اظهارات کاندیداها را بسنجد.

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
گفت:تولید یکی از جلوه های مهم برای قدرتمندی 
کشور است و باید ما برای کشور قدرت بیافرینیم.

به گزارش ایســنا، حجت الاســلام والمسلمین 
رییســی در گفت وگو با نخبگان در شبکه چهار 
سیما درباره رمز قدرتمندی ملت ایران گفت: مولفه 
های قدرت مختلف اســت و این مولفه ها برای 
جامعه ما عبارتند از ایمــان و اعتقاد و باور بخدا 
و قدرتمندی در حوزه اقتصاد و توانایی کشور که 
رمز مهمی در هر کشــوری است.وی افزود: اگر 
از مولفه ها  درســت بهره برداری کنیم تبدیل به 

قدرت ملی می شود.
وی با بیــان اینکه تولید یکی از جلوه های مهم 
برای قدرتمندی کشــور است، افزود: تا وقتی که 
ســفره مردم و نهاده های دامی بــه واردات بند 
باشد، برای کشــور گرفتاری پیش می آید. باید 

برای کشــور قدرت آفرید، در حوزه اقتصاد یعنی 
کشاورزی خودکفا.رییسی تصریح کرد: در کشور 
منابع انســانی کار آمدی داریــم و از لحاظ آب و 
هوایی و مخازن ثروت های کشــور در موقعیت 

بسیار خوبی هستیم و می توانیم قدرتمند باشیم.
رییســی در پاسخ به سوالی چه برنامه جامعی در 
زمینه حمایت از تشکیل خانواده دارید؟  گفت: از 
عزیزانی که سنشان به سن ازدواج رسیده پرسیدم 
چرا ازدواج نمی کنید؟ گفتند مسکن و اشتغال کو. 
من در اســتان قدس که بودم کلنگ ۶۰۰ واحد 
مسکونی  را زدم.   ما باید مساله مسکن و اشتغال 
را برای جوانان کم کنیم و در این صورت  ازدواج 

افزایــش می یابد. بخش جدی هزینه مســکن 
مربــوط به زمین اســت. متاســفانه   ۴۰ درصد 

ظرفیت تولیدی کشور خالی است.
وی در رابطه با مقاوم سازی اقتصاد گفت: اقتصاد 
مقاومتی، اقتصادی که تکان ها آنرا تکان ندهد. در 
کشور ما یک روز تحریم و  یکروز کرونا یک روز 
سیل یک روز دشمنی دشمنان هست لذا کشور 
باید اقتصاد مقاوم و بی تکانه داشته باشد اما باید به 

این امر اقدام و  عمل کرد و انرا اجرا کرد.
وی افزود: برخی مسئولین دلایلی می آورند که نه 
مردم قبول می کنند نه کارشناسان. وضع موجود 
را به تحریم نســبت می دهیم کــه  قابل قبول 

نیســت انرا به تحریم نسبت بدهیم. می توان با  
مدیریت دقیق آنرا مدیریت کــرد تا  کار به این 
مرحله کشیده نشود.رییسی تاکید کرد: باید از تولید 
کننده حمایت کنیم و باید از سیستم بانکی آنها را 
نجات دهیم.وی درباره فرار مالیاتی گفت: رقم ها 
را مختلف می گویند.  استقرار سامانه هوشمند در 
نظام مالیاتی مــی تواند دولت را به درامد مالیات 
اشراف دهد.وی درباره اینکه برای زیرساخت این 
امر دولتش چه تدبیری می اندیشــد؟  گفت:این 
کار پیچیده ای نیســت. من در این دو سال ۳۵ 
ســامانه فعال کردم و تا آخر ســال1۴۰۰ چهل 
سامانه فعال می شود. ما نگاهمان شکل گرفتن 

دستگاه قضایی هوشمند است. الان شعار دولت 
الکترونیک  داده می شد، چند درصد تشکیل شده 
اســت. عدم جدیت در دولت باعث شده سامانه 
شــکل نگیرد.وی افزود: مســاله کاهش هزینه 
های مردم و افزایش درآمد دو مســاله اساسی در 
کشور ما است. در مورد کاهش هزینه در خانواده 
بخشــی مربوط به مسکن اســت. باید سهم ۵۰ 
درصدی مســکن در سبد خانواده را به ۳۰ درصد 
تقلیل دهیم.وی افزود:  بسیاری از اموری که در 
دستگاه قضا محال به نظر می رسید قابل دستیابی 
شــده است.رییسی تاکید کرد: این نباید برداشت 
شــود که چون بنده در قوه قضائیه با قوه قهریه 

کار را جلو می برم این اوامر انجام می شــود، اگر 
اراده وجود داشته باشد مدیر باید در حوزه مدیریت 
خود نفوذ داشته باشد.وی ادامه داد:کشور ما گرفتار 
جناح بازی و رودربایســی شده است. کشورداری 
و  مدیریت با رودربایســتی نمی سازد، با رعایت 
حال دیگران را کردن نمی ســازد، این است که 
امیرالمومنین)ع( فرموند عدالت در توصیف آسان 
است در اجرا کار سختی است. امروز نزدیک ترین 
شــاخص به عدالت، اجرای میدانی قانون است. 
کشــور مدیریت جدی می خواهد.وی ادامه داد:  
بانک مرکزی با توصیه نمیتواند بانک ها را اداره 
کند.  مگر بانک خصوصی میتواند هرگونه خواست 
عمل بکند.  غالب معوقات بانکی در اختیار  چند 
نفر اســت. مجری پرسید چرا اسم آن ها را نمی 
گویید؟ که رئیسی پاســخ داد: ما  محاکمه شان 

کردیم و با اسم بردن تنها اتفاقی نمی افتد.
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معــاون وزیر صمت گفــت: اجرای طرح 
»تولید بدون کارخانه« با حداقل ســرمایه 
گذاری ثابت و کمتریــن زمان مورد نیاز 
برای ورود بازار، پاســخگوی بخشــی از 
نیازهای بخش تولیــد و صادارت خواهد 

بود.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت 
صمت، سعید زرندی یکی از سیاست های 
جدی وزارت صمت در سال 99 و 1۴۰۰ را 
موضوع استفاده از ظرفیت خالی واحدهای 
تولیدی اعلام کرد و گفت: وزارت صمت 
بــه جای تمرکز بر روی ســرمایه گذاری 
اولیه، صنایع دارای پتانسیل و صنایعی که 
در سال های گذشــته ظرفیت سازی های 
خوبی در آنها شــده را محور کار قرار داده 

است.
معاون طــرح و برنامه وزارت صمت یکی 
از دلایــل بهبود وضعیت تولید در ســال 
گذشته را اســتفاده از ظرفیت های خالی 
تولیــد دانســت و تصریح کــرد: در این 
خصوص دلایل زیادی نقش داشــته اما 
از مهم ترین آن ها استفاده از ظرفیت های 
خالی واحدهای تولیدی و پیگیری احیای 
واحدهــای راکــد و تکمیــل طرح های 

نیمه تمام بوده است.
اســتفاده از ظرفیت های خالی واحدهای 

تولیدی با طرح تولید بدون کارخانه
زرندی با اشــاره به اینکه تولید قراردادی 
یا همان تولید بدون کارخانه، یک تجربه 
موفق جهانی است، اظهار کرد: در دنیا چند 
موضوع را برای اســتفاده از ظرفیت خالی 
واحدها وجود دارد که یکی از آن ها تولید 
بدون کارخانه اســت، این روش یک نگاه 
جدید به حوزه تولید کشــور است زمزمه 
اجرای این روش بالغ بر 1۰ سال در کشور 
وجود داشــت اما جمع بندی حاصل نشده 
بود؛ به رســمیت شناختن این سیاست به 
عنوان روشی از تولید خواسته مکرر بخش 
خصوصی نیز بود کــه با توجه به مزایای 

آن مورد توجه وزارت صمت قرار گرفت.

وی اجرای این طرح را نتیجه پیگیری های 
چند ســاله و ایجاد هماهنگی بین نظرات 
مختلــف عنوان کرد و افــزود: این روش 
با نگاه اینکه تولید فقط کارخانه ســاختن 
نیست بلکه استفاده خوب از ظرفیت های 
موجود است، تعریف می شود و در حقیقت 
یک توانمندی مهندســی بازرگانی برای 
تولید برون ســپاری شده است؛ با استفاده 
از ظرفیت واحدهای تولیدی موجود کشور 
نســبت به طراحی محصول، بازاریابی و 
عرضه محصولات با نشــان و برند خاص 

اقدام می شود.
بر اســاس توضیحات زرنــدی این روش 
از ســال 19۷۵ و بیشتر در صنایع دارویی 
کشــورهای مورد اســتفاده قرار گرفت و 
تا ســال 199۶ در صنایع دارویی اروپا و 
آمریکا گســترش پیدا کرد؛ بین 199۷ تا 
2۰1۰ شــرکت های بزرگ بخصوص در 
حوزه دارویی، بیشــترین استفاده را از این 
روش داشــتند و بعــد از آن با یک مدل 

جدید این موضوع بررسی کردند.
وی با استناد به مطالعات جهانی، پیگیری 
1۰ درصد رشد تولید سالیانه دنیا و بررسی 
بیش از 2۰۰ میلیارد دلار بازار جهانی را بر 

اساس این مدل تولید برآورد کرد و گفت: 
با اجرای این طرح می توانیم شــاهد رشد 
خوب در تولید کشــور باشیم؛ نکته اصلی 
موضــوع تولید بدون کارخانــه که برای 
رســیدن به هدف استفاده از ظرفیت های 
خالی موجود است این است که واحدهای 
جدیــد می تواننــد تمرکز کننــد بر حوزه 
R&D کــه یکی از نیازهای اصلی تولید 

کشور است، داشته باشند.
وی این روش را بــه عنوان یک فرصت 
کــه نیاز به حداقل ســرمایه گذاری ثابت 
و کمترین زمان مــورد نیاز برای ورود به 
بازار معرفی کرد که موجب تنوع محصول 
تولیــدی و طــرح بحــث انعطاف پذیری 
و نــوآوری در زمینــه تولیــد و همچنین 
تمرکز بر روی بازاریابی، فروش و توسعه 

صادرات می شود.
زرندی با ابراز امیدواری نســبت به اجرای 
موفق این طرح و حصول نتایج مثبت آن 
در رشــد تولید، بیان کــرد: اجرای کامل 
این طرح به عنــوان یکی از محرک های 
جدی برای توســعه تولید ایــران، نه تنها 
موجــب تکمیل ظرفیت های خالی موجود 
در بخش تولید می شود که به دلیل ایجاد 

تمرکــز کنند روی تولید و برون ســپاری 
موضوع فــروش و بازاریابی، ســودآوری 

بیشتر را ایجاد می کند.
معاون طرح و برنامه وزارت صمت کاهش 
ســرمایه در گردش را از دیگــر مزایای 
اجرای این طرح نــام برد و افزود: وزارت 
صمت ســعی کرد این ادبیــات جدیدی 
که ســال ها در دنیا حاکم بوده است را به 
دستگاه های اجرایی ایران هم بشناسند که 
البته برای این کار نیاز به فرهنگ سازی و 
ایجاد مشــوق برای حرکت در این مسیر 
داریم.وی با اشاره به سیاست ایجاد ارتباط 
بین واحدهــای مختلف تولیدی و معرفی 
به  فرصت هــای موجود ســرمایه گذاری 
ســرمایه گذاران تصریح کرد: برای کسب 
نتایــج مورد هدف، چند اقدام جانبی مانند 
افزایش مدت اعتبار کارت های بازرگانی و 
یا کاهش زمــان ترخیص در گمرک باید 
اجرا شود؛ اقداماتی که فعالیت را از جنس 
بازرگانی به بازرگانی- تولیدی تبدیل کند.

ادغام و اکتساب بنگاه ها، بال دوم سیاست 
استفاده از ظرفیت خالی واحدهای تولیدی

وی در ادامــه صحبت های خود به اجرای 
سیاست ادغام و اکتساب در اینکه نزدیک 

خبــر داد و گفت: موضوع مربوط به ادغام 
و اکتساب بنگاه ها نیز به زودی جمع بندی 
اش را انجام می دهیم و بخشی که مربوط 
به وزارت صنایع و معادن اســت را اعلام 
خواهیــم کــرد؛ اجرای این سیاســت در 
کنــار تولید بدون کارخانه بــه عنوان دو 
بال می توانند یــک نگاه جدید را به تولید 
ایران فراهم کنند که ذیل برنامه استفاده 
از ظرفیت خالــی واحدها در حال انجام و 

پیگیری هستند.
زرندی از اســتقبال خوب بخش دارویی و 
صنایع غذایی از اجرای این طرح خبر داد 
و تصریح کرد: شــرکت های خارجی یکی 
از پتانســیل ها و علاقمندی هایــی بودند 
که مکرر با ما مکاتبه داشــتند، و با توجه 
به نیاز تولید کشــور به فناوری است، این 
شــرکت ها می توانند با آوردن فناوری به 
با کارخانه های موجود، ثبت  عنوان آورده 

برند کنند.
معاون وزیر صمت افزایش کیفیت و ارتقا 
اســتانداردهای تولیــد را از دیگر مزایای 
اســتفاده از این طرح عنوان کرد و یادآور 
شد: هر کالایی را که در بازارهای جهانی 
مطرح شود، خود به خود استانداردهای آن 
ارتقا پیدا خواهد کرد و در واقع اجرای این 
طرح، ضمن واردات تکنولوژی های سطح 
بالاتر و استفاده از ظرفیت صادراتی، با در 
نظــر گرفتن امتیازاتــی موجب ترغیب و 

تشویق تولید نیز خواهد بود.
زرنــدی ضمن ابراز امیدواری نســبت به 
رشــد مثبت و قابل قبول تولید در ســال 
جاری، ثبات اقتصــاد کلان و حذف نگاه 
ســختگیرانه بــه تولید و صــادرات را در 
رســیدن به هدف ضروری و کمک کننده 
دانست و اظهار داشت: هر زمانی که نگاه 
سختگیرانه و یا بدبینانه به حوزه تولید و یا 
صادرات داشتیم از هدف رشد و رونق تولید 
بازمانده ایــم؛ نگاه ما در وزارت صمت این 
است که با کاهش دخالت های بخش های 
مختلف در این حوزه ها، سرعت رشد تولید 

افزایش پیدا کند.

معاون وزیر صمت اعلام کرد؛

تولید بدون کارخانه، راهکار جدید استفاده از ظرفیت خالی واحدها
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

صنعت معدن تجارت اخبار

اخبار

لزوم تغییر نگاه ها به صنایع 
دانش بنیان و حمایت های 

بیشتر از آنها
 معاون علمی و فنــاوری رییس جمهوری گفت: 
با توجه به گســترش و پیشرفت روز افزون دامنه 
صنایع های تــک و دانش بنیان در کشــور باید 
نگاه ها نسبت به آن نیز تغییر کند و حمایت های 

بیشتری از این صنایع به عمل آید.
به گــزارش ایرنــا از وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت، »ســورنا ســتاری« در دیدار مدیرعامل 
شــرکت مادرتخصصی صندوق حمایت از صنایع 
پیشــرفته )صحا( از این صندوق به عنوان یکی 
از با ســابقه ترین مجموعه های حمایتی فعال در 

بدنه دولت یاد کرد.
وی تاکید کرد: با توجه به تغییر رویکرد صندوق 
از صنایع الکترونیک به پیشــرفته، باید افزایش 
سرمایه آن نیز متناسب با این تغییر انجام می شد.

در این دیدار، مدیرعامل صحا خاطرنشــان کرد: 
در سال 99 با وجود فشارهای اقتصادی ناشی از 
تحریم های ظالمانه و همچنین همه گیری کرونا، 
رکوردهایــی در زمینه ارائه خدمات مختلف ثبت 
شد که در 2۵ سال فعالیت صندوق بی نظیر بود.

این صندوق  بیان داشــت:  نقی پور اصل«  »رضا 
در 2۰ مــاه گذشــته از بیش از 1۵۰ شــرکت 
دانش بنیان حمایت کرده و در ســال 99 با وجود 
مشکلات و چالش های پیش رو، شاهد رشد ۷۰ 
درصدی در ارائه تســهیلات، رشد ۳۷ درصدی 
در صــدور ضمانت نامه هــا، کاهش ۳۵ درصدی 
در هزینه ها و افزایــش ۴۵ درصدی درآمدهای 

صندوق بودیم.
وی افــزود: تدویــن، تائید و تصویب ســاختار 
سازمانی صندوق بعد از 2۵ سال فعالیت در کنار 
اقداماتی از قبیل افزایش مصوبات طرح ها، رشد 
وصول مطالبات، رشــد بیشــترین گردش پولی، 
توجه به دولــت الکترونیک و کاهش زمان ارائه 
تسهیلات از دیگر برنامه ها و عملکردهای موفق 

صندوق در سال گذشته بود.
مدیرعامل صحا گفــت: به عنوان مثال، در ارائه 
تســهیلات با اصلاح فرآیندها تسهیلات مصوب 
برخی مجموعه ها در بازه زمانی دو هفته پرداخت 

شده است.
مادرتخصصی  مدیــره شــرکت  هیــات  رییس 
صنــدوق حمایت از صنایع پیشــرفته با اشــاره 
بــه برنامه های صحا برای حمایت و پشــتیبانی 
هرچه بهتر از صنایع پیشــرفته گفت: در ســال 
1۴۰۰ تلاش شــده بــا تســهیل گری، اصلاح 
فرآیندها و کاهش بروکراســی در ارائه خدمات، 
به دنبال تحقق عملی شــعار »تولید، پشتیبانی ها 
و مانع زدایی هــا« در حــوزه صنایــع هایتک و 

باشیم. دانش بنیان 
نقی پور اصل، افزایش سرمایه صندوق را یکی از 
دغدغه های اصلی مدیران صحا برشمرد و افزود: 
ســرمایه فعلی صحا متناسب با نیاز شرکت های 

حوزه صنایع پیشرفته نیست.
وی ادامه داد: بر این اســاس انتظــار می رود با 
افزایــش تعامــل بین صحا و معاونــت علمی و 
فنــاوری ریاســت جمهوری، بتوانیــم از توان و 
ظرفیــت آن معاونت بــرای معرفی و تشــریح 
عملکــرد و دســتاوردهای صنــدوق در حمایت 
از صنایع هایتک کشــور و همچنیــن رایزنی با 
افزایش  برای  اقتصادی دولت  مقام های مسوول 

سرمایه صندوق استفاده کنیم.
این مســوول خاطرنشــان کرد: وزیر صنعت طی 
بر  مبنی  رییس جمهوری درخواســتی  از  نامه ای 
افزایش سرمایه صندوق از طریق منابع صندوق 

نوآوری و شکوفایی داشت.
به گــزارش ایرنــا، حمایت مالــی و اعتباری از 
بخــش خصوصی و تعاونــی در زمینه تحقیقات 
و توســعه صنایع پیشــرفته با اعطای تسهیلات 
مالی با نــرخ ترجیحی، صدور انواع ضمانت نامه، 
ســرمایه گذاری خطرپذیــر غیرمســتقیم و ارائه 
خدمات کارشناسی، از جمله خدمات صحا است.

 رکود سنگین 
در بازار لوازم خانگی

بسیاری از فروشندگان لوازم خانگی معتقدند که افزایش 
قیمتها از ســوی بســیاری از کارخانجات لوازم خانگی 
متوقف شده فقط آن دسته از کارخانجاتی که به نوعی 
بازار را به صورت انحصاری در اختیار دارند نســبت به 

افزایش قیمت محصولات خود اقدام کردند.
در طول یــک ماه اخیر روند افزایــش قیمت برخی از 
محصولات لوازم خانگی آغاز و تعدادی از تولیدکنندگان 
حتی لیست جدید قیمت محصولات خود را به بازار ارائه 
کردند. علاوه براین ســایر تولیدکنندگان نیز بر افزایش 
هزینــه های خود تاکید و اعــلام نمودند که به زودی 
افزایش قیمتها را در محصــولات خود اجرایی خواهند 

کرد.
به نظر می رسید اعلام اینگونه اخبار عاملی شود تا رکود 
بازار لوازم خانگی تاحــدودی برطرف و مصرف کننده 
نســبت به خرید کالای مورد نیاز خود ترغیب شوند اما 
اینگونه اخبار نتوانســت تاثیری بر بازار داشته باشد به 
نحوی که بسیاری از فروشندگان لوازم خانگی معتقدند 
که افزایش قیمتها از سوی بسیاری از کارخانجات لوازم 
خانگی متوقف شده فقط آن دسته از کارخانجاتی که به 
نوعی بازار را به صورت انحصاری در اختیار دارند نسبت 

به افزایش قیمت محصولات خود اقدام کردند.
به عنوان نمونه شــرکت بوتان ٨ تا 1۰ درصد به لیست 
قیمت محصولات خود اضافه کرده اســت. اما از طرف 
دیگر بســیاری از تولیدکنندگان با وجود رکود بازار نمی 
توانند محصولات خود را با قیمت گران بفروشــند. در 
همین زمینه بسیاری از فروشندگان معتقدند ما تخفیفات 
هشت تا ده درصدی را بر روی کالاها اعمال می کنیم 
اما بازار تقاضایی نداشته و کمتر خریداری به ما مراجعه 

می کند.

 تردید اقتصاد ایران 
در عبور از رکود

اتــاق بازرگانی ایــران گــزارش خود از بررســی 
شامخ)شاخص مدیران خرید( در اردیبهشت 1۴۰۰ را 
منتشــر کرد که نشان دهنده بهبود شرایط اقتصاد با 

وجود باقی ماندن تردیدهاست.
به گزارش ایســنا، گزارش شامخ از بررسی وضعیت 
بنگاه های اقتصادی در سراسر کشور منتشر می شود و 
مجموعه ارزیابی آنها در هر ماه، وضعیت کلی اقتصاد 
ایران در هر دوره را مشــخص می کند. شامخ عددی 
بین صفر تا 1۰۰ است و اگر این عدد از ۵۰ پایین تر 
باشد به معنی باقی ماندن در رکود اقتصادی است و 
هرچه از ۵۰ بالاتر باشد، قرار گرفتن در فضای رونق 

را نشان  می دهد.
با وجود آنکه در بســیاری ماه های حدود دو ســال 
گذشته، شامخ به پایین تر از ۵۰ رسیده بود، این روند 
از اسفند سال گذشته تغییر کرد و برای نخستین بار 
در مرز ۵۵ قرار گرفت. در فروردین با توجه به تعطیلی 
کسب و کار در ایام نوروز، عدد شامخ پایین می آید و 
در اردیبهشت این عدد بار دیگر رشد داشته، هرچند 

به عدد اسفند سال گذشته نرسیده است.
طبق نظرســنجی انجام شده از بنگاه های اقتصادی 
کشور، شــاخص مدیران خرید )تعدیل فصلی نشده( 
برای کل اقتصاد ایران در اردیبهشــت ماه، ۵۳.٨۴ به 
دست آمده  است که نسبت به فروردین ماه )۳9.۶۵( 
افزایش داشته اســت و همان طوری که طبق روال 
ســال  قبل انتظــار می رفت به دلیــل تعطیلی های 
فروردین و بازگشــایی مجدد در اردیبهشــت شاهد 
بهبود در فعالیت های کسب وکارها در اردیبهشت ماه 

هستیم.
در  کســب وکار  فعالیت هــای  میــزان  شــاخص 
اردیبهشــت ماه )۵٨.۶۴( نســبت بــه فروردین ماه 
)۳۶.1۵( افزایش زیادی داشــته اســت که به دلیل 
بازگشایی فعالیت ها در اردیبهشت ماه بوده و بیشترین 

افزایش این شاخص در بخش صنعت بوده است.
شاخص میزان سفارشــات جدید مشتریان )٨۰.۴9( 
برای دومین ماه پیاپی کاهش داشــته هرچند شدت 
کاهش آن نســبت به فروردین ماه بسیار کمتر بوده 
اســت. این کاهش تقاضا به اعتقاد فعالان اقتصادی 
ناشی از نااطمینانی طرف تقاضا نسبت به تصمیمات 
دولت آتی، نتیجه مذاکرات برجام و نوسانات قیمتی 

است.
شــاخص موجودی مواد اولیه یا لوازم خریداری شده 
)۴9.۴9( هرچند همچنان زیر ۵۰ است و کمتر از ماه 
قبل ولی کمترین نرخ کاهش را از ابتدای شروع طرح 
طی 2۰ ماه گذشته در اردیبهشت ماه ثبت کرده است.

شاخص میزان استخدام و به کارگیری نیروی انسانی 
)۵2.۰۵( بیشترین مقدار را طی 2۰ ماه از شروع طرح 
ثبت کرده این در حالی اســت کــه افزایش فقط به 
علت افزایش در بخش صنعت بوده و بخش خدمات 
و کشــاورزی و ســاختمان کاهش نیروی انســانی 

داشته اند.
شاخص قیمت خرید مواد اولیه یا لوازم خریداری شده 
)۷۶.2۵( نشــان می دهد که همچنان روند افزایشی 
به شــدت ادامه دارد که این موضوع بر روی شاخص 
قیمت محصولات تولیدشــده یا خدمات ارائه شــده 
)۵9.٨1( تأثیرگذار اســت که همــراه با پایین آمدن 
قدرت خرید مشتریان بر روی کاهش تقاضا تأثیرگذار 
اســت. این در حالی اســت که به گفته اکثر فعالان 
اقتصادی عمــده افزایش قیمت های ســالانه طی 
ماه های آتی اعمال خواهد بود و بر اســاس گزارش 
مرکز آمار ایران از شــاخص قیمت مصرف کننده در 
اردیبهشــت ماه، نرخ تورم 12 ماهه ۴1 درصد بوده 

است.
شــاخص میزان فروش کالاها و خدمــات ۵1.1۵ 
افزایش ملایمی نســبت به ماه قبل داشته است که 
این افزایش هم فقط در بخش صنعت بوده و بخش 
ســاختمان و خدمات و کشــاورزی با کاهش روبرو 

بوده اند.

 امریه 62 سرباز 
در بخش صنعت 

سرپرســت مرکز توسعه و فناوری و صنایع پیشرفته 
معاونت آموزش، پژوهش و فناوری وزارت صمت از 
مشغول به کار شدن ۶2 سرباز در راستای طرح تاپ 
به عنوان امریه در بنگاه های تولیدی و تجاری بزرگ 

خبر داد.
به گــزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت صمت، 
بهناز بختیاری چهارلنگ از مشــغول به کار شــدن 
۶2 سرباز در راســتای طرح تاپ به عنوان امریه در 
بنگاه های تولیــدی و تجاری بزرگ خبر داد و اظهار 
داشــت: از آنجایی که بخش سرباز تاپ، از آبان ماه 
سال 99 عملیاتی شده اســت، در سال گذشته، ۴۳ 
سرباز و در سه ماهه نخست سال جاری با تخصیص 
مجدد 1۰۰ سهمیه از سوی ستاد کل نیروهای مسلح، 
19 ســرباز )2 نفر از افراد اعزام شــده دانش آموخته 
مقطع دکتری و مابقی کارشناسی ارشد( در رشته های 
تحصیلی مهندسی مکانیک، مهندسی مواد، مهندسی 
معدن و … به عنوان امریــه در بنگاه های تولیدی و 

تجاری بزرگ مشغول به فعالیت شده اند.
وی تصریح کرد: تاکنون بیش از 1۳۰۰ موقعیت در 
واحدهای تحقیق و توسعه بنگاه های داوطلب برای 
جذب سرباز امریه تاپ معرفی و ۶2۰ دانش آموخته 
تحصیلات تکمیلی به عنوان متقاضی در سامانه تاپ 

ثبت نام نموده اند.
سرپرســت مرکز توسعه و فناوری و صنایع پیشرفته 
معاونت آموزش، پژوهش و فنــاوری وزارت صمت 
اعلام کرد: از این میان، نزدیک به 2۰۰ مورد پرونده 
تکمیــل و جهت انجام ارزیابــی و تعریف پروژه در 
واحدهای تحقیق و توسعه متناسب با تخصص دانش 
آموختگان، در دبیرخانه ستادی طرح تاپ مورد بررسی 

قرار گرفته است.

بر اســاس نامه  انجمن صنایع شــوینده، بهداشتی و 
آرایشــی ایران به شرکت های تولیدی، از امروز قیمت 
مایع دستشــویی، مایع ظرفشــویی، پــودر و مایعات 
لباسشــویی، صابون و خمیردنــدان 2۵ درصد و مابقی 

محصولات 2۰ درصد افزایش خواهد داشت.
بــه گزارش ایســنا،   در این نامه به درخواســت مکرر 
شــرکت های عضو این انجمن بــرای افزایش قیمت 
محصولات صنعت براســاس افزایش قیمت مواد اولیه 
و سایر نهادهای تولید اشــاره و اعلام شده که انجمن  
با توجه به تعهــد خود در مورد عدم کمبود محصولات 
در سطح بازار، شرایط  جدید افزایش قیمت محصولات 
شوینده، بهداشــتی و آرایشی را اعلام می کند.براساس 

ایــن ابلاغیه، از امــروز، 1۷ خرداد مــاه، قیمت مایع 
دستشویی، مایع ظرفشویی، پودر و مایعات لباسشویی، 
صابون و خمیردنــدان 2۵ درصد و مابقی محصولات 
2۰ درصد افزایش خواهد داشت.همچنین انجمن صنایع 
شــوینده، بهداشتی و آرایشــی تاکید کرده که حداکثر 
تخفیف مجاز برای محصولات پودرهای لباسشــویی 
دســتی و ماشــینی و صابون 1۰ درصد و برای سایر 
کالاهای اساســی از جمله مایع دستشــویی، مایعات 
ظرفشویی، شامپو، مایعات لباسشویی و نرم کننده حوله 
و لباس 1۵ درصد اســت.بر این اســاس شرکت هایی 
که نســبت به رعایت این موضوع اقدام کنند معادل با 
درصــد بالاتر از تخفیف مجاز از قیمت تایید شــده ان 

شــرکت ثبت و به سازمان حمایت معرفی خواهند شد. 
آبان ماه سال گذشــته نیز قیمت خمیر دندان، صابون، 
مایع دستشــویی، مایع ظرفشویی و شیشه پاک کن ۴۰ 
درصد و باقی اقلام بهداشــتی ۳۰ درصد افزایش پیدا 
کرد.گفتنی اســت که با شروع سال جاری قیمت مرغ، 
روغن و شــکر به طور قانونی و نان بدون مجوز ستاد 
تنظیم بازار گران شده است. البته در مورد مرغ، با وجود 
اینکه در فروردین امسال مجوز افزایش ۴۵۰۰ تومانی 
این محصول صادر شد و قیمت مصوب آن به 2۴ هزار 
و 9۰۰ تومان رسید، در روزهای اخیر دوباره شاهد گران 
شــدن این محصول بودیم تا جایی که قیمت هر کیلو 

مرغ به بیش از ۳۰ هزار تومان رسیده است.

افزایش 25 درصدی قیمت شوینده ها

نائب رئیس اتاق اصناف:

کاهش قدرت خریدمردم بیشترین آسیب را به صنوف زد

در نشست مجازی مسوولان سازمان زمین شناسی ایران و سازمان زمین شناسی دانمارک و گرینلند 

ایران و دانمارک بر توسعه همکاری  در بخش علوم زمین تاکید کردند

نائــب رئیــس اتاق اصنــاف ایران گفــت: کاهش 
قــدرت خرید مردم، افزایش شــدید اجاره بها، عدم 
برخورداری از تســهیلات بانکی پایدار با درصد سود 
پایین و تامین اجتماعی عمده شــکایات اصناف در 

دوره کرونا بوده است.
جلال الدین محمد شکریه در گفت و گو با خبرنگار 
مهر، در مــورد وضعیت اصناف طی ســال جاری، 
اظهار داشت: مشــکلات اقتصادی اصناف به قوت 
خــود باقی اســت؛ در بحث حمایــت فقط صدور و 
تمدیــد پروانه در نظام مالیتی داشــتیم که تا پایان 
شهریور در سامانه ثبت شوند. در خصوص تسهیلات 

بانکی هیچ اتفاقی نیفتاده است.
نایب رئیــس اتاق اصناف ایران افــزود: با توجه به 
تعطیلات ناشــی از کرونای اصناف، بیشــتر چک ها 
برگشــت خورد از ســویی دیگر نیز ایــن تعطیلات 
باعث می شــود تعهدات اصناف بــرای ماه های آتی 
رفع نشود. فکر نکنید بعد از یک ماه تعطیلی اصناف 

تعطیل هســتند، همه چیز برای آنها عادی می شود. 
حتی یک روز تعطیلی برای اصنــاف می تواند تأثیر 

بلندمدت در کسب و کار داشته باشد.

وی ادامه داد: کاهش قــدرت خرید مردم، افزایش 
شــدید اجاره بها و عدم برخورداری از تســهیلات 
بانکی پایدار با درصد سود پایین از جمله اعتراضات 

اصناف است؛ همچنین برخی از صنوف که مشمول 
کمــک دولت بودند و تا ۵ کارگر، معافیت داشــتند، 
تأمین اجتماعی برای مشــاغل جدیــد این معافیت 
را حذف کرده اســت و بیمه تمــام کارگران را باید 
کارفرما به صورت کامل متقبل شــود. کارفرما هم 
اگــر بخواهد خویــش فرما بشــود از کمک دولت 

محروم می ماند.
تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاک،  افزود:  شکریه 
فروشــی ها،  اغذیه  داران،  رســتوران  تــالارداران، 
و  تولیدکننــدگان  و  خانه هــا  قهــوه  هتلــداران، 
فروشندگان کفش و کیف از جمله صنوفی بودند که 
بیشترین آسیب را از شــیوع کرونا دیدند. همچنین 

باشگاه های ورزشی به شدت آسیب دیدند.
نایــب رئیس اتاق اصناف ایــران گفت: اما موضوع 
مهم تر از کرونــا، کاهش قدرت خریــد مردم بوده 
است که این عامل موجب شد صنوف فروش کافی 

باشند. نداشته 

 در نشســت مجازی مســوولان ســازمان زمین شناسی 
ایران و ســازمان زمین شناســی دانمــارک و گرینلند، بر 
توســعه همکاری های دو کشور در بخش علوم، استفاده از 

تکنولوژی های های تک و ماهواره ای تاکید شد.
به گزارش ایرنا از سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کشــور، »علیرضا شــهیدی« معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت و رییس این ســازمان در این نشســت مجاری 
اظهار داشــت: امروزه با توجه به تغییرات اقلیمی در سطح 
جهان و به ویژه در ایران با مشــکلاتی از قبیل تامین آب 
شرب و کشاورزی، خشکسالی، بروز سیل و زمین لغزش در 

برخی نقاط، فرونشست و ریزگردها مواجه شده ایم.وی ابراز 
امیدواری کرد: در زمینه استفاده از تکنولوژی های های تک 
و ماهواره ای و برگزاری دوره های آموزشــی نیز همکاری 
کنیــم و پس از اتمام همه گیری کرونا به صورت حضوری 
میزبان طرف دانمارکی باشند.شهیدی خاطرنشان کرد: تولید 
نقشه های زمین شناســی کوچک، متوسط و بزرگ مقیاس 
زمین شناســی و اکتشافی، شناســایی و پایش مخاطرات 
زمین شناسی، اجرای پروژه های ملی و بین المللی، مسوولیت 
تولید نقشه های زمین شناسی خاورمیانه در لایه های مختلف 
و برگــزاری ۳9 گردهمایی تخصصی ملــی و بین المللی 

علوم زمین در ایران از جمله فعالیت های این سازمان است.در 
ادامه سفیر دانمارک در ایران ضمن ابراز خرسندی از ایجاد 
همکاری بین دو سازمان، گفت: در سال 2۰۰9 این همکاری 
میان دو سازمان وجود داشت اما در طول این سال ها متوقف 
بود که اکنون فرصت و پتانسیل آغاز همکاری جدید وجود 
دارد.»یســپر وار« افزود: وظیفه سفارت دانمارک و بخش 
دیپلماتیک این اســت که ارتباطات بین المللی را تســریع 
و ادامه همکاری ها برای GSI )ســازمان زمین شناســی 
ایران( و GEUS )ســازمان زمین شناســی دانمارک و 
گرینلند( را تسهیل بخشد.در ادامه این وبینار، رییس سازمان 

زمین شناسی دانمارک نیز به ارائه فعالیت های سازمان خود 
پرداخت و گفت: GEUS به شکل کنونی در سال 199۵ 
از زمان ادغام دو سازمان زمین شناسی دانمارک و گرینلند 
با یکدیگر آغاز به کار کرد.پروفســور »فلمینگ لارسن« با 
بیان این که ســازمان زمین شناسی گرینلند در سال 19۴۶ 
و سازمان زمین شناســی دانمارک در سال 1٨٨٨ تاسیس 
شــد، تصریح کرد: در مجموع بیش از ۴۰۰ متخصص در 
این ســازمان فعالیت دارند که مرکز اصلی آن در کپنهاگ 
است و شعبه های دیگری نیز در شهرهای دیگر دانمارک 

وجود دارد.
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کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخبارانرژی

 اجرای توافق های حاصل شده 
نیازمند عزم جدی تر است

وزیر نیرو خواســتار توســعه روابط میــان ایران و 
تاجیکستان شــده و با تاکید بر اجرای توافق های 
به دســت آمده در اجلاسیه ســیزدهم کمیسیون 
همکاری هــای مشــترک اقتصــادی، فرهنگی و 
اجتماعی دو کشــور گفت: با وجــود اراده رهبران 
عالی دو کشور، اجرای توافق مناسب و تایید شده، 

نیازمند اراده جدی تر است.
به گــزارش ایرنا از وزارت نیــرو، »رضا اردکانیان« 
روز دوشنبه در نشست افتتاحیه اجلاسیه چهاردهم 
کمیســیون همکاری هــای مشــترک اقتصادی، 
فرهنگی و اجتماعی دو کشــور در شهر دوشنبه با 
قدردانی از میهمان نوازی طرف تاجیکستانی افزود: 
ما به عنوان مســوولان کمیسیون باید چاره جویی 
کنیــم تا توافق هایی که با صرف وقت، هزینه و بر 
اســاس اراده رهبران عالی به دست آمده، هر چه 
زودتر به نتایح ملموس تری برســد و روند اجرای 
آن ها به سطح مطلوب و شایسته دو کشور رسانده 

شود.
وی ادامــه داد: یکــی از زمینه هــای مهم برای 
گســترش روابط تجاری دو کشــور وجــود روابط 
بانکــی مابین بوده و لازم اســت دو طرف در این 
زمینــه تحــرک لازم را انجام دهند.وزیــر نیرو با 
استقبال از درخواست و پیشنهاد طرف تاجیکستانی 
برای گسترش سرمایه گذاری های صنعتی ایران در 
تاجیکستان با اســتفاده از نیروی کار و منابع اولیه 
این کشور گفت: حل مشــکلات بانکی پیش نیاز 
توسعه سرمایه گذاری طرف های ایرانی است.رئیس 
اقتصادی  ایرانی کمیسیون مشترک همکاری های 
ایران و تاجیکســتان با آرزوی سلامتی و موفقیت 
برای طرف تاجیکســتانی ابــراز امیدواری کرد: در 
زمان مســئولیت خود و وزیر انرژی تاجیکســتان 
گام های اساسی در توسعه همکاری های دو کشور 
برداشــته شود و در مذاکره های اجلاسیه بتوان به 
مسئولیت مشترک در توسعه روابط دو کشور بیش 

از پیش پرداخت.
»دلیر جمعه« رئیس تاجیکی کمیســیون مشترک 
همکاری های اقتصادی ایران و تاجیکســتان هم 
با خوش آمدگویی به هیــات ایرانی ابراز افزود: با 
برگزاری اجلاســیه چهاردهم کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی دو کشور تحرک ویژه ای در 
ارتقا و توسعه روابط دو کشور هم فرهنگ، دوست 
و همزبان بــه وجود بیاید.وی با اشــاره به روابط 
تجاری و تراز صادرات و واردات بین دو کشــور در 
چند سال گذشته گفت: بر اساس اطلاعات واردات 
و صادرات بین دو کشــور پتانسیل بسیار زیادی در 

جهت ارتقای روابط تجاری دو طرف وجود دارد.
وزیر انرژی و ذخایر آبی تاجیکســتان همکاری دو 
کشور در ساخت سد و نیروگاه برق آبی سنگ توده 
را به عنوان نمونه  بســیار موفق همکاری دو کشور 
ذکر کرد که توسط شرکت های متخصص طراحی 
و ســاخته و توســط روســای جمهوری دو کشور 

بهره برداری شده است.
جمعه همچنین با اشاره به توافق دو کشور در اجرای 
پروژه تکمیل تاسیسات تونل استقلال تاجیکستان 
و کمک ایران در این زمینه، بر آمادگی کشورش بر 
ایفای تعهدات مالی خود در این چارچوب به همراه 

تعهدات مالی طرف ایرانی اعلام آمادگی کرد.
وی در عیــن حال به مشــکلات ناشــی از کرونا 
اشــاره و  ابراز آمادگی کرد: دو طــرف بتوانند هر 
چه سریعتر رابط ســازنده فی مابین را به حد قابل 

قبولی برسانند.
بــه گــزارش ایرنا، وزیــر نیرو برای شــرکت در 
مشــترک  کمیســیون  اجــلاس  چهاردهمیــن 
همکاری های اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و 
تاجیکستان به دوشنبه پایتخت این کشور سفر کرد.

برپایی دستگاه حفاری 27 
فتح در میدان نفتی سپهر

مدیر پروژه حفاری چاه در میدان های نفتی ســپهر 
و جفیر شرکت ملی حفاری ایران گفت: در راستای 
طرح توسعه میدان های نفتی غرب کارون، عملیات 
جابه جایی و برپایی همزمان دســتگاه حفاری 2۷ 

فتح ملی حفاری در میدان سپهر آغاز شده است.
ســید مجیــد موســوی )1۷ خردادمــاه( در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: در راستای اجرای پروژه های 
شــرکت ملی نفت ایــران مرتبط با طرح توســعه 
میدان های نفتی غرب کارون، عملیات جابه جایی و 
برپایی دستگاه حفاری 2۷ فتح شرکت ملی حفاری 

در میدان سپهر آغاز شده است.
به گزارش ایســنا، وی افــزود: تاکنون 2۰ درصد 
تجهیزات و ادوات این دکل سنگین حفاری به این 
موقعیت انتقال یافته و روی لوکیشن چاه شماره 2 

سپهر در حال نصب و برپایی است.
موســوی با بیان اینکه ملی حفاری در مشارکت با 
شرکت خدمات مهندسی پژواک انرژی، شش حلقه 
چاه توسعه ای در این میادین حفر و تکمیل می کند، 
گفت: پس از آغاز عملیات حفاری نخســتین چاه 
در قالب این پروژه با به کارگیری دســتگاه حفاری 
9۴ فتح در میدان جفیر، با استقرار دستگاه حفاری 
2۷ فتح، حفر دومین چاه در میدان ســپهر وارد فاز 
عملیاتی خواهد شد.وی با بیان اینکه امکان استقرار 
دستگاه حفاری سوم نیز برای سرعت بخشیدن به 
اجرای پروژه وجود دارد، افزود: در چارچوب اجرای 
این پروژه شرکت ملی حفاری ایران، تامین دستگاه 
حفاری و انجام خدمات فنی جانبی را بر عهده دارد.

موســوی گفت: حفاری این چاه ها در حوزه فعالیت 
شــرکت مهندسی و توســعه نفت )متن( به عنوان 
مجری طرح توسعه میدان های نفتی غرب کارون 

در استان خوزستان انجام می شود.

کاهش 93 میلیون فوت مکعبی 
سوختن گازهای مشعل ایران 

در خلیج فارس
شــرکت نفت فلات قاره ایران به منظور حفظ محیط 
زیست و عمل به مسوولیت های اجتماعی، اقدام های 
متعــددی از جمله کاهش 9۳ میلیــون فوت مکعبی 
ســوختن گازهای مشعل را در سطح مناطق عملیاتی 

دنبال کرده است.
به گزارش ایرنا از شــرکت نفت فلات قاره ایران، این 
شــرکت با خرید تجهیزات و انجام لاین کشــی های 
مختلف در کارخانه های خشــکی درود 1، 2 و ۳ و در 
دریا )ســکوهای ابوذر و فروزان( از سال 1۳9۵ تاکنون 
حجم گازهای مشــعل در مناطــق عملیاتی خارک و 
بهرگان اقدام را کاهش داده و در مسیر تأمین خوراک 
مجتمع پتروشیمی خارک گام برداشته است، به طوری  
کــه هم اکنون از ســوختن روزانه حــدود 9۳ میلیون 
فوت مکعب گازهای مشعل که سبب آلایندگی می شد 
جلوگیری شده و این گازها صرف خوراک برای تولید 
متانول و دیگر فرآورده های پتروشیمی خارک می شود.

بر اساس محاسبات انجام شده و با در نظر گرفتن تجزیه 
و تحلیل گازهای دریافتی این موضوع سبب جلوگیری 
از انتشــار٨۰۰ تــن CO2 و 2۰٨ تن SO2 در روز 

شده است.
با اجرای پروژه جامع جمع آوری گازهای همراه نفت در 
میدان های نفتی ســروش و نوروز، در منطقه عملیاتی 
بهرگان نیز میانگین گازهای ســوزانده شــده به طور 

قابل توجه ای کاهش یافته است.
۶۰۰ مترمکعب کنده های حفاری پایه روغنی تولیدشده 
در پروژه های توســعه میدان های اسفند، سیوند و دنا 
)EPDF( به روش بیولوژیکی امحا و ســایت جامع 
مدیریت بازیافت در منطقه عملیاتی لاوان راه اندازی و 

راهبری شده است.
در این طرح که از ســوی پژوهشکده محیط زیست و 
توسعه پایدار ســازمان حفاظت محیط زیست ایران در 
طرح مدیریت بازسازی و احیای آب سنگ های مرجانی 
در آب های اطراف جزیره خارک اجرا شد، با استفاده از 
توان متخصصان سازمان حفاظت محیط  زیست ایران 
و با روش های مختلف سنتی و نوین همانند تکه برداری 
و قلمه زدن، ایجاد خزانه های ثابت و شــناور، کاشت 
قلمه های مرجانی بر بســترهای مصنوعی و طبیعی 
)فاکــس پلیت، نانوفاکس پلیت، فاکــس راک(، ایجاد 
بسترهای سرامیکی چندشاخه و زیرسازه های الکتریکی 
و تکثیر جنسی، بازسازی بسترهای مرجانی آسیب دیده 
در حال اجراست، همچنین طرح پاک سازی خاک های 
آلوده به ترکیبات نفتی از سوی پژوهشگاه صنعت نفت 

در بستر پیت بزرگ منطقه خارک اجرایی شده است.
حمایت از آهــوان جزیره خارک با هــدف صیانت از 
حیات وحش این جزیره و به منظور تعهدهای شــرکت 
نفت فلات قاره ایران در تفاهم نامه بین منطقه خارک با 
اداره کل محیط زیست استان بوشهر و تأمین 12۰ تن 
علوفه، ایجاد و اصلاح آبشخورها و خدمات دامپزشکی 

در این باره انجام می شود.
به منظور پیشــگیری از حوادث محیط زیستی ناشی از 
نشت نفت و آلودگی به محیط دریا از چاه های قدیمی و 
آسیب دیده موجود در منطقه عملیاتی بهرگان، عملیات 
ایمن ســازی و تعمیرات چاه ها با اختصاص یک دکل 
حفاری و صرف هزینه ارزی قابل توجه در ســال های 
1۳9٨ و 1۳99 و بــرای چاه های شــماره ۷-۶-۵-٨ 
-SR٨-SR۷-SR۶ میدان نفتی نوروز و چاه های

SR2A-SR1۶ در میدان نفتی سروش در دستور 
کار قرار گرفت و ایمن سازی آنها با اولویت پیشگیری از 

بحران های زیست محیطی انجام شد.
با بهینه سازی فرآیند، اصلاح ساختار و راهبری کارآمد 
سیستم تصفیه پســاب صنعتی )CFU( در منطقه 
عملیاتی بهــرگان و اختصاص مخازن 11 و 12 برای 
تصفیه پســاب صنعتی، پارامترهای آلاینده در پساب 

خروجی به شدت کاهش یافته است.
 TO۴ تعمیرات اساســی مخزن ۵۷۰ هزار بشکه ای
منطقــه عملیاتی ســیری به منظــور مدیریت بهینه 
پساب های صنعتی و کاهش بار آلایندگی تخلیه شده 

به محیط دریا در دستور کار قرار گرفته است.
طرح خوداظهاری محیط زیســتی و ارســال مستمر 
گــزارش اندازه گیری ها از خروجی هــای دودکش ها، 
پســاب های صنعتی و هوای محیطــی به ادارات کل 
محیط  زیست استان های بوشــهر و هرمزگان شامل 
اندازه گیری 2۰۵ نقطه پایش منابع دودکش، ۶۰ نقطه 
پایش پســاب های صنعتی و ۷۴ نقطه هوای محیطی 
و صوت در سطح مناطق شش گانه عملیاتی، از دیگر 
طرح های محیط زیستی شرکت نفت فلات قاره ایران 

است که بدون وقفه و کامل انجام شده است.

 انتقال آب ارس به تبریز 
تسریع شود

تبریز- استاندار آذربایجان شــرقی با تاکید بر اهمیت 
انتقال آب رودخانه ارس به دشــت تبریز، گفت: دولت 
و وزارت نیرو باید اجرای این طرح مهم را تسریع کنند.

به گزارش مهر، محمدرضــا پورمحمدی افزود: بدون 
تردیــد انتقال آب ارس به تبریــز یکی از مهمترین و 
بزرگ تریــن طرح های عمرانی در بخش زیرســاخت 
وزارت نیرو اســت که تســریع در تکمیل و اتمام آن 
باید جــزو اولویت های اصلی وزارت نیرو قرار بگیرد تا 
از ثمرات و ظرفیت های اقتصادی آن مردم منطقه در 

کوتاه ترین زمان بهره مند شوند.
وی با اشــاره به اینکه طول طرح انتقال آب ارس به 
تبریز 1۴۰ کیلومتر است، یادآور شد: تاکنون حدود ۳۵ 
کیلومتــر از این طرح با تأمین اعتبار از محل اعتبارات 
آب های مرزی تکمیل و اجرایی شده است و برای ادامه 
آن نیازمند تخصیص منابع مالی از سوی دولت و وزارت 
نیرو هستیم.پورمحمدی ادامه داد: در حال حاضر برای 
1۰۵ کیلومتر باقی مانده طرح انتقال آب ارس به دشت 
تبریز در مرحله انتخاب پیمانکار هستیم که اگر اعتبارات 
لازم به استان تخصیص یابد در سریع ترین زمان ممکن 
با مشخص شدن پیمانکار، عملیات اجرایی آن تسریع 

می شود.

بحران آب چندین ســال اســت که مهمان 
ناخوانده ایران شده، مهمانی که در سالهای 
تر خوش سفر و در سالهای خشک بسیار بد 
ســفر می شود و 1۴۰۰ ظاهرا از آن سالهای 
خشــک و بی آبی است که حتی شائبه جیره 

بندی آب را هم ایجاد کرده است.
به گزارش ایســنا، تغییر اقلیم گرمای هوا را 
زودتر از موعد وارد ایران کرده، تغییر اقلیمی 
که نه تنها تابش بیشــتر خورشــید را آورده 
بلکه روی ابرهای باران را نیز یک خط سیاه 
کشیده و موجب شده است که سدهای کشور 

با کسری 2٨ درصدی آب مواجه شوند.
وقوع خاموشی ها در سراسر کشور به دنبال 
نبود ظرفیت برق آبی ها این شائبه را به وجود 
آورد که شــاید امسال تامین آب شرب نیز با 
مشکل مواجه شــود، از این رو به سراغ تقی 
زاده خامســی - معاون وزیر نیرو در امور آب 
و آبفا و مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب 

کشور رفتیم تا اصل ماجرا را جویا شویم.
او در ابتدا به وضعیت بارندگی در سال جاری 
اشاره کرد و گفت: در حال حاضر در هشتمین 
ماه سال آبی هستیم و متاسفانه در ماه هایی 
که باید باران می بارید، میزان بارش ها بسیار 
کاهــش یافت و طبیعتا در چهار ماه پیش رو 
نیــز بارانی نخواهد بارید اما با این حال نمی 
توان اعتمــاد زیادی به هواشناســی کرد و 
ممکن است شاهد سیلاب های بزرگ نقطه 

ای نیز باشیم.

 میزان بارندگی در ایران یک سوم 
جهان

معــاون وزیر نیرو در امــور آب و آبفا با بیان 
اینکه ایران دچار یک تغییر اقلیم جدی شده 
اســت و آب و هوای آن “حدی” خواهد بود، 
بدین معنا که یا ســالهای خشک و بی آبی 
و یا ســالهای تر همراه با سیل های مخرب 
روبرو هستیم، اظهار کرد: متوسط بارندگی در 
۵2 ســال گذشته 2۵۰ میلی متر بوده که در 
مقایسه این عدد با جهان که حدود ۷۵۰ میلی 
متر اســت باید گفت که میزان بارندگی در 

ایران یک سوم جهان تخمین زده می شود.
خامســی افزود: در هشــتمین ماه سال آبی 
بیش از 1۵۰ میلی متر بارندگی نداشــتیم و 
این مساله نشان می دهد که سال نامناسبی 
از نظر منابع آبی داریم، یعنی ما در ۵2 سال 
گذشته بدترین سال را از نظر بارندگی تجربه 

می کنیم.

مخازن  درصــدی   28 کســری   
سدهای کشور

او با اشاره به وضعیت مخازن آبی نیز گفت: با 
توجه به اینکه دو سال پشت سر هم ترسالی 
را تجربه کردیم، وضعیت مخازن آبی نسبت 
به بارندگی ها بهتر اســت؛ به طوری که اگر 
در بارندگی ۵۰ درصد نسبت به گذشته عقب 
هستیم، در مخازن با 2٨ درصد عقب ماندگی 
مواجه هســتیم اما می توانیــم به گونه ای 
مدیریت کنیم تا آب شــرب مورد نیاز کشور 

را تامین کنیم.

 به دنبال جیره بنــدی و قطع آب 
نیستیم

معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا با اشــاره 
به وضعیت تامین آب شــرب نیز اظهار کرد: 
امســال در نقاطی که از طریق ســدها آب 
تامین می شــود، مشــکلی برای تامین آب 
شرب نخواهیم داشت و به دنبال جیره بندی 
و قطع آب نیســتیم و با مدیریت فشــار این 

مساله را مدیریت می کنیم.
خامســی ادامه داد: ممکن است برخی نقاط 
بدلیــل افزایش مصــرف و ظرفیت تصفیه، 

گاهی فشار کاهش یابد اما بدین معنا نیست 
که آب کافی نداشته باشیم. ظرفیت تصفیه ما 
در شــهرها و ظرفیت سامانه هایی که آب را 

تقسیم می کنند، محدود است.
به گفته وی، قطع و یــا جیره بندی آب که 
ممکن اســت در برخی مناطق رخ بدهد، به 
دلیل کمبود آب نیســت بلکــه گاهی عدم 
همــکاری مشــترکان در مصرف درســت  
موجب وقوع این مساله می شود البته در اکثر 
مواقع مشترکان همکاری لازم را با ما دارند.

 153 شهر دارای تنش آبی
معاون وزیر نیــرو در امور آب و آبفا با تاکید 
بر اینکه تلاش ما این است که امسال جیره 
بنده آب نداشته باشیم ولی وضعیت بارندگی 
ها و ذخایر منابع آبی چندان مطلوب نیست، 
تصریح کرد: در حال حاضر حدود 1۵۳ شهر 
دارای تنش آبی هســتند و ایــن بدین معنا 
نیســت که در این شهرها آب قطع می شود 
و پیش بینی ما این اســت کــه اگر بیش از 
ظرفیت ســامانه آب مصرف نشود، قطع آب 

نخواهیم داشت.
خامســی با بیان اینکه کمبود آب برای آب 
شرب وجود ندارد و اگر مردم همکاری کنند 
و مصرف اصولی داشته باشند مشکلی برای 
تامیــن آب ایجاد نخواهد شــد، اظهار کرد: 
به طور مثال برای اســتفاده از ظرفشویی و 
ماشین لباسشــویی بهتر است از ساعت 1۰ 
شب به بعد این وســایل را روشن کنند و یا 
هنگام اســتحمام دوش آب به طور دائم باز 
نباشد و مســائل دیگری که مردم اطلاعات 
آن را دارند. ممکن است فکر کنیم که رعایت 
این مســائل در زندگی ما نقش ندارد اما در 
واقــع در وضعیت عمومی جامعه رعایت این 

نکات کوچک بسیار مهم و ضروری است.

 اگر مردم همکاری کنند قطعی آب 
نداریم

معــاون وزیر نیــرو تاکید کرد: اگر امســال 
همکاری مشترکان وجود داشته باشد قطعی 
و جیره بندی آب نخواهیم داشت مگر آنکه 
دمای هوا تا میزان زیــادی افزایش یابد که 
در آن شرایط مجبور خواهیم بود در ساعاتی 
قطعی آب بدهیم اما امیدواریم که این اتفاق 
نیفتد و از هم اکنون پیش بینی برای قطعی 

و یا جیره بندی آب نداریم.

 تهران وضعیت خوبی دارد
خامســی با بیــان اینکه یکــی از راه های 
مدیریت منابع آبی تنظیم فشــار آب است، 
گفت: در تهران کمترین کاهش فشار آب را 
داریم و تنها شــهری که میزان بارندگی در 
آن مثبت بوده تهران اســت، سدها وضعیت 
خوبی دارند و اگر در مناطقی مشــکلی برای 
تامین آب به وجود آید به دلیل ایجاد مشکل 
در سامانه است و تهران قطعا مشکلی برای 

تامین آب نخواهد داشت.

 مشــکلات تامیــن آب در برخی 
استان ها به زودی برطرف می شود

وی با بیان اینکه مصرف آب در تهران بسیار 
بالاست و مشــترکان باید به فکر مدیریت 
بیشتر در مصرف آب باشند، گفت: در برخی 
استان ها مشــکلاتی برای تامین آب وجود 
دارد که آن هم در طول 1۵ روز آینده برطرف 

خواهیم کرد.

 فضای مجازی همیشه راست نمی 
گوید

معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا در واکنش 
بــه فیلم هایــی که در فضــای مجازی در 

خصوص کمبود آب در اســتان های جنوبی 
منتشــر می شود، گفت: نکته منفی که همه 
ما به آن دچار شده ایم این است که خودمان 
را با فضای مجازی تطبیق می دهیم، نام آن 
فضای مجازی است و ممکن است با واقعیت 

فاصله داشته باشد.

 در بندرعباس مشکلی برای تامین 
آب نداریم

خامســی افزود: در شهر بندرعباس کمترین 
بارندگی را بعد از سیستان و بلوچستان داریم 
یعنی نسبت به سال گذشته بیش از ٨۰ درصد 
میزان بارندگی در آن شهر کاهش پیدا کرده 
اما  در همین شهر ۵۰ درصد منابع تامین آبی 
به آب شیرین کن ها متصل شده است و می 
توانیم بگوییم که بندرعباس مشــکلی برای 

تامین آب شرب ندارد.

  نمــی توانیم آب را برای کشــت 
تابستان تامین کنیم

وی با بیان اینکه ممکن است مشکلاتی در 
بخش کشــاورزی به وجود آید چرا که نمی 
توانیم آب را به ویژه در کشت تابستانه تامین 
کنیم، گفت: امیدواریم اگر از فصل گرم عبور 
کنیم و میزان مصرف کاهــش یابد بتوانیم 
برای کشــت پاییزه در برخی نقاط کشــور 

تامین آب داشته باشیم.

 علت حرکت لاکپشتی طرح ایجاد 
آب شیرین کن ها

معــاون وزیر نیرو با اشــاره به پیشــرفت 
اجرای طرح آب شــیرین کن در کشــور و 
علت حرکت لاکپشــتی ایــن طرح، اظهار 
کــرد: در درجه اول بایــد گفت که میزان 
ســرمایه گذاری در طرح ها کاهش یافته 
البتــه در طرح های آب شــیرین کن طی 
ســال های اخیر شاهد اســتقبال سرمایه 
گذاران بوده ایم، بــه طوری که در همین 
دولت در 9۶ مورد آب شیرین کن سرمایه 
گذاری شــده است و اتفاقا حرکت سریع و 
قابل توجه بوده اســت. اما هنوز نتوانسته 
ایم در این حوزه به نقطه مطلوب برســیم، 
یکی از دلایــل عدم اســتقبال می تواند 
قیمت تمام شــده آب در این بخش باشد، 
قیمت تمام شــده آب در هر مترمکعب در 
بعضی نقــاط از این روش حــدود 9۰۰۰ 
تومان است در صورتی که در قبوض تنها 

۴۰۰ تومان از مشترک اخذ می شود.
به گفته وی با این حال در حال توســعه آب 
شیرین کن ها در کشور هستیم و از این کار 
حمایــت جدی می کنیم اما این آب بســیار 
گران تمام می شــود، برای کشاورزی قطعا 
مورد اســتفاده قرار نمی گیــرد؛ مگر اینکه 
شیرین سازی را در مکان هایی انجام دهیم 
که چاه ها شور شده باشند. در این شرایط می 

توانیم آب چاه ها را شــیرین کنیم اما برای 
اینکار نیز باید ابعاد اقتصادی آن مورد ارزیابی 

قرار بگیرد.
آب یکی از ابرچالش های آینده 

معاون وزیر نیرو در امــور آب و آبفا تصریح 
کــرد: آب یکــی از ابرچالش هــای آینده 
جمهوری اسلامی است که باید برای آن فکر 
اساسی شــود؛ نمی گویم که راهکاری برای 
آن وجود ندارد اما معتقدم که راهکار حل این 
مساله بخشی نیســت و این یک کار میان 
بخشــی بین وزارت نیرو، وزارت کشاورزی 

بخشی از صنعت و محیط زیست است.

 راه حل رفع مشکل آب چیست؟
خامســی با بیــان اینکه اگــر از آب موجود 
درست استفاده شــود قطعا میزان چالش ها 
تا حــد زیادی کاهش می یابد و شــرط آن 
ایجاد راهکارهای میان بخشی است، گفت: 
دولت فعلی کارهای بزرگی انجام داده است 
و در روزهای گذشــته پنجاه و پنجمین سد 
افتتاح شد و تا پایان دولت این عدد به ۵۷ نیز 
خواهد رسید، در خصوص تصفیه خانه های 
فاضلاب و آب نیز کارهای بزرگی انجام شده 

است.
وی بــا بیان اینکه در حــوزه مصرف بهینه 
اقدامات جدی صورت نگرفته و این یک کار 
میان بخشی اســت و باید روی این موضوع 
کار شود، گفت: استان ها به دنبال توسعه خود 
در بخش های مختلف صنعت، کشاورزی و 
گردشــگری هســتند که هر کدام از آن ها 
نیازمند آب اســت. در 1۷ استان برنج کشت 
می شود درحالی که متوسط بارندگی امسال 

1۵۰ میلی متر شده است.
مدیرعامل شــرکت مدیریت منابع آب ادامه 
داد: این موضوع برای هیچکدام از کشورهای 
دنیا قابل درک نیست که کشوری که برای 
تامین آب شرب با مشــکل مواجه است به 
دنبال کشــت محصولات آب بر باشد؛ علت 
این مشــکل را نیز باید در حوزه معیشــت و 

اقتصاد جستجو کرد.

آبی راهی  با کم   سند ســازگاری 
برای گذر از شرایط موجود

خامســی با بیان اینکه آمایش سرزمین می 
تواند به بهبود وضعیــت موجود کمک کند، 
اظهــار کرد: اقدامی که در این دولت صورت 
گرفــت این بود که یک ســند تحت عنوان 
سند ســازگاری با کم آبی برای همه استان 
ها تدویــن و محدوده مصرف در نظر گرفته 
شد که در تهیه این ســند نیز تمام دستگاه 

های ذیربط حضور داشتند.
به گفته وی در هفته گذشــته این سند چاپ 
شــد و در اختیار اســتان ها قــرار گرفت  و 
امیدواریم که دولت بعد نیز بر اساس این سند 
اقدام کند تا بخشــی از مشکلات آب کشور 

طی سال های آینده برطرف شود.

 وجــود 320 هزار چاه غیرمجاز در 
کشور

معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا با اشاره به 
اشتباهات صورت گرفته در سال های گذشته 
در حوزه آب، گفت: قبل از این دولت اقداماتی 
صورت گرفت که بر اساس آن معیشت مردم 
با آب گره خــورد و در هرکجا که چاه وجود 
نداشــت اقدام به ایجاد چاه کردند که همین 
مساله مشکلاتی را ایجاد کرد به طوری که 
علاوه بر ۴2۰ هزار چاه موجود ۳2۰ هزار چاه 

غیر مجاز نیز در کشور وجود دارد.

 مسدود کردن 8000 چاه غیر مجاز 
در کشور

خامسی با بیان اینکه در این مدت تنها کاری 
که توانســتیم انجام دهیم این بود که اجازه 
ندادیــم چاه جدیدی حفر شــود؛ البته حدود 
٨۰۰۰ چاه را توقیف کــردم که عدد زیادی 
به حساب نمی آید، گفت: باید یک نقشه راه 
جدیدی به وجود آید تا این سرمایه آینده هدر 

نرود و بتوانیم آن را حفظ کنیم.

 ایجــاد وزارتخانه آب راهگشــا 
نیست، سازمان مســتقل برای آب 

باید ایجاد شود
او در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا ایجاد 
یــک وزارتخانه مختص آب مــی تواند به 
وضعیت موجود ســامان بخشد، گفت: تغییر 
ساختار نیازمند بررسی های جدی است، نظر 
شــخصی و کارشناسی من این است که اگر 
آب، محیط زیست و منابع طبیعی را در قالب 
یک ســازمان زیر نظر رئیس جمهور هدایت 
شود، می توانیم نتایج خوبی را بدست آوریم.

معــاون وزیر نیرو در امــور آب و آبفا افزود: 
زمانی که وزارتخانه ای تحت عنوان وزارت 
آب ایجاد شــود، توقعات افزایش می یابد و 
همین مســاله موجب می شــود که نه تنها 
مشــکلات برطرف نشــود بلکه مشکلات 

جدیدی نیز به وجود آید.
خامســی با بیان اینکه بهتریــن راهکار این 
است که آب و محیط زیست و منابع طبیعی 
به عنوان یک سازمان فعالیت کنند  و وزارت 
انرژی به وجود آید، گفت: معمولا انجام چنین 
کارهایی طولانی خواهد بود و نیازمند تدبیر و 

برنامه اساسی است.

 حــال و روز منابع آبهای زیرزمینی 
چگونه است؟

وی با اشاره به وضعیت منابع آبهای زیرزمینی 
در ایران، گفت: منابع آبهای زیرزمینی بسیار 
افت کرده اما خوشبختانه در دو سال گذشته 
که ترسالی بود تا حدودی این کمبود جبران 
شد اما امیدواریم در سال های آینده که سال 
های خشــکی پیش بینی شده به آب های 

زیرزمینی فشار وارد نشود.

 کسری 500 میلیون مترمکعبی آب 
های زیرزمینی

معــاون وزیر نیــرو در امــور آب و آبفا با 
بیان اینکــه آب هــای زیرزمینی با ۵۰۰ 
میلیون متر مکعب کســری مواجه هستند 
و این کســری نیز با روال فعلی بارش ها 
جبران نمی شــود، گفت: باید تلاش شود 
تا هرکســی در پروانه ای که دارای مجوز 
است صرفا بهره برداری را انجام دهد البته 
امســال اقدامات خوبی در این راستا انجام 
شد، مجلس شورای اسلامی عدد اعتباری 
خوبــی را برای نصب کنتــور روی چاه ها 

تصویب کرده است.

در گفت و گو با معاون وزیر نیرو بررسی شد

از سدهای خالی تا شرایط جیره بندی آب در ایران

رئیس سازمان بازرسی خبر داد

استقرار بازرسان در وزارت نیرو برای بررسی دلایل قطعی برق

اخطار قطع برق به هتل ها داده شد

رییس ســازمان بازرسی کل کشــور در دیدار با رضا اردکانیان وزیر نیرو به قطع 
سراسری برق اشاره کرد و گفت: پیرو مأموریت رییس قوه قضاییه درباره بررسی 
دلایل قطع برق در کشور بازرســان سازمان با یک برنامه بازرسی فوق العاده در 

وزارت نیرو مستقر شده اند.
به گزارش ایسنا به نقل از سازمان بازرسی کل کشور، حجت الاسلام والمسلمین 
حسن درویشیان در این دیدار که صبح سه شنبه در این سازمان برگزار شد، با اشاره 
به نگرانی ها درباره قطع سراســری برق در کشور گفت: وزارت نیرو باید افزایش 

مصرف را از قبل پیش بینی می کرد تا این طور غافلگیر نشود.
رییس ســازمان بازرسی کل کشور با تأکید بر کار کارشناسی سازمان گفت: نگاه 
سازمان بازرسی کل کشور به موضوعات کارشناسی است و به هیچ وجه پیش داوری 
نمی کنیم. اما اگر به کوتاهی برسیم و اگر سوء جریانی رخ داده باشد حتماً پیگیری 

می کنیم.

درویشیان با بیان اینکه تولید برق، یک موضوع فرا بخشی است افزود: دستگاه های 
دیگر نیز در این حوزه مسئول هستند که از آن ها نیز توضیح خواهیم خواست. باید 
مشــخص شود که کوتاهی شده اســت یا محذوراتی وجود داشته است. ازاین رو 
به دلیل حساســیت موضوع و با دســتور رییس قوه قضاییه یک برنامه بازرسی 
فوق العاده در دســتور کار سازمان اســت و هم اکنون بازرسان سازمان در وزارت 
نیرو مستقر هستند.این عضو شورای عالی قوه قضاییه با اشاره به مشترک بودن 
مأموریت رییس قوه قضاییه در خصوص بررســی دلایل قطع سراسری برق با 
دادستانی کل کشور گفت: طی مذاکره ای که با دادستان کل کشور داشتم قرار شد 
با حضور نماینده دادستان کل کشور یک کار مشترک انجام شود و ازاین رو لازم 
است  وزارت نیرو همکاری لازم را داشته باشد تا بتوانیم در یک فضای کارشناسی 
این موضوع را بررسی کنیم و در کوتاه ترین زمان ممکن گزارش آن را ارائه دهیم.

رییس سازمان بازرسی کل کشور در بخش دیگر از سخنان خود با تأکید بر استفاده 

از ظرفیت انرژی  تجدید پذیر هم گفت: متأســفانه در حوزه انرژی تجدید پذیر 
پیشــرفت خوبی نداریم و بخش خصوصی در این حوزه اعتمادی به دولت ندارد. 
به نظر می رســد اگر در این حوزه دولت تمرکز بیشتری داشته باشد و بخشی از 

مشکلات تولید برق مرتفع خواهد شد.
رضا اردکانیان وزیر نیرو نیز در ادامه این دیدار ازجمله دلایل قطعی برق را افزایش 
بار مصرف شبکه به دلیل گرمای زودهنگام هوا و همچنین استخراج غیرقانونی 
رمز ارزها عنوان کرد.در بخش دیگر این نشست وزیر نیرو و برخی از معاونین وی 
به ســؤالات رییس سازمان بازرسی کل کشور در خصوص اقدامات وزارتخانه در 
برخورد با مزرعه های غیرقانونی رمز ارزها، شــرایط استفاده از مازوت در نیروگاه 
های برق، وضعیت فعلی شبکه سراسری برق و موعد اتمام قطعی برق پاسخ دادند.

در این نشست »معاون نظارت و بازرسی امور اقتصادی« و »بازرس کل امور نیرو 
و ارتباطات« سازمان بازرسی کل کشور و برخی معاونین وزیر نیرو حضور داشتند.

رییس جامعه هتلداران ایران از اخطارِ قطع برق به هتل ها در صورت کاهش ندادن 
بار مصرف تا ۵۰ درصد خبر داد.

جمشید حمزه زاده به ایسنا گفت: در بیشتر شهرها از جمله مشهد و تهران، از طرف 
شرکت توزیع برق پیامی با این محتوا آمده است: »بر اساس مصوبه هیأت دولت، 
تمام صنایع از روز دوشنبه مورخ 1۷/۰۳/1۴۰۰ تا پایان شهریور از ساعت 12 تا 21 
باید با ۵۰ درصد بار مصرفی مشابه هفته اول خرداد فعالیت کنند. در صورت عدم 

رعایت، در تذکر اول 2۴ ساعت و در تذکر دوم ۴٨ برق مشترک قطع خواهد شد.«
او با اشــاره به غیرفعال بودن بسیاری از هتل ها در دوران کرونا و کاهش سفرها، 
افزود: هتل چه مسافر داشته باشد، چه نداشته باشد، به هر حال مصرف برق ثابتی 
دارد و قطعــا کاهش بار مصرف با توجه به تجهیزات مورد اســتفاده، صددرصد 
مشــکل ایجاد می کند. هتل های بزرگ نیز با توجه به داشتن فضاهای عمومی 
گسترده و مصرف برق بالا قطعا بیشتر آسیب می بینند و هتل های کوچک با توجه 

به خساراتی که متحمل می شوند، حتما رو به تعطیلی خواهند رفت. همه مراکز که 
مجهز به ژنراتور برق نیستند.

حمزه زاده گفت: اگر این دســتور اجرا شود، در وضعیت موجود هزینه هتل ها باز 
هم افزایش پیدا می کند، چنین اقدامی به هیچ وجه در راستای حمایت از صنعت 
هتلداری نیست. متاسفانه به جای حمایت، شاهد تحمیل هزینه های بیشتر از سوی 

دولت به صنعت هتلداری و گردشگری هستیم.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

بانک بیمه بورس اخبار

افزایش سرمایه بیمه کوثر
با توجه به وضعیت مناســب مالی شــرکت بیمه 
کوثر در ســال گذشته و شرایط مساعد فعلی، پس 
از گرفتن مجوز از بیمه مرکزی و تایید هیات مدیره 

به زودی شاهد افزایش سرمایه خواهیم بود.
 در حالــی که زمــان زیادی تا برگــزاری مجمع 
عمومی سهام داران شرکت باقی نمانده است طبق 
صورت های مالی مصوب، با عنایت به ســوداوری 
خوب شرکت در سال گذشته و افزایش دارایی ها، 

مراحل افزایش سرمایه در حال پیگیری است.
مصطفی مقصودی با اشــاره به تایید اولیه مبادی 
مربوط برای افزایش سرمایه گفت: در مسیر قانونی 
تحقق افزایش سرمایه، پس از جمع اوری و تدوین 
مستندات لازم، درخواست مجوز افزایش سرمایه را 
به بیمه مرکزی ارایه و منتظر بررســی نهاد ناظر و 

پاسخ آن  خواهیم بود.
وی خاطرنشــان کرد: فرصت کمی تا مجمع باقی 
است و امیدواریم پس از صدور مجوز بیمه مرکزی 
و تصویب هیات مدیره اخبار تکمیلی درباره میزان 
و چگونگی افزایش ســرمایه به صورت رســمی 
رســانه ای شــود تا در تلخی چند وقت اخیر بازار 
سرمایه، کام سهام داران صبور و وفادار بیمه کوثر 

شیرین شود.

 نرخ سود بین بانکی 
به زیر 19 درصد رسید

بانک مرکزی نرخ سود بین بانکی را 1٨.۴ درصد 
اعلام کرد.

به گزارش خبرگزاری مهر، گزارش بانک مرکزی 
از عملکرد بازار بین بانکی حاکی از آن اســت که 
نرخ ســود در این بازار بعد از شهریور سال گذشته 
که نرخ هایی نزدیک و بالای بیست درصد را ثبت 
کرده بود، در خردادماه 1۴۰۰، بعد از گذشت هشت 

ماه به سطح 1٨.۴9 درصدی نزدیک شده است.
کاهش نرخ ســود بانکی می تواند نقش مهمی در 
حرکت نقدینگی از بانک به بازار ســرمایه داشته 
باشــد و سبب رونق بازار ســرمایه گردد.بازار بین 
بانکی یکی از ارکان بازار پول محســوب می شود 
کــه در آن بانک ها و مؤسســات اعتباری جهت 
تأمین مالی کوتاه مدت و ایجاد تعادل در وضعیت 
نقدینگــی خود، با یکدیگــر معامله می کنند.وجود 
چنین بازاری موجب می شــود کــه بانک ها برای 
تأمین نقدینگی به بانــک مرکزی مراجعه نکنند؛ 
ضمن اینکه تغییرات نرخ سود بین بانکی می تواند 

در افزایش و کاهش نرخ سود بانکی مؤثر باشد.

امزدهای ریاست جمهوری 
برنامه اقتصادی روشنی ندارند

یک کارشــناس اقتصــادی گفت: اولیــن مناظره 
انتخاباتــی ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت 
جمهوری نشــان داد که کاندیداها برنامه اقتصادی 
دقیق و روشنی ندارند و صرفا به بیان کلی و بدیهیات 
گویی چون تقویت تولید، رشد صادرات و ... بسنده 

کردند. 
میثم هاشــم خانی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
در طول پخش اولین مناظره انتخاباتی، حرف های 
شــفاف و صریح اقتصادی زده نشد و بخش اعظم 
مناظره به جواب های متقابل کاندیداها به یکدیگر 
و کلی گویی درباره مســائل اقتصادی پرداخته شد. 
اگر کسی نمی دانست که این یک مناظره اقتصادی 
اســت، با دیدن آن هم متوجه نمی شد، زیرا در کل 
مناظره اقتصادی نبــود.وی افزود: یک دهم از کل 
زمان مناظره حرف های مشخصی زده شد که آن ها 
هــم کلی و بدیهه گویی بودند که قابل ســنجش 
نیســتند. این کارشــناس اقتصادی با اشاره به دو 
موضوع اقتصادی فراموش شــده در اولین مناظره 
انتخاباتی گفــت: دو موضوع امــروز اقتصاد یکی 
تورم بالا و دیپلماســی اقتصــادی و روابط خارجی 
کمک کننده به اقتصاد اســت که به آن ها اشاره ای 
نشــد، درحالیکه انتظار می رفت همه کاندیداها به 
این موضوعات توجه کنند. هاشــم خانی ادامه داد: 
همچنین، در طول مناظره تقریبا صحبت های خاصی 
گفته نشد که بتوان تفاوت  دیدگاه کاندیداها را درباره 
موضوعات اقتصادی مختلــف درک کرد. بنابراین، 
تمام کاندیداهای ریاست جمهوری برنامه اقتصادی 
دقیقی ندارند و از آغاز تبلیغات تاکنون در حال فکر 

کردن هستند که اتفاق تلخی است.

حق بیمه تولیدی بیمه های 
باربری بیمه »ما« 156 درصد 

بالا رفت
مدیر بیمه های مســئولیت، باربری،کشــتی و هواپیما 
شــرکت بیمه »ما« رشد حق بیمه بیمه های باربری را 
مطلوب دانست وگفت: در دو ماهه ابتدای سال 1۴۰۰، 
حق بیمه تولیدی بیمه های باربری شــرکت نسبت به 
مدت مشابه سال گذشــته 1۵۶ درصد رشد پیدا کرده 

است.
به گزارش گروه بانک و بیمه پول نیوز، مصطفی آقارضی 
مدیر بیمه های مســئولیت، باربری،کشتی و هواپیما با 
اشاره به رشد حق بیمه تولیدی بیمه های باربری گفت: 
در دو ماهه نخســت سال 1۴۰۰، با 1۵۶ درصد رشد در 
میــزان حق بیمه و ۴۴ درصد رشــد در تعداد بیمه نامه 
صادره، 1۷۳ درصد از بودجه پیش بینی شــده دو ماهه 
سال جاری محقق شد.وی خاطرنشان کرد: در بیمه های 
مسئولیت نیز به لحاظ تولید حق بیمه؛ بطور متوسط به 
ازاء هر فقره بیمه نامه، رشد دو برابری داشته و موفق به 
تحقق 11۰ درصدی بودجه مصوب شدیم. در راستای 
ایفای تعهدات نیز در تامین خسارت های موجود ، %۵۰ 
رشــد در ایفای تعهدات داشته ایم که نشان از مدیریت 

صحیح در سطوح بالای شرکت بیمه »ما« است .

پای ابربدهکاران بانکی چطور به 
اقتصاد ایران باز شد؟

ابربدهــکاران بانکــی در نظام اقتصادی متــورم ایران 
همچنان نفس می کشند و با بنا نهادن کسب و کار خود 
بر روی وام های بانکی بازپس داده نشده، سودهای کلان 

را از این جیب به آن جیب می کنند.
به گزارش خبرنــگار مهر، ابربدهکاران بانکی پرونده ای 
اســت که در نظام بانکی معیوب ایران شــکل گرفته و 
اقدام مؤثری برای مهار آن تاکنون انجام نشــده است؛ 
چــرا که عده ای ترجیح می دهند با تکیه بر روابط خاص 
خود، وام های میلیاردی بانک ها را به سمت فعالیت های 
غیرمولد برده و بدون کمترین زحمتی، سودهای نجومی 
کسب کنند. عجیب اینکه سیستم نظارتی بانک ها و بانک 
مرکزی که برای مردم عادی بسیار سختگیر و منضبط 
عمــل می کند، در برابر ابربدهکارانی که هر وام را با وام 
جدید تســویه می کنند یا نمی کنند، هیچ واکنشی ندارد. 
همین انفعال است که موجب شده اکنون صحبت از 11 
ابربدهکار بانکی در میان باشد که بالغ بر 9۰ هزار میلیارد 
تومان از منابع مالی بانک ها را دریافت کرده و خیالی برای 

بازپرداخت آن ندارند.
فروردین ماه امسال بود که عبدالناصر همتی، رئیس کل 
پیشین بانک مرکزی صحبت از ابر بدهکارانی به میان 
آورد کــه 9۰ هزار میلیارد تومان بدهی دارند و همکاری 
بانک مرکزی با قوه قضائیه منجر به آن شــده است که 
۳۰ هزار میلیارد تومان از این مبلغ به بانک ها برگردد؛ اما 
همچنان ۶۰ هزار میلیارد تومان در حبس این بدهکاران 
قــرار دارد و هنوز کمیته فرادســتگاهی بانک مرکزی 
نتوانسته این بدهکاران دانه درشت را به سمت تسویه این 

بدهی هدایت کند.
اگرچه بانک مرکزی در خط مقدم مواجهه با ابربدهکاران 
بانکی قرار دارد اما عبدالناصر همتی در مناظره روز شنبه 
که به قید قرعه در مقابل سوالی مرتبط با همین موضوع 
قرار گرفت، از پاسخ دادن به آن طفره رفت و ترجیح داد 
به جای پاسخ دادن به این سوال، به انتقاد از عدم حضور 
زنان در انتخابات بپردازد.در مناظره روز شــنبه از همتی 
سوال شــد که »برای مقابله با ابربدهکاران بانکی چه 
اصلاحاتی باید در نظام بانکی انجام شود؟«؛ این سوال 
مهمی است که پاسخ به آن می تواند راهکار جلوگیری از 

تکثیر ابربدهکاران را پیش روی متولیان قرار بدهد.
کارشناسان می گویند بخشی از این منابعی که آنها از یک 
بانک در قالب تسهیلات اخذ کرده اند، در بانک دیگر به 
صورت ســپرده جاخوش کرده است و هنوز هم توانایی 
کامل بــرای زنده کردن این پول از دســت رفته وجود 
ندارد؛ به خصوص اینکه این منابع سال ها قبل در قالب 
تسهیلات از نظام بانکی دریافت شده اند و اکنون با توجه به 
تورمی که طی سال های متمادی پیش روی اقتصاد ایران 
قرار داشــته است؛ حتی اگر این ابربدهکاران با نرخ سود 
1٨ درصدی متعارف هم آن را به نظام بانکی برگردانند، 
میلیاردها تومان بابت تفاوت سود عایدشان خواهد شد؛ اما 
همین کار هم از سوی این بدهکاران صورت نمی گیرد.

واقعیت آن است که ساختار تورمی اقتصاد ایران، زمینه 
را برای مقرون به صرفه بودن تســهیلات بانکی فراهم 
آورده و حتی اگر نرخ ســود 2۵ درصــدی را هم برای 
وام هــای بانکی در نظر بگیریم، به طور قطع با تورم ۴۵ 
درصدی که برای اقتصاد ایران رقم خورده است، باز هم 
مابه التفاوت سود 2۰ درصدی عاید وام گیرندگان خواهد 
شد که البته این تنها در صورتی است که این منابع، در 
بازارهای پربازدهی همچون بورس که تا 2٨۳ درصد هم 
بر اساس بازدهی اعلام شده برای شاخص کل سوددهی 
داشــته اند، بســیار جذاب تر عمل خواهند کرد.حسین 
درودیان، اقتصــاددان در گفتگو با خبرنگار مهر، با بیان 
اینکه عاملان اصلی در فعالیت اقتصادی، فعالیت خود را 
معطوف به فعالیت اقتصادی ریشه دار تولیدی نمی کنند، 
گفت: این موضوع باعث می شود که انگیزه ها در کسب 
و کارها به فعالیت های رانت جویانه هدایت شود؛ اما باید 
به این نکته هم اشــاره کرد که اصولًا باید فعالیت های 
اقتصادی از سوی کارآفرینان و رهبران بخش تولید که 
افراد متفاوتی هســتند، راهبری شده و کسب و کارهای 
موفق در اقتصادهای پیشرفته، کسب و کارهای بزرگ 
بوده اند.وی افزود: در ایران روند کاملًا برعکس اســت؛ 
به این معنا که تسهیلات بانکی، نوعی تجمع در برخی 
بنگاه ها و برخی افراد دارند که اگرچه ممکن است در نگاه 
اول اتفاق عجیبی نباشد؛ اما به هر حال باید نظارت کافی 
را بر روی آن صورت داد.درودیان در توضیح این مطلب 
خاطرنشــان کرد: نمی توان انتظار داشت که تسهیلات 
بانکی بین عامه مردم توزیع شــود؛ ولی مســاله نگران 
کننده این است که متأسفانه افرادی که تسهیلات گیرنده 
عمده به شمار می روند، با این تسهیلات فعالیت های مولد 
انجام نمی دهند؛ در حالی که اگر اینها، آدم هایی باشــند 
که رهبران تولید بوده و در بخش های مولد کار کنند، به 
طور طبیعی این تسهیلات هنگفت را سرریز بین بخش 
مهمی از نیروی کار می کنند. اینجا است که دریافت این 
تسهیلات از سوی این افراد، جای نگرانی ندارد؛ اما مساله 
این است که اکنون این طور نیست و ابربدهکاران بانکی 
ایــران، عمدتاً تولیدکننده نبوده و اگر حتی واحد تولیدی 
در اختیار دارند، تولید برایشان نوعی پوشش برای سایر 
فعالیت های رانت جویانه آنها است؛ یعنی این افراد عموماً 
دارایــی در داخل و خارج از ایران می خرند و پول را وارد 
فعالیت مولد نمی کنند.به گفته این اقتصاددان، اینکه وام 
دریافت شده از یک بانک، سپرده در بانک دیگری شده 
باشــد، تا حدودی می تواند طبیعی باشد؛ اما مشروط به 
اینکه اقساط آن به موقع پرداخت شود؛ چراکه یک بنگاه 
و صاحب کسب و کار، پولی که از بانک دریافت می کند 
را در خلال فرآیند تولید هزینه می کند و این پول باید از 
جنس سپرده بانکی باشد؛ پس قاعدتاً باید کم کم هزینه 
شــود؛ اما اگر این فعالیت بازدهی لازم را داشــته باشد؛ 
اقســاط آن هم به موقع پرداخت می شود؛ پس ممکن 
است بانک وام دهنده، بانک اصلی خود شخص نباشد؛ 
ولی مســاله اصلی این است که باید به موقع دنبال این 
برویم که این تسهیلات چه شده و در کجا هزینه شده 
اســت؛ در حالی که اکنون بیشتر وام های بانکی صرف 
خرید دارایی شده است و حالت بدتر آن است که در خارج 
کشــور تبدیل به دارایی و ملک شده و به نوعی خروج 

سرمایه رخ داده است.

در دور پیــش روی انتخابــات ریاســت 
جمهــوری، بــورس محــور رقابت های 
نامزد ها شده اســت. برخی تلاش دارند 
دیدگاه خــود را تبیین کننــد، اما برخی 
برای جبران خسارت نیز چراغ سبز نشان 

می دهند.
به گزارش پــول نیــوز، کارزار انتخابات 
آغاز شــده اســت و هر یک از کاندیدا ها 
فعالیت انتخاباتی خــود را آغاز کرده اند. 
در ایــن میان به طور حتم بازار ســرمایه 
به واسطه تاثیر این بازار بر اقتصاد کشور 
کاندیدا ها  اقتصادی  اولویت های  در صدر 
خواهد بود. این روز ها بازار ســهام ایران 
حال خوشی ندارد و شاخص بورس اغلب 
روز ها را را نزولی به پایان برده است و با 
توجه به سرمایه گذاری بسیاری از مردم 
در بــورس، این بازار موضوعی اثرگذار در 
انتخابات پیش رو به شمار می رود. تمامی 
نامزد ها در ســخنان خود به بورس اشاره 

کرده اند.
انتخابات  در عرصه  کاندیدا های حاضــر 
ریاســت جمهوری همگی در بخشــی از 
برنامه هــای خــود در خصــوص بورس 
صحبت کرده اند. از وعده ســه روزه برای 
حل مشکل بورس تا قول ایجاد صندوقی 
برای جبران زیان سهامداران، وعده هایی 
اســت که از زبان کاندیدا های انتخابات 

ریاست جمهوری به گوش رسیده است.

 قاضی زاده هاشمی: بازار سهام 
باید دو طرفه باشد

وعده ها و صحبت های امیرحسین قاضی 
زاده هاشمی پیرامون بورس به شرح زیر 

بوده است:
حذف قیمت گذاری دســتوری ثبات را به 

اقتصاد و بازار سرمایه برمی گرداند.
باید بــرای ورود شــرکت ها به بورس و 

شفافیت آن ها مشوق مالیاتی بدهیم.

هر سال در آذرماه در زمان تنظیم بودجه 
سالیانه بازار سرمایه دچار اختلال می شود 
چــرا که مولفه های قیمت را دســتکاری 

می کنیم.
در حالــی کــه حداقــل باید تا ۴ ســال 
مشخص باشد چشم انداز قیمت ها چگونه 

است.
بــازار ســرمایه بایــد دوطرفه شــود و 
ســهامداران بتوانند هم خرید کنند و هم 

بتوانند بفروشند.

 سعید جلیلی: رئیس جمهور باید 
هنر هماهنگی بین بازار ها را داشته 

باشد
ســعید جلیلی نیز طی توئیتی نوشت: اگر 
می خواهید بورس به آرامش برســد باید 
بین بازار پولی، بیمه و سرمایه هماهنگی 
ایجاد کنیم. اینجــا هنر رییس جمهوری 
خود را نشــان می دهد. رییــس جمهور 
باید بین بانک مرکــزی، بیمه مرکزی و 
ســازمان بورس، هم آهنگی ایجاد کند و 

تدابیری اندیشــید که اگر کسی وارد بازار 
بورس شد، بااطمینان وارد شود.

 علیرضا زاکانی: دولت نباید کمر 
بازار سرمایه را بشکند!

وی گفت: مــا در دولت اقدام و اصلاح 
با گروهی کارشناســانه ثبات را به بازار 
ســرمایه باز می گردانیم و بانک باید در 
خدمت بازار سرمایه قرار گیرد نه اینکه 
مداخلــه گــر و رقیب این بازار باشــد. 
دولت بایــد برای رونق بازار ســرمایه 
کمک کند نه اینکه کمر بازار ســرمایه 
را بشــکند تا بتوانند از این طریق خود 

را اداره کند.
انتخابــات  دوره  ســیزدهمین  نامــزد 
ریاســت جمهوری اظهار داشت: بانکی 
که به تولیــد کمک نکند، بهتر اســت 
درش بسته شــود؛ لذا آنچه که برای ما 
در بحث بازار ســرمایه اهمیت دارد این 
اســت که به گونه ای سیاستگذاری کنیم 
تا دولت در بازار ســرمایه دخالت نکند و 

خودش را خرج بازار سرمایه کند نه اینکه 
بازار سرمایه و مال مردم را خرج خود کند.

زیان  جبران  رضایی:   محســن 
مالباختگان

جبران  صندوق  تشکیل  رضایی  محسن 
زیــان مالباختگان را یکی از برنامه های 
خــود در عرصه ســر و ســامان دادن 
بازار بــورس دانســت و گفت: این  به 
مشکلات  از  بحشــی  می تواند  صندوق 
بازار ســرمایه را ســر و ســامان دهد. 
از طــرف دیگر ما قصــد داریم تولید و 
سرمایه گذاران را به بازار سرمایه وصل 
کنیم. از این طریــق لکوموتیو تولید را 
بــه واگن بازار ســرمایه وصل می کنیم 
و این بازار را رشــد می دهیم. ما ارزش 
ســهام را به یک میلیــون و ۵۰۰ هزار 
افزایش  می رســانیم و آن را کم کــم 
می دهیم و از ســوی دیگــر یک بیمه 
برای ســرمایه گذاران ایجاد می کنیم و 
سرمایه زیر 1۰۰ میلیون تومان را بیمه 

خواهیم کرد، چون شما می دانید که 9۰ 
زیر  ســرمایه ای  گذاران  سرمایه  درصد 

۵۰ میلیون دارند.

 سید ابراهیم رییسی: پس انداز و 
سرمایه گذاری

در ســال 1۴۰۰ با تقویت منابع و اصلاح 
عملکرد صنــدوق تثبیت بازار ســرمایه، 

نوسانات بورس مدیریت خواهد شد.
از سال 1۴۰1 انتشار اوراق بهادار به طور 
موثر برای پوشــش مخاطره سهامداران 

خرد آغاز خواهد شد.
از ســال 1۴۰1 ابزار های بازار ســرمایه 
)مانند صندوق های سرمایه گذاری ارزی 
و صندوق های سرمایه گذاری طلای آب 
شــده( به منظور حفظ ارزش دارایی های 
مردم )متناســب با نرخ ارز و طلا( ایجاد 

خواهد شد.

 عبدالناصــر همتــی: بورس از 
قیمت گذاری دستوری رنج می برد

دوستان بورسی مطمئن باشند اگر کسی 
بتوانــد بورس را رونق دهد و به ســمت 

شفاف شدن ببرد دولت من خواهد بود.
بورس مشــکل ندارد بلکــه دخالت های 
سیاســی و ندانم کاری در اجرای برخی 
تصمیمــات در بورس ایــن وضع را به 

وجود آورد.
اکنون بورس از قیمت گذاری دســتوری 
رنج می برد بازار بورس را حتما ســامان 

خواهم داد.
به هر صورت آنچه مســلم اســت این 
آرای  جلــب  برای  کاندیدا هــا  روز هــا 
ســهامداران به سمت خود وعده هایی را 
برای رونق بورس می دهند، اما باید دید 
که چه کسی برنامه عملی تری را نسبت 
به ســایر کاندیدا هــا دارد و تنها به ذکر 

کلیات بسنده نکرده است.

وعده سه روزه برای حل مشکل بورس تا قول ایجاد صندوقی برای جبران زیان سهامداران 

برنامه های کاندیداهای انتخابات برای بورس چیست؟

اخبار

در معاملات دوشــنبه 1۷ خرداد 1۴۰۰ شاخص بورس از 
نیمه کانال یک میلیون و صدهزار واحدی بالاتر آمد.

به گزارش پول نیوز، شاخص کل بورس تهران در انتهای 
معاملات امروز دوشــنبه 1۷ خرداد 1۴۰۰ با رشد ٨۵٨۷ 
واحدی به یک میلیون و 1۵۷ هزار و 2۳۰ واحد رســید.

همچنین شاخص کل هم وزن نیز 1۷92 واحد رشد کرد 
و به ۳٨۳ هزار و ٨29 واحد رسید.

 نماد های فولاد، تاپیکو، شــپدیس، خودرو، شپنا و نوری 
بیشترین تأثیر مثبت را بر شاخص و نماد انرژی ۳ بیشترین 
تأثیر منفی را بر شاخص داشتند.نماد های فولاد، خودرو و 
شپنا بیش ترین تأثیر مثبت و نماد های انرژی۳، فجر و آپ 
بیشترین اثر منفی را بر روند حرکت شاخص گذاشته اند.

برکت با قدرت به صف خرید 2۴ میلیونی در قیمت ۳۰1۷ 
تومان نشسته است.فلزات اساسی با گرایشی مثبت داد و 
ستد می شوند. فولاد، فملی، ذوب، فخوز، فاسمین، فمراد، 
کاوه، فنورد، فنوال وارفع مثبت و متعادل گروه اند. فگستر 
و فسپا با افزایش تقاضا معامله می شوند.خگستر به صف 
خرید نشست؛ حالا احتمالا شــاهد افزایش تقاضا برای 
گروه قطعه و خودرو باشــیم. در جریان معاملات مثبت 
گروه خودرویی ها نماد خودرو در قیمت 1۷9 تومان رشد 
بالغ بر ۳ درصد را تجربه می کند. خساپا در محدوده 1۶۳ 
تومــان با جهش بیش از ۴ درصدی قیمت داد و ســتد 
می شود. خگستر در راس توجه سهامداران در قیمت 19٨ 
تومان تشکیل صف خرید داده است. خدیزل، خزامیا، ورنا 

و خکرمان نیز پرتقاضا دنبال می شوند.پالایشی ها نیز سبز 
پوش به میدان آمدند. شپنا با پیشروی بیش از 2 درصدی 
قیمت در محدوده 11۴۰ تومان دنبال می شود. شتران در 
محدوده ٨۳۰ تومان نبض مثبت می زند. شبریز در قیمت 
2۵۰٨ تومان در مدار مثبت در حرکت است.بانکی ها نیز 
امروز مثبت دنبال می شوند. وبملت حوالی صفر تابلو در 
قیمت ۳۷۴ تومان در مــدار مثبت قرار دارد. وتجارت در 
محدوده 2۰٨ تومان با پیشروی بالغ بر 2 درصد در حال 
معامله است. وبصادر در قیمت 19۳ تومان رشد حدود 2 
درصد را تجربه می کند. وپست در یک قدمی صف خرید 
دنبال می شود. وپاسار و وپارس نیز در مدار مثبت نوسان 

می کنند.

رشد 5500 واحدی شاخص بورس

کردبچه اعلام کرد:

افشای تخلفات بودجه ای در دولت نهم
مشــاور ســازمان برنامه و بودجه گفت: در جریان اجرای بودجه ریزی مبتنی بر 
عملکرد با تغییراتی که در سازمان برنامه و بودجه در دولت نهم ایجاد شد، از او می 
خواســتند که ردیف های متفرقه را بدون نام و نشان باقی بگذارند تا آن طور که 

دلشان می خواهد هزینه ها را خرج کنند. 
به گزارش ایسنا، محمد کردبچه که از سال 1۳۵۴ به سازمان برنامه و بودجه رفته 
و تا به امروز حدود ۴۶ سالی در جریان بودجه ریزی قرار داشته، به گفته خودش 

این سازمان فراز و نشیب های بسیاری را در فرایند بودجه طی کرده است.

کردبچه که بعد پایان دوران کاری سالهاست به عنوان مشاور ارشد رئیس سازمان 
برنامه و بودجه در این سازمان فعالیت دارد در کنار امور بودجه ریزی ، مسئولیت 
استفرار بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد و تدوین برنامه سالانه را نیز بر عهده دارد.

وی امروز )دوشنبه( در نشست خبری به تشریح بخشی از جریان جریان استقرار 
بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد در نظام بودجه ای کشور پرداخت.

این مقام مسئول در سازمان برنامه و بودجه با اعلام این که بودجه ریزی مبتنی بر 
عملکرد از موفق ترین احکام موجود در برنامه ششم توسعه است، گفت: متاسفانه 
در اذهان عمومی کمتر توجهی به آن شده در حالی که بهترین عملکرد را در احکام 
برنامه توسعه داشته است.کردبچه در ادامه به جریان استقرار بودجه ریزی مبتنی بر 
عملکرد اشاره کرد و گفت که بکارگیری این نظام بودجه ریزی به نوعی در سال 

1۳٨۰ کلید خورد ولی تا سال 1۳٨۴ اقدام موثری در این رابطه انجام نشده بود.
وی بــا بیان اینکــه در ابتدای دولت نهم، رئیس وقت ســازمان برنامه و بودجه 
علاقمند به استقرار بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد بود به طوری که از ما خواست 
در این رابطه موضوع را تشریح و برای استقرار آن اقدام کنیم، گفت: بر این اساس 
خودش مسئولیت کار را بر عهده گرفت و از آن زمان بود که ما برای بودجه ریزی 
مبتنی بر عملکرد به طور جدی اقدام کردیم و در سال 1۳٨۵ و 1۳٨۶  مرحله اول 

یعنی شفاف سازی و اقدام های جدی دراین رابطه صورت گرفت. 
طبق توضیح کرد بچه، در این مدت بررســی برنامه های مربوط به دستگاههای 
اجرایی ، تغیین اهداف برنامه های اجرایی دستگاه ها، تعیین و احصای فعالیت ها و 
طرح ها ، توزیع و تخصیص هزینه ها بر اساس فعالیت و برآورد هزینه واحد فعالیت 
ها و طرح ها انجام شده است.اما آنچه وی در ادامه به آن اشاره کرد، نشان داد که 
اجرای بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد فقط محدود به همین یکی - دو سال بوده 
و بعد از آن متوقف شده است؛ به طوری که وی گفت به رغم پیشرفت های نسبتا 
مطلوبی که در اجرای بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد انجام شــد از سال 1۳٨۷ با 
تغییر مدیریت سازمان برنامه و بودجه ، این روند بودجه ریزی متوقف شده است.

مشاور سازمان برنامه و بودجه با بیان این که در موافقت نامه های مربوط به بودجه 
ریزی مبتنی بر عملکرد ایرادی از ســوی دیوان محاسبات اعلام شد،  افزود: اما 
به جای این که اصلاحی صورت بگیرد رئیس  جدید ســازمان برنامه و بودجه به 
طور کلی موضوع این نوع بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد را رد کرد؛ به گونه ای 

که تمام موافقت نامه ها، فرم ها و دســتور العمل های مربوط بهاین نظام بودجه 
ریزی را دور ریختند و آنچه که انجام دادند با سه اصل مهم شفافیت، پاسخگویی 

و قانونمندی مغایر بود. 
وی ادامه داد: رئیس وقت ســازمان برنامه و بودجــه اقداماتی انجام می داد که 
قابل پذیرش نبود؛ به طوری که به شخص من می گفت » آقای کرد بچه برای 
پول هایی که در ردیف های متفرقه قرار می گیرد اســمی جلوی آن قرار نده که 
مشخص نشود این پول ها برای کجاست تا طوری که دلم می خواهد آن را خرج 

کنم، چون اکنون برای سفرهای ریاست جمهوری به اعتبار نیاز داریم«.
وی با انتقاد از آنچه که در بین ســالهای 1۳٨۷ تــا 1۳91 در نظام بودجه ریزی 
صورت گرفت، گفت: نتیجه آن حذف فرم ها و دستورالعمل بودجه ریزی مبتنی بر 
عملکرد از بخش نامه های بودجه سالانه، حذف اطلاعات مربوط به فعالیت ها و 
اهداف کمی ذیربط از موافقت نامه ها، افزایش تعداد و اعتبارات ردیف های متفرقه 
و متمرکز بدون برنامه و همچنین اســتقرار بودجه ریزی مبتنی بر عدم شفافیت، 
عدم پاســخگویی، عدم التزام به قانون و بی انضباطی مالی به جای بودجه ریزی 
مبتنی بر عملکرد بود.اما مشاور سازمان برنامه و بودجه در ادامه به جریان بودجه 
ریزی مبتنی بر عملکرد در دولت یازدهم اشاره کرد و گفت: با وجود اتفاق هایی 
که در مورد بودجه در دولت نهم و دهم افتاد بعد از اســتقرار دولت یازدهم، آقای 
نوبخت به دنبال اجرایی شدن نظام بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد بود و دائم از 
ما درخواست  گزارش هایی دراین رابطه داشت و بر آن نظارت می کرد می توان 
گفت که بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد در سالهای اخیر مورد حمایت آقای نوبخت 
داشــت.کرد بچه با اشاره به این که از ســال 1۳92 اصلاح روش بودجه بندی و 
استقرار نظام بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد در دستور کار قرار گرفت گفت که در 
این رابطه اقدامات موثری انجام شد از جمله کارگاههای آموزشی و همچنین تهیه 
برنامه های سالانه از سال 1۳9۳  تا 1۴۰۰ که همراه لوایح بودجه به مجلس ارائه 
شد.وی افزود: برآورد بهای تمام شده تمام فعالیت های 9۵ درصد از دستگاه ها و 
ردیف های دارای اعتبارات هزینه ای با تعیین اهداف کمی مربوط به هر یک از 
فعالیت ها در بودجه سالانه صورت گرفت و تاکنون تمامی سه مرحله بودجه ریزی 
مبتنی بر عملکرد برای اکثر دســتگاه های اجرایی به طور کامل اجرا شده و برای 

بقیه دستگاه ها دردست اقدام است.
کردبچه در ادامه به اهمیت اجرای بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد اشاره و گفت که 
این نظام بودجه ریزی دو موضوع مهم صرفه جویی و اثربخشی را به ابعاد سنتی 
بودجه ریزی اضافه می کند و بین کارآیی و اثربخشی تمایز قائل می شود. این در 
حالی است که مهمترین هدف نظام بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد اصلاح نظام 

مدیریت بخش عمومی و افزایش اثربخشی مخارج این بخش است.
وی با اشاره به ضرورت بودجه ریزی مبتنی برعملکرد گفت که در قوانین مختلف و 
سیاست های کلی برنامه های توسعه به کاهش و صرفه جویی در اعتبارات هزینه 
ای تأکید شده است. از سوی دیگر با توجه به اینکه به لحاظ طبقه بندی اقتصادی 

از اعتبــارات هزینه ای بیش از ۶۰ درصد آن را پرداخت جبران خدمت کارکنان و 
رفاه اجتماعی و مستمری تشکیل می دهد و به لحاظ طبقه بندی عملیاتی حدود 
٨9 درصــد آن مربوط به چهار فصل دفاعی، آموزش، ســلامت و رفاه اجتماعی 
اســت که در حال حاضر با کاستی هایی مواجه بوده و امکان صرفه جویی در آن 
بسیار محدود است. از این رو تنها راه صرفه جویی در اعتبارات هزینه ای از طریق 
افزایش بهره وری خواهد بود که هدف اصلی بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد است.

وی همچنین از پیشــرفت های موفقیت در اجرای نظام بودجه ریزی مبتنی بر 
عملکرد ســخن گفت و افزود: باید یک نظام یکپارچه برنامه ریزی و ارزشــیابی 
همــراه با مدیران اجرایی توانمند به تهیه برنامــه و بودجه هماهنگ و کنترل و 
نظارت و ارزشیابی آن وجود داشته باشد. همچنین برنامه ها، فعالیت ها و کارکنان 
و اعتبارات مورد نیاز اجرای وظایف و از سویی دیگر ارتباط لازم بین هزینه تولید 
کالا و خدمات با عملکرد در فرایند تهیه و تنظیم و اجرای بودجه وجود داشته باشد.

مشــاور ســازمان برنامه و بودجه در ادامه به روند اجرای بودجه ریزی مبتنی بر 
عملکرد در دســتگاه های اجرایی نیز اشاره داشت و در این باره توضیح داد: کل 
دستگاه ها و ردیف های ملی دارای اعتبار هزینه ای در ابتدای سال 1۳9۷ حدود 
1۰2۵ مورد بوده که در ٨۵ درصد آن ها اجرایی شــده است. 1۵۰ دستگاه دیگر 

مربوط به نیروهای مسلح است.
وی افزود: در مورد دستگاه های اجرایی استانی بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد در 
تمام ادارات کل استانی ۳1 استان با حدود ۷۷۵ اداره کل اجرا شده اما در این بین 
سازمان بازرسی کل کشور این نظام را مستقر نکرده است و حتی در نامه ای به 
رئیس سازمان خواستار شده بود که نظام بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد را اجرایی 
نکند.کردبچه همچنین بر اهمیت اختیارات تفویض شده به مدیران دستگاه های 
اجرایی تأکید کرد و گفت: از اهداف اساسی نظام بودجه ریزی می توان به ارزیابی 
پاسخگویی مسئولین و مدیران دستگاه های اجرایی براساس معیار دستاوردهای 
فعالیت آن ها، دامنه تأثیرگذاری جهت رسیدن به دستاوردها و بودجه و امکاناتی که 
برای تحقق دستاوردها به مصرف رسیده اشاره کرد. این در حالی است که تضمین 
و تحکیم پاسخگویی از طریق انعقاد تفاهم نامه عملکردی بین مدیران و مسئولان 
رده های مختلف دستگاه های اجرایی و بین دستگاه ها و سازمان برنامه و بودجه 
ضروری است.وی بر ارزیابی مستمر عملکرد مدیران و مبنا قرار دادن نتایج عملکرد 
به عنوان یکی از معیارهای تخصیص اعتبار تأکید کرد و گفت که باید اختیارات 
لازم به مدیران در انتخاب نهاده های لازم برای تولید نتیجه مورد نظر داده شود.

کردبچه با اعلام اینکه باید توجه داشت استقرار کامل نظام بودجه ریزی مبتنی بر 
عملکرد در کوتاه مدت میسر نیست و حداقل به زمانی بیش از سه سال نیاز دارد، 
یادآور شد که در کشورهای پیشرفته از نظر بودجه ریزی مانند استرالیا، نیوزیلند و 
کانادا اگرچه از دهه 199۰ این نظام مستقر شده اما خود آن ها معتقدند که هنوز به 
تکامل نرسیده است. در این بین تعهد مسئولین نظام در تداوم اجرای بودجه ریزی 

مبتنی بر عملکرد بسیار حائز اهمیت خواهد بود.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
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اخبارراه و شهرسازی

محبوبیت کریدور شمال-جنوب 
از مناظره تا روسیه

کریدور شمال –جنوب که می تواند در صورت راه اندازی 
عملیات صادرات، واردات و ترانزیت کالا از همسایگان 
شــمالی تا جنوبی را برای کشورمان به صرفه تر کرده و 
درآمد هنگفتی را نصیب ایران کند، در نخستین مناظره 
انتخابات ریاســت جمهوری از سوی یکی از کاندیداها 
مورد تاکید قرار گرفته و اخیرا روسیه و دیگر همسایگان 
ایران نیز ابراز تمایل برای سرمایه گذاری و تکمیل این 

کریدور کرده اند.
به گزارش ایسنا، کریدور شمال-جنوب می تواند خلیج 
فارس را به دریای خزر و همسایگان جنوبی ایران را به 
روسیه و اروپا متصل کند و از این حیث می تواند ایران را 
برای گسترش مبادلات و افزایش ترانزیت کالا تقویت 
کند و از ســوی دیگر حلقه اتصال خوبی  برای ایران به 

مقاصد مختلف اروپایی است.
طی سال های گذشــته همواره خطوط ریلی متعددی 
راه اندازی شــده و در حال تکمیل و ســاخت اســت و 
کشــورهای مختلفی از چین، روســیه، ارمنستان و ... 
ابراز تمایل برای تکمیل این کریدور مهم و استراتژیک 
کرده انــد و در حال حاضر حلقه مفقــوده آن خط ریلی 
رشت-کاسپین-انزلی است که به گفته مسئولان وزارت 
راه و شهرســازی در ســال جاری این خطوط ریلی به 

بهره برداری خواهد رسید.
البته در نخســتین مناظره انتخابات ریاست جمهوری، 
علیرضــا زاکانی –یکــی از نامزدهای ایــن دوره  از 
انتخابات- درباره تکمیل زیرساخت های ریلی به عنوان 
یکی از پیشــران های توسعه اقتصادی کشور گفت: اگر 
تنها در کریدور شمال –جنوب سرمایه گذاری شود و آن 

را راه اندازی کنیم ۳۰ میلیارد دلار به نفع مردم است.
روز گذشــته نیز حمید زادبوم – رییس سازمان توسعه 
تجارت – که در روزهای گذشــته به روسیه سفر کرده 
درباره تمایل روس ها برای سرمایه گذاری در این پروژه 
اینگونه توضیح داد: یکی از موضوعات مهم ســرمایه 
گذاری در زیرساخت های حمل و نقل همسایگان است 
که به نظر می رسد گزینه جذاب برای روس ها، راه آهن 
ایران و به طور خاص کریدور شمال به جنوب است. چرا 
که این خط ریلی کــه می تواند راه آهن ایران را از خزر 
تا خلیج فارس اتصال دهــد، از نظر تجاری و ترانزیتی 
اهمیت فراوانی برای کشورهای همسایه دارد و از این رو 
روس ها اعلام آمادگی کرده اند تا به فعالیت این کریدور 

خدمات رسانی کنند.
ورونیکا نیکیشــینا - مدیر کل مرکز صادرات روســیه 
RCE- در این نشســت اعلام کرد که دفترهمکاری 
منطقه ای اوراســیا و مرکز صادرات روسیه آماده ارائه 
خدمات شــرکت های روســی برای ساخت بخشی از 

کریدور راه آهن شمال-جنوب در ایران است.
وی افزود: مرکز صادرات روســیه آمــاده ارائه خدمات 
شرکت های نمایه روســی از نظر تأمین خطوط ریلی، 
سوئیچ ها و سایر تجهیزات تولید داخلی است که برای 
ساخت بخشی از کریدور راه آهن شمال-جنوب در ایران 
لازم است. زیرساخت های تدارکات در منطقه اوراسیا در 
حال حاضر به طور کامل اجرا نشده است تا تمام مزایای 
رژیم جدید تجارت میان این کشــورها، راحت را فراهم 
کند. نظر رویه های اداری، مرکز صادرات روسیه از نظر 
اقدامات خاص همچنین به عنوان دستیار صادر کنندگان 
عمل می کند. ما همچنین محیطی را ایجاد می کنیم 
که در آن صادر کنندگان می توانند بدون کمک دولت به 

راحتی به تجارت خود ادامه دهند.
با توجه به استقبال کشورهای مختلف و طرح از سوی 
نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری و تاکید مسئولان 
وزارت راه و شهرسازی باید دید حلقه مفقوده این کریدور 
اســتراتژیک کی تکمیل شــده و مردم از مزایای آن 

بهره کند خواهند شد؟

19 خرداد، زمان دور جدید 
ثبت نام مسکن ملی

 معاون مسکن وزیر راه و شهرسازی گفت: سومین 
مرحله ثبت نام مســکن ملی روز چهارشنبه هفته 

جاری )19 خرداد ماه( آغاز خواهد شد.
»محمود محمودزاده«  به خبرنگار اقتصادی ایرنا 
گفــت: با تامین زمین، امکان ثبت نام مجدد برای 
متقاضیان جدیــد و جاماندگان در دوره های قبلی 

فراهم شده است.
به گفته محمودزاده اکنون در 2۴۰ شــهر امکان 
ثبت نام مجدد مســکن ملی به دلیل تامین زمین 

فراهم شده است.
به گزارش ایرنا، آخرین بار در دی ماه سال گذشته 

امکان ثبت نام مسکن ملی فراهم بود.
آبان پارسال نخستین واحدهای مسکن ملی آماده 
شــد و مرحله دوم افتتاح مســکن ملــی تا پایان 

خردادماه انجام خواهد شد.
وزارت راه و شهرسازی پیشتر اعلام کرده بود که 
متقاضیان بدحســاب از پروژه های مســکن ملی 

حذف و امکان ثبت نام  مجدد فراهم خواهد شد.
بر اساس اعلام وزیر راه و شهرسازی، از کل ۵۳۰ 
هزار واحد مسکن ملی که در مرحله اجرا قرار دارد، 
تــا روز 1۵ فروردین مــاه 1۴۰۰ تعداد 21۳ هزار 
و 1۰1 متقاضــی اقدام به افتتاح حســاب کرده و 
از ایــن تعداد 1۵۰ هــزار و ۳۳٨ نفر وجوه اولیه را 
واریز کردند که معادل ۶ هزار و ۷9۰ میلیارد تومان 
است. بنابراین حدود ۳٨۰ هزار نفر مبلغی را واریز 

نکرده اند که احتمال حذف آنان وجود دارد.
شهریور سال 9٨ طرح اقدام ملی مسکن با حضور 
رییس جمهوری کلنگ زنی شــد. برای این پروژه 
۴۰۰ هزار واحد تعریف شــد که در دور نخســت 
نام نویســی یک میلیون و ۶۰۰ هزار نفر از طریق 
سایت tem.mrud.ir و پیامک ثبت نام کردند 
که ۴۶۰ هزار نفر واجد شــرایط شــناخته شدند. 
نخســتین واحدها به تعــداد 11 هزار و ۵۶۰ واحد 
در روز یکم آبان ماه 99 به دستور رییس جمهوری 

افتتاح شد.

بر فرض که مسکن بسازید، 
قدرت خرید مردم چه می شود؟

بازار مســکن دربــاره برنامه  یک کارشــناس 
برای  ریاســت جمهوری  انتخابات  نامزدهــای 
بخش مســکن گفت: عمده کاندیداها از احداث 
یک میلیون مسکن صحبت می کنند اما مردمی 
کــه با این ســطح پاییــن درآمــدی از عهده 
حداقل هــای زندگی خود برنمی آینــد آیا توان 
و حتــی فرصت فکر کردن به خرید مســکن را 
دارنــد؟ ابتدا باید قدرت اقتصــادی خانوارها را 

برای خرید نقدی یا اقساطی افزایش داد.
فرشــید پورحاجت در گفت وگو با ایســنا اظهار 
کرد: در روزهای گذشــته کاندیداهای انتخابات 
ریاســت جمهوری مباحثی را درخصوص تامین 
مســکن اقشــار جامعه مطرح کردند که عمدتا 
توضیــح واضحاتــی مبنی نیاز بــه احداث یک 
میلیون مســکن بود امــا باید ببینیــم در مقام 
اجــرا چه اتفاقــی می افتد. دولتهــای قبل هم 
بــرای حوزه مســکن برنامه داشــتند اما عمده 

با شکست مواجه شده است. تجربیاتشان 
وی افــزود: در حال حاضــر بنگاههای تولیدی 
مســکن به یک ناامیدی رســیده اند و در حال 
ترک این بازار هستند. اینکه برخی کاندیداهای 
محتــرم اعلام می کنند قرار اســت یک میلیون 
واحد را بســازند اعداد درشــت و دهن پرکنی 
اســت اما سوال این اســت که با کدام مکانیزم 
و زیرســاخت می خواهند این کاررا انجام دهند؛ 
آن هــم در وضعیتــی که فضای کســب و کار 
برای فعالان بخش مســکن کامــلا پرمخاطره 

شده است.
این کارشــناس بازار مســکن تاکید کرد: برای 
ســاخت یک میلیون واحد مســکونی، ابتدا باید 
قــدرت اقتصادی مــردم را افزایــش دهیم تا 
بتوانند به صورت نقدی یا اقساطی واحد مدنظر 
خود را خریداری کننــد. می گویند فضا را برای 
بخش خصوصی فراهم می کنیم تا مسکن تولید 
کند. بر فرض که بســازند، خریدارش چه کسی 
اســت؟ مردمی که با این سطح پایین درآمدی 
از عهــده حداقل های زندگی خود برنمی آیند آیا 
توان و حتی فرصت فکر کردن به خرید مسکن 

را دارند؟
ایــن کارشــناس بازار مســکن با بیــان اینکه 
فقط هزینه آهن آلات بــرای احداث یک واحد 
مســکونی به متری یک میلیون تومان رســیده 
اســت گفت: یک میلیون تومان هم به نهادها، 
دســتگاهها و ارگانهای مرتبط با حوزه مســکن 
می رســد که تماما نگاه درآمــدی به این حوزه 
دارنــد. مجلس هــم با قوانین دســت و پاگیر، 
شــرایط را دوچندان سخت کرده است. به طور 
متوســط در کشــور حدود ســه میلیون تومان 
هزینه زمین و ســاخت می شــود و سود را هم 
که در نظر نگیریم، تا واحد تکمیل شــود هزینه 
پنج تا شــش میلیون تومان روی دست سازنده 
می گــذارد. کدام یــک از اقشــار پایین و حتی 
متوســط توان پرداخت چنیــن مبالغی را برای 

دارند؟ خرید مسکن 
فعلی  اغلب کاندیداهای  پورحاجت تصریح کرد: 
از ســاخت ســالیانه یک میلیون مسکن سخن 
گفته اند که جزو بدیهیات اســت. اما برنامه هایی 
کــه ارایه می دهند باید کامــلا علمی، عملیاتی 
و اجرایی باشــد. طی ۴2 ســال بعد از انقلاب 
اســلامی، طرحهای توسعه در دولتهای مختلف 
برای حوزه مســکن برنامه ریزی شده و ماحصل 
تمام این گفتمانها چهره شــلخته ای اســت که 
در شــهرها می بینیم. ما نه در شهرسازی موفق 
بودیم و نه در تولید مســکن. مصداق بارز این 
است که عمده جوانان ما از حداقل حق خود که 
داشتن سرپناه مناسب طبق قانون اساسی است 
محرومند. در بحث اشــتغال هم دچار مشــکل 
هســتند.وی گفت: حاشیه نشینی دارد شهرهای 
ما را می بلعد. شهرها به مکانهایی غیراستاندارد 
تبدیل شــده و از نظر شکل و ظاهر، نشانه ای از 
فرهنگ ایرانی ـ اســلامی ندارند. طی 2۴ سال 
گذشــته طرحهایی برای بخش مسکن ارایه شد 
که از هر دو نظر کمــی و کیفی ناموفق بودند. 
در 12 ســال اخیر هم ادغام دو حوزه مسکن و 
راه تحت عنوان وزارت راه و شهرسازی، منجر 
به غلبــه طرحهای حمل  و نقــل بر طرحهای 
بخش مســکن شــده و کام مردم از این ادغام 

است. نشده  شیرین 
دبیــر کانون انبوه ســازان با اشــاره به پروژه 
مســکن مهر که از سال 1۳٨۶ آغاز شده است 
خاطرنشان کرد: تجربه این طرح شکست خورده 
هم پیش روی ما اســت. درست است که حدود 
2 میلیــون و 2۰۰ هزار خانوار صاحب مســکن 
شدند اما 1۴ سال طول کشــید و هنوز تکمیل 
نشده است. این ضعف انسجام و برنامه ریزی را 

در پروژه مسکن مهر نشان می دهد.
به گفته پورحاجت، ســاخت یــک میلیون واحد 
مســکونی در ســال احتیاج به یــک وزارتخانه 
بدنه کارشناســی  مســتقل، مدیران مســتقل، 

متخصص و اجرای قوی دارد.
وی اظهــار کرد: فعــالان خط تولید مســکن 
در بدترین شــرایط جنگ اقتصــادی، پرچمدار 
تولید این کشــور هســتند. دولت آینده باید به 
صورت واقعی سیاســتهای تشویقی برای بخش 
خصوصــی فراهم کنــد. اینکــه در صحبتهای 
انتخاباتــی از خانــه دار کردن مســکن صحبت 
می شــود به نظرم مردم گوششان از این حرفها 
پر شده اســت. سطح دسترســی مسکن برای 
کارگــران به بالای ۶۰ ســال رســیده آن هم 
اگر تــورم ثابت بماند. این تــورم ۵۰ درصدی 
کمــر بخش خصوصی را شکســته و بنگاههای 
خصوصی واقعی کشــور را به نابودی کشــانده 
اســت.  شــوربختاتنه برنامه پدافندی هم برای 

نداریم. این موضوع 

محمد رضــا الهیارعضو هیأت عامل و معاون 
مهندسی و توسعه امور زیربنایی سازمان بنادر 
و دریانوردی گفت: مطالعات اســتفاده از برق 
ساحلی برای شناورها به منظور کاهش آلودگی 
هوا در ٨ بندر کشــور مدنظر قرار گرفته و در 
گام نخست مطالعات ۳ بندر نهایی و به صورت 

پایلوت انتخاب شده اند.
بــه گــزارش پایــگاه خبــری وزارت راه و 
شهرسازی، محمدرضا اله یار با اشاره به اینکه 
حرکت بنادر ایران در مســیر »بنادر سبز« به 
عنوان یکی از گام های اساســی و بسیار مهم 
از سوی این سازمان مدنظر قرار گرفته است، 
اظهار داشــت: ایــن بنادر کمتریــن آلودگی 
زیســت محیطی را دارند و در این راستا یکی 
از اقدامات مهم و در حال انجام، مقوله مربوط 

به برق رسانی کشتی ها است.
وی ادامه داد: این کشــتی ها می توانند شامل 
کشتی های مراجعه کننده به بنادر جهت تخلیه 
و بارگیری یا شناورهای خدماتی باشند که در 
بنادر فعالیت کرده و یا شناورهایی که اقدامات 
مربوط به ایمنی دریایی را بر اســاس وظایف 

حاکمیتی بر عهده دارند.

 کاهش آلودگی زیســت محیطی با 
برق رسانی از ساحل به شناورها

معاون مهندسی و توسعه امور زیربنایی سازمان 
بنادر و دریانوردی با اشاره به اینکه به طور عمده 
این کشتی ها در صورت فعالیت، همچون سایر 
وسایط نقلیه ممکن است آلودگی های ناشی از 
سوخت فسیلی را با خود به همراه داشته باشند، 
عنوان کرد: یکی از موضوعات در نظر گرفته 
شــده به منظور کاهش آلودگی هوا مربوط به 
این کشــتی ها که در حوضچه بندر قرار دارند 

این است که از برق مربوط به ساحل استفاده 
کنند تا آلودگی کمتری ایجاد شود.

اله یار بیان کــرد: در این راســتا مطالعاتی از 
ســوی ســازمان بنادر و دریانوردی انجام شد 
و توصیه های ســازمان جهانــی دریانوردی 
)آیمو(، اتحادیه بنــادر و لنگرگاه ها و انجمن 
زیرساخت های مهندسی دریایی )پیانک(مورد 

توجه قرار گرفت.

 انجــام مطالعــات مربــوط به  
برق رسانی شناورها در 8 بندر کشور

وی با اشــاره به اینکه کاهش آلودگی زیست 
محیطی در بنادر کشــورهای پیشرفته مدنظر 
قرار گرفته است، گفت: خوشبختانه این رویه 
به طور ویژه در دســتور کار ســازمان بنادر و 
دریانوردی قرار گرفتــه و مطالعات مربوط به 
برق رسانی به شناورها در ٨ بندر کشور شامل 

بنادر انزلی، امیرآباد، نوشهر، خرمشهر، آبادان، 
بوشهر، شهید باهنر و بندر لنگه آن مدنظر قرار 
گرفته اســت و مطالعات مربوط به ســه بندر 
نوشــهر، امیرآباد و باهنر به اتمام رسیده و با 
تصمیم هیات عامل ســازمان بنادر به عنوان 

پایلوت انتخاب شده اند.
 معاون مهندســی و توســعه امــور زیربنایی 
ســازمان بنادر و دریانوردی ادامه داد: سازمان 
بنادر و دریانوردی در حوزه حفظ محیط زیست 
دریایی و ساحلی پیشگام بوده و امیدواریم روز 
به روز شاهد افزایش نقش مجموعه دریایی و 

بندری کشور در این حوزه باشیم.

 پیشرو بودن ایران در حوزه مهندسی 
دریا، سواحل و بنادر منطقه

به گزارش سازمان بنادر و دریانوردی، اله یار 
بــا تاکید بــر اینکه ایران جزء کشــورهای 
پیشرو در منطقه تلقی می شود که قرار است 
مقوله برق رســانی به شناورها از طریق برق 
ســاحلی را مدنظر قرار دهد، عنوان کرد: هر 
چند این اقدام در بنادر پیشــرفته دنیا مدنظر 
قرار گرفتــه، اما در منطقه از ســابقه کمی 
برخوردار اســت و امیدواریم ایران همچنان 
در حوزه مهندســی دریا، ســواحل و بنادر  

پیشرو باشد.

معاون مهندسی سازمان بنادر اعلام کرد:

اقدامات ویژه سازمان بنادر به منظور حرکت در مسیر »بنادر سبز«

اخبار

مدیر کل بنادر و دریانــوردی هرمزگان از نجات 
جان ۷ سرنشین شــناور مغروقه خارج از آب های 

داد. خبر  حاکمیتی 
به گزارش خبرگزاری مهــر به نقل از وزارت راه 
و شهرســازی، علیرضا محمدی کرجی ران گفت: 
طی دو ماه گذشــته سال جاری 2۴ مورد عملیات 
جســت جو و نجات و شــرایط اضطرار توســط 
تیم های اعزامی با مدیریت مرکز ملی جســت جو 
و نجــات دریایی هرمزگان به انجام رســیده که 
2۳ مــورد آن در آب های ســرزمینی و یک مورد 
دیگر مربوط بــه نجات ۷ نفــر از خدمه مغروقه 

مبین بود که با هماهنگی گارد ســاحلی کشــور 
عمان، دریابانی و ندسا خارج از آب های حاکمیتی 
انجام شــد.وی افزود: عملیات های یاد شده برای 
خدمــات رســانی بــه 1۶۳ نفــر از دریانوردان 
 کــه در شــرایط اضطــرار قــرار گرفتــه بودند

 ارائــه گردید.محمدی کرجــی ران ارائه خدمات 
پزشــکی بــه شــناورهای عبــوری را از دیگــر 
مســئولیت های مرکــز MRCC عنوان کرد و 
گفت: هم راســتا با عملیات جســت و جو و نجات 
دریایــی طی مدت یاد شــده 12 مــورد خدمات 
پزشکی نیز به دریانوردان متردد در پهنه آبی این 

استان ارائه شده است.
به گــزارش ســازمان بنــادر و دریانــوردی، به 
گفتــه مدیر کل بنادر و دریانــوردی هرمزگان ٨ 
فروند شــناور ناجی و ۳۶ ایســتگاه همیار ناجی 
)دریانــوردان بومی صیادی و تجــاری منطقه( با 
ارگان های  اســتانداری،  بحران  ســتاد  مشارکت 
دریایــی ندســا، نداجا، شــیلات، فــلات قاره و 
دریابانی عهده دار مســئولیت خطیر جســت جو و 
نجات دریایی در آب های اســتان هرمزگان برابر 
طرح اســتانی و ملی جســت جو و نجات دریایی 

. هستند

نجات جان 7 سرنشین شناور مغروقه خارج از آب های حاکمیتی

مدیرعامل شرکت راه آهن:

واحد ارتباط با دانشگاه در شرکت راه آهن برای اولین بار تاسیس شد

معاون مسکن و ساختمان مطرح کرد

سیاستگذاری شناسایی و تامین زمین برای اجرای طرح های مسکن در دولت تدبیر و امید

 قالیباف: 
سد کنجانچم ایلام چهار هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد

گرامیداشــت روز ملی بهره وری در شرکت راه آهن با 
حضور وزیر راه و شهرسازیمدیر عامل شرکت راه آهن 
با اشــاره به تاسیس واحد ارتباط با دانشگاه در شرکت 
راه آهــن برای اولیــن بار گفت: اکنون دانشــگاه های 
سراسر کشور در حل مسائل راه آهن مشارکت می کنند.

سعید رسولی، معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل 
شــرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران در گفت وگو 
بــا خبرنگار پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، با 
اشــاره به ضرورت پیوند صنعت و دانشــگاه در حوزه 
راه آهن گفــت: موضوع ارتباط صنعت و دانشــگاه از 
دیرباز مطرح است و در ساختار وزارت علوم یک واحد 
ســازمانی ارتباط با صنعت وجــود دارد که متناظر آن 
در دانشــگاه نیز این واحد ها تاسیس شده اند.رسولی با 

تاکید بر اعتقاد راســخ شــرکت راه آهن برای استفاده 
از همه ظرفیت های کشــور افــزود: یکی از مهم ترین 
سرمایه های ایران ظرفیت علمی موجود در کشور است 
که پیشرفت های بسیار خوبی در حوزه های مختلف را 
باعث شــده اســت. به همین دلیل برای اولین بار در 
راه آهــن واحــد ارتباط با دانشــگاه را ایجاد کردیم و 
اکنون در مرکز جهادی پیشرفت بخشی از کارشناسان 
وظیفه ارتباط با دانشــگاه، شــرکت های دانش بنیان و 
مراکز پژوهشــی را بر عهده دارند.وی ادامه داد: ما در 
تدوین زیست بوم فناوری به عنوان یکی از مهم ترین 
ارکان عرضه کننــده فناوری در کشــور، دانشــگاه ها، 
شرکت های دانش بنیان و پارک های علم و فناوری را 
در جامعه هــدف داریم و با این مراکــز ارتباط برقرار 

کردیم. مدیرعامل شــرکت راه آهن با بیان این که این 
شــرکت بر کاربردی بودن موضوعات مطرح شده در 
حوزه راه آهن در ارتباط ضنعت و دانشــگاه به عنوان 
یک نکته بســیار مهم تاکید دارد، گفت: با این رویکرد 
خوشبختانه اکنون تعداد زیادی از مسائل جدی راه آهن 
در دســتور کار دانشگاه ها قرار دارد تا بتوانند برای حل 
مســاله راهکار ارائه کنند.وی با اشاره به اتخاذ رویکرد 
آمــوزش از راه دور در دوران شــیوع بیمــاری کرونا 
افــزود: اکنون ما از دوره های کارآموزی دانشــجویان 
و دوره هــای فرصت مطالعاتی اعضای هیات علمی در 
صنعت بهره مند شــدیم و تمرکز دیگر بر دانشگاه های 
تهران نیســت، بلکه اکنون با دانشــگاه های ســطح 
کشــور از طریق سامانه ساطع مســائل را به اشتراک 

می گذاریم و از دانشــجویان و اعضای هیات علمی که 
از همکاری با صنعت استقبال می کنند، برای کمک به 
حل مســائل راه آهن دعوت می کنیم.رسولی ادامه داد: 
در کارگروه هــای بهره وری نیز کــه در مرکز جهادی 
پیشــرفت در حال انجام کار هســتند، اعضای هیات 
علمی دانشگاه ها حضور دارند و در واقع یکی از ارکان 
ثابت این کارگروه ها هستند. همچنین از بازنشستگان 
عزیــز که صاحب تجربــه گرانقدر هســتند نیز برای 

شرکت در این کارگروه ها دعوت می شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: در کنار این عزیزان، 
از بخش خصوصی نیز حســب مورد برای شرکت در 
کارگروه های بهره وری دعوت می شود که نگاه بخش 

خصوصی نیز در تصمیم سازی ها اثرگذار باشد.

معاون مســکن و ســاختمان با یادآوری این مطلب 
که آیین نامه اجاره داری حرفه ای در کمیســیون های 
تخصصی دولت در دست بررســی است، شناسایی و 
تامین زمین برای اجرای طرح های مســکن و تدوین 

پیش نویــس آیین نامه اجــاره داری حرفــه ای را دو 
سیاستگذاری مهم دولت تدبیر و امید برشمرد.

محمود محمودزاده معاون مســکن و ســاختمان در 
گفت وگــو بــا خبرنگار پایــگاه خبــری وزارت راه و 
شهرســازی بخشــی از مهمترین اقدام دولت تدبیر و 
امید را در بخش سیاستگذاری مسکن، ساماندهی بازار 
اجاره و تدوین آیین نامه اجــاره داری حرفه ای عنوان 
کرد و دراین بــاره، توضیح داد: موضــوع اجاره داری 
حرفه ای یکی از موضوع های مهمی است که در دولت 
تدبیر و امید، سیاستگذاری شد که امیدواریم تا قبل از 

پایان دولت، نهایی و اجرایی شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی تصریح کرد: در تلاش 
هســتیم تا پیش نویس آیین نامه اجرایــی اجاره داری 
حرفــه ای تــا قبل از اتمــام دولت مصــوب و ابلاغ 

شود. زیرا با اجرایی شــدن اجاره داری حرفه ای شاهد 
ســاماندهی بازار اجاره خواهیم بود و تحول اساسی در 

بازار اجاره ایجاد می شود.
بنا بر اعــلام محمودزاده  بعــد از تصویب آیین نامه، 
در کنار اجاره داری ســنتی که در کشــور رواج دارد، 
اجاره داری حرفه ای نیز ایجاد خواهد شــد و با این کار 
هــم درعرضه واحدهــای اجاره ای و هــم در کنترل 
قیمت ها، شــاهد تاثیرگــذاری مثبتــی خواهیم بود. 
اجرای آیین نامه اجاره داری حرفه ای از یک سو به نفع 
مستاجران و از سوی دیگر به نفع سرمایه گذاران است 
و راهکارهایی که در آیین نامه در نظر گرفته شــده به 
گونه ای اســت که منافع هر دو گــروه را مدنظر قرار 
می دهد. با اجــرای اجاره داری حرفه ای تعادل در بازار 
اجاره ایجاد و قیمت ها به شــکلی منطقی به بازار ارایه 

می شود.
معاون مســکن و ســاختمان همچنین یکی دیگر از 
سیاســتگذاری های مهــم دولت دوازدهــم را تامین 
زمین برای اجرای طرح های مســکن در ســال جاری 
و همچنین برای دولت آینده در زمینه تولید مســکن 
برشمرد و گفت: یکی از موضوعات زمان بر در دولت ها 
برای تولید مســتمر مســکن، تامین زمین بود که در 
دولت دوازدهم تلاش شد تا سیاستگذاری برای تامین 
زمین برای دولت آینده برای اجرای طرح های مسکنی 

انجام شود.
وی تاکیــد کــرد: زمین هم برای اجــرای طرح های 
مســکن در ســال جاری و هم ســال آینده در حال 
شناسایی و تامین است تا از طریق تامین زمین، تعهد 

برای اجرا ایجاد شود.

 رییس مجلس شــورای اســلامی گفت: چهار هزار 
میلیارد تومان اعتبار برای بهره برداری از سد کنجانچم 

ایلام مورد نیاز است.
به گــزارش ایرنا، محمدباقــر قالیبــاف در بازدید از 
ســد مخزنی کنجانچم ایلام، انتقــال آب در منطقه 
گرمســیری استان ایلام و کرمانشاه را موضوع مهمی 
برشــمرد و افزود: این پروژه می تواند علاوه بر تامین 
آب کشــاورزی و صنعت در استان تا چندین دهه آب 

منطقه را نیز تامین کند.
وی بر تزریق اعتبار چهار هــزار میلیارد تومانی برای 

تکمیل این پروژه تاکید کرد و اظهار داشت: این پروژه 
با تزریق اعتبار از صندوق توســعه ملی با دستور مقام 

معظم رهبری، پیشرفت خوبی داشته است.
قالیباف با بیان اینکه تاکنون 1۰ میلیارد دلار برای این 
پروژه هزینه شــده است، ادامه داد: هم اکنون دولت و 
مجلس مصمم هستند رقم مورد نیاز برای بهره برداری 
از این پــروژه را تامین کنند تا پروژه به طور کامل به 

بهره برداری برسد.
رییس مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: خسارتی 
که از عدم بهره برداری این پروژه به دلیل حجم بالای 

ســرمایه گذاری تحمیل خواهد شد بیشتر از رقم مورد 
نیاز برای تکمیل پروژه است.وی تاکید کرد: این پروژه 
قابلیت زیر کشت رفتن ده ها هزار هکتار زمین را دارد 
و به همین دلیل امیدواریم بخش مهمی از چهار هزار 
میلیــارد تومان مورد نیاز این پروژه را امســال تامین 
کنیم تا این پروژه ســال آینده به بهره برداری برسد.

به گزارش ایرنا، رییس مجلس شورای اسلامی صبح 
دوشنبه وارد استان ایلام شد و مورد استقبال استاندار 
و نمایندگان اســتان در مجلس شورای اسلامی قرار 
گرفت.محمدباقر قالیباف با هــدف نظارت میدانی بر 

حوزه های انتخابیه اســتان ایلام، گفت و گو با مردم 
و پیگیری مطالبــات آن ها دقایقی پیش وارد فرودگاه 
ایلام شد.وی پس از ورود به فرودگاه ایلام به منظور 
بازدید از روند احداث تونل بزرگ کبیرکوه که به عنوان 
بزرگ ترین تونل جاده ای کشور در حال احداث است، 

به شهرستان آبدانان عزیمت کرد.
قالیباف همچنین در این سفر یک روزه به شهرستان 
مهران عزیمت کــرده تا در منطقــه امیرآباد از روند 
اجرای طرح ســامانه گرمســیری در محدوده استان 

ایلام بازدید کند.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

جامعه اخبار

 کرونا جان 120 نفر دیگر
 را در ایران گرفت

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام 
کرد: با فوت 12۰ نفــر دیگر از هموطنان مبتلا 
به کووید19 در شــبانه روز گذشــته، تعداد جان 
باختــگان این بیماری در ایــران به ٨1 هزار و 

1٨۳ نفر رسید.
به گزارش خبرنگار ایرنــا، مرکز روابط عمومی 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی روز 
دوشــنبه در اطلاعیه ای اعلام کــرد: از دیروز 
تــا امــروز )هفدهم خرداد 1۴۰۰( و بر اســاس 
معیارهای قطعی تشــخیصی، چهار هزار و 9۰۷ 
بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشور شناسایی 
شــد که 9۴۰ نفر از آنها بستری شدند و مجموع 
بیماران کووید19 در کشور به دو میلیون و 9۷1 

هزار و 2۷۰ نفر رسید.
وزارت بهداشــت در این اطلاعیه افزود: تاکنون 
دو میلیون ۵۶۵ هزار و 9۷2 نفر از بیماران، بهبود 
یافته یا از بیمارستانها ترخیص شده اند. سه هزار 
و ۶٨۷ نفــر از بیماران مبتلا به کووید19 نیز در 
بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت 
مراقبــت قرار دارند و 2۰ میلیــون و ٨12 هزار 
و ٨19 آزمایش تشــخیص کووید19 در کشــور 

انجام شده است.
بر اساس این گزارش، اکنون 1۶ شهر کشور در 
وضعیت قرمز، 2۰1 شــهر در وضعیت نارنجی، 
2۳1 شــهر در وضعیت زرد قــرار دارند و هیچ 

شهری در وضعیت آبی قرار ندارد.
وزارت بهداشــت همچنین اعــلام کرد: تاکنون 
چهار میلیون و 2۳۰ هــزار و ۴٨۴ نفر دوز اول 
واکســن کرونا و ۶۵٨ هــزار و 2٨۵ نفر نیز دوز 
دوم را تزریق کرده و واکسینه شده اند.  مجموع 
واکســن های تزریق شده در کشــور به چهار 

میلیون و ٨٨٨ هزار و ۷۶9 دوز رسید.
بــه گزارش ایرنا، ویروس کرونــا عامل بیماری 
کووید 19 از اواخر ســال 2۰19 در شهر ووهان 
چین مشاهده و در مدت کوتاهی در همه جهان 
منتشــر شــد؛ به طوری که ســازمان بهداشت 
جهانی در اسفند 9٨ )فوریه 2۰2۰( بروز پاندمی 

)همه گیری جهانی( این بیماری را تأیید کرد.
بر اســاس آمار رسمی کشــورها ویروس کرونا 
تاکنون حدود 1۷۴ میلیون نفر را در دنیا به طور 
قطعی مبتلا کرده و بیش از ســه میلیون و ۷۴۴ 
هزار نفر نیز بر اثــر بیماری کووید19 جان خود 

را از دست داده اند.
ویروس کرونا با دســت آلوده یا عطســه، سرفه 
و حتی قطرات تنفســی از طریــق دهان، بینی 
و چشــم به افراد منتقل می شــود. تنگی نفس، 
خستگی و بدن درد، اختلال در بویایی و چشایی 
و مشــکلات گوارشــی از جمله علائم بیماری 
کووید 19 است. بیش از ٨۰ درصد مبتلایان به 

ویروس نیز دچار بیماری خفیف می شوند.
جهــش ویروس کرونــا در انگلســتان، بزریل، 
هندوستان و آفریقای جنوبی که موجب افزایش 
ســرایت، بیماری زایی و مرگ و میر آن شــده، 
نگرانی های جدیدی را در جهان به وجود آورده 

است.

مستمری بگیران تامین 
اجتماعی در بیمارستان ها 

حفاظت مالی می شوند
 ســازمان تامین اجتماعی در راستای حفاظت مالی 
از بیمه شــدگان و مستمری بگیران تامین اجتماعی 
در بیمارســتان های دولتی و دانشــگاهی با وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی تفاهمنامه 

همکاری منعقد کرد.
به گزارش ایرنا از اداره کل روابط عمومی ســازمان 
تامین اجتماعی، بر اســاس این تفاهمنامه، خدمات 
بستری تحت پوشــش تامین اجتماعی برای همه 
بیمه شــدگان بستری در بیمارســتان های دولتی و 
دانشگاهی مستقر در شهرستان های فاقد بیمارستان 
ملکــی و همچنین برای تمام بیمه شــدگان دارای 
بیش از ۶۵ سال سن در تمام بیمارستان های دولتی 
و دانشــگاهی طرف قرارداد، به صورت رایگان ارائه 

خواهد شد.
حفاظت مالی از بیمه شــدگان و مستمری بگیران 
تامین اجتماعی در راستای اصل صیانت از کرامت 
گروه های آســیب پذیــر در مواجهه بــا بیماری، 
دسترسی عادلانه به خدمات تشخیصی و درمانی در 
کل کشور برای بیمه شدگان سازمان بیمه سلامت، 
پرداخت به موقع تعهدات ســازمان تامین اجتماعی 
به بیمارستان های مجری طرح، استفاده از تمامی 
ظرفیت های کشور در حوزه درمان و توسعه پوشش 
و ارتقای کیفیت خدمات درمانی، از اهداف این طرح 

به شمار می روند.
همه خدمات بســتری دارای پوشــش بیمه پایه و 
تمــام تجهیزات پزشــکی و اقــلام مصرفی مورد 
اســتفاده برای بیمــاران در بخش بســتری تمام 
بیمارســتان های دولتی و دانشگاهی، مشمول این 
طرح هستند.به گزارش ایرنا، امیرعباس منوچهری، 
معاون درمان سازمان تأمین اجتماعی هم در نشست 
خبــری 2٨ بهمن ماه 99 گفته بــود: هزینه درمان 
بیمه شدگان بالای ۶۵ سال در مراکز درمانی طرف 
قرارداد سازمان تأمین اجتماعی در شهرهای بدون 
بیمارستان های ملکی رایگان است.بر اساس آخرین 
آمارها، بالغ بر 1۴ میلیون نفر از جمعیت کشــور به 
عنوان بیمه شــده اصلی و بیش از چهار میلیون نفر 
به عنوان مستمری بگیر بازنشستگی، ازکارافتادگی و 
بازماندگان از تعهدات بلندمدت وکوتاه مدت بیمه ای 
و درمان بهره مند می شــوند. با احتســاب اشخاص 
تبعــی تحت تکفل این گروه ها، در مجموع بیش از 
۴۴ میلیون نفر از جمعیت کشور عضو خانواده تامین 

اجتماعی به شمار می روند.

 وعده های میلیونی دردی
 از جوانان دوا نمی کند

معاون امور جوانان رفع مشکلات پیرامون اشتغال و 
بیکاری جوانان را مهم ترین مطالبه جوانان از دولت 
ســیزدهم دانست و با اشــاره به وعده  پرداخت وام 
ازدواج ۵۰۰ میلیون تومانی یکی از کاندیداها، گفت: 
بــه طور کلی پرداخت مبالغ این چنینی با هر عدد و 
رقمی دردی از جوانــان دوا نمی کند. اگر کاندیداها 
بجای وعده افزایش یارانه یا وام ازدواج، تعهد دهند 
که می توانند در عرض یک ماه ۵۰۰ هزار اشــتغال 
ایجاد کنند، قطعا لیاقت رســیدن بــه مقام رییس 

جمهوری را خواهند داشت.
محمد مهدی تندگویان در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به وعده پرداخــت وام ازدواج ۵۰۰ میلیون تومانی، 
اظهــار کرد: بجای اعلام مبالــغ این چنینی باید به 
تامین اشــتغال جوانان توجه کرد که در آن صورت 
دیگــر نیازی به پرداخت وام نخواهد بود. مهم ترین 
مطالبه جوانان از دولت ســیزدهم به بحث اشتغال و 
رفع معضل بیکاری معطوف می شــود چراکه جوانی 
که اشتغالش تامین نشده چگونه می تواند اقساط وام 

را بپردازد؟.
معــاون امور جوانــان وزارت ورزش و جوانان ادامه 
داد: یکی از آسیب های جدی ما در بحث مشارکت 
در انتخابات، وعده های انباشته شده ای است که در 
دورهای قبلی نیز داده شــده و عملیاتی نشده است. 
توصیه می کنم کاندیداهــا وعده هایی ندهند که به 
وعده های قبلی اضافه شــود و این ناامیدی سال به 

سال در جوانان بیشتر شود.
وی معتقد اســت: کاندیداها می توانند به جای ســر 
دادن وعده هایی که به وعده های پیشین دولت های 
قبل اضافه شده و تبدیل به مطالبه مضاعف می شود، 
وعده ندهند و تنها ترســیمی از واقعیت موجود ارائه 

دهند و سپس برنامه درستی را مطرح کنند. 
تندگویــان ادامه داد: به ویــژه جوانانی که علیرغم 
گرفتن مدارک دانشــگاهی خروجی اشتغال ندارند 
عمدتا معتقدند اگر اشتغالشان درست و ایمن تامین 
شود، می توانند مشکلات دیگر خود را رفع کنند. پس 
از اشتغال و بیکاری بحث تامین مسکن نیز به ویژه 
برای جوانانی که قصد تشــکیل خانواده دارند مهم 
اســت چراکه تامین استیجاری ملک سخت شده و 
به نظر هیچ کدام از طرحهای اجرا شده نظیر مسکن 

مهر نتوانسته مشکل مسکن جوانان را حل کند.
معاون امور جوانان با بیان اینکه برای مردم ســوال 
است که منبع تامین وعده های انتخاباتی کاندیداها 
چیست و این وام ها از کجا تامین خواهند شد؟، گفت: 
حتی با پرداخت وام ازدواج ۵۰۰ میلیون تومانی اگر 
اشــتغال جوان تامین نباشد در بحث بازپرداخت وام 
با مشکل مواجه خواهد شــد. مطالبه اصلی جوانان 
اشتغال اســت و کاندیداها به جای دادن وعده های 
این چنینی باید وعده تامین اشتغال مشخص و ایمن 

جوانان را سر بدهند.
تندگویان با بیان اینکه تامین اشــتغال جوانان به دو 
مولفه اصلی »آمایش سرزمینی اشتغال« و »آمایش 
ســرزمینی تحصیلات تکمیلی« معطوف می شود، 
تصریح کــرد:  تا زمانی که ایــن دو آمایش انجام 
نشــود مطالبات جوانان باقی می ماند. البته بخشی 
از کارهای آمایش ســرزمینی انجام شده و سازمان 
برنامه و بودجه و ســازمان امور اســتخدامی کشور 
اقدامــات اولیــه آن را انجام داده و بخشــهایی از 
لایه های آمایش به اســتانها و وزارت خانه ها ارسال 
شده است. اگر وضعیت موجود احصاء شود، آمایش 
تجمیع و برش ملی آن آماده شــود بحث اشتغال و 

مدرک گرایی حل می شود.
معاون امور جوانان، ادامه داد: برشــهای استانی این 
آمایش به استانها ابلاغ شده اما جامع نیست چراکه 
لایه های مختلف اشــتغال باید روی هم بنشیند و 
عملا اعلام رسمی شود. در این صورت به طور دقیق 
اعلام می شود که به کدام رشته های دانشگاهی به 
دلیل عدم امکان تامین شغل آن نیازی وجود ندارد. 
بنابراین میزان نیاز کشــور به مقاطع تحصیلی باید 
مشــخص شــود که در این صورت برخی رشته ها 

حدف می  شوند. 
به گفته وی، با اجرای آمایش ســرزمینی مشخص 
می شود که برای مثال پس از مقطع دیپلم با اجرای 
مدل آمــوزش مهارتی، ادامــه تحصیلات تکمیلی 
حذف و نیاز به آموزش مهارت حرفه ای جایگزین آن 
شده که خود منجر به تامین اشتغال جوان می شود. 
جوان نیز آزادانه می تواند بین دریافت مدرک و ورود 

به بازار کار انتخاب کند.
تندگویان با تاکید بر اینکه رفع موانع یاد شده جدی 
اســت، افزود: اکنون جوانان به قدر کافی دارای ایده 
و خلاقیت هستند اما برای گرفتن یک مجوز ساده 
باید یک سال دوندگی کنند، حتی پروسه دریافت وام 
تولید و اشــتغال به قدری بالا است که ممکن است 
جوان سهمیه وامی که قرار است پرداخت شود را از 
دست دهد و بسیاری از جوانان در پروسه پرونده های 
اخذ تسهیلات اشــتغال دچار مشکل می شوند. این 
پروســه به قدری طولانی اســت که وام اشتغال به 

ندرت توسط یک جوان اخذ می  شود.
وی با اشاره به بحث »پنجره واحد خدمت«، یادآور 
شد: ســالها درباره »پنجره واحد خدمت« در کشور 
صحبت، اما اجرایی نشــده است. مطابق با آن اگر 
کســی خواهان ورود به چرخه تولید است، به جای 
گرفتــن چندین مجوز می تواند تنهــا به یک نهاد 
مراجعه و تمــام مجوزهــای لازم را اخذ کند که 
درحال حاضر فاقد آن هســتیم و اینها مانع بزرگی 
برای ورود جــوان به چرخه تولید هســتند.معاون 
امــور جوانــان وزارت ورزش و جوانان تاکید کرد: 
با پیگیری مناســب، اســتفاده از ظرفیت نیروهای 
موجود با سیاســت گذاری مرکزی مشخص و اخذ 
نظرات دســتگاه های ذی ربــط در یک اقدام یک 
ســاله »آمایش ســرزمینی« قابل انجام است که 
در آن می توان چشــم انداز بســیاری از اشتغالها را 

تعریف کرد. 

عیســی کلانتری، با تبریک روز محیط زیست 
در نشست خبری که در سازمان محیط زیست 
برگزار شــد، گفت: دیگر تقریبا ثابت شده است 
که ارائه این سیاســت های کنونی در کره زمین 
برای حفاظت از محیطط زیست پاسخگو نیست 
و همــه دنیا برای حفاظــت از زمین باید یک 
تجدید نظر جدی را انجام بدهند و مســئولان 
و سیاســت مداران به محیط زیست عنوان یک 

مسئله ثانوی نگاه نکنند.
او ادامه داد: در کشــور ما هم مسئولان محیط 
زیست را یک مسئله فانتزی و ثانویه می دانند، 
این نگاه اکثر مدیران در سرتاســر کشــور به 
محیط زیســت اســت، حتی برخی از آن ها در 

ارتباط مستقیم با محیط زیست هستند.
رئیس ســازمان محیط زیســت توضیح داد: 
خوشــبختانه آگاهی مردم امروز با حتی چهار 
ســال پیش قابل قیاس نیست، به تدریج مردم 
محیط زیســت را به عنوان حقوق شهروندی 
خود در نظر گرفتند، حفاظت از محیط زیست در 
کشوری مثل ما از همین مسیر امکان پذیر است. 
کلانتری درباره اقدامات انجام شده از سازمان 
محیط زیست توضیح داد: من چهار سال افتخار 
داشــتم خدمتگذار محیط زیســت باشم و به 
دست آوردهای نسبی خوبی رسیدم. انصافا باید 
بگویم برخلاف همه تبلیغاتی که از سویی برخی 
گروه ها علیه دولت بســیج شده است، عملکرد 
زیست محیطی دولت خوب بود. اما انتظاراتی که 
جامعه از محیط زیست دارد عملی نیست، آن هم 
در شرایطی که منابع مالی دولت در اثر تحریم ها 

کم شده است.
او افزود: در این شــرایط بد اقتصادی، حداقل 
با حمایت های رئیس جمهور در بخش محیط 
زیست پیشرفت های خوبی داشتیم. فقط درباره 
مسئله گردوخاک ۴۵۰ میلیون دلار تخصیص 
داده شــد، در ایــن چهار ســال 1۰2۰ نفر به 

محیط بان هایمان اضافه کردیم.
کلانتری عنوان کرد: ســازمان محیط زیست 
یکی از مستضعف ترین سازمان های دولتی بود، 
چهار سال پیش محیط بانان ماهی 1.۵ میلیون 
درآمد داشــتند و این پایین ترین میزان درآمد 
دولت بود. معلوم بود که چنین ســازمانی برای 
حمایت  و حفاظت از محیط زیســت انگیزه ای 
ندارد. با کمک سازمان برنامه و رئیس جمهور 
در این چهار ســال با وجود تورم 1۳۰درصدی، 
حقوق محیط بان ها بیش از ۳۰۰درصد افزایش 

پیدا کرد.

60درصد آلودگی های آرادکوه کاهش 
پیدا کرده، اما باید جابه جا شود

او در پاســخ به ســوالی درباره مرکز دفن زباله 
آرادکوه گفت: آرادکوه ۶۰ سال پیش به عنوان 
مرکز دفع زباله تهران به وجود آمد، با توجه به 
افزایش جمعیت و گسترش تهران نحوه برخورد 
با پسماندها نسبت به ۶۰ سال پیش تغییر کرده 
اســت. آرادکوه دیگر پاســخگوی مرکز دفع 

زباله های تهران نیست و نیاز به جابجایی دارد.
کلانتری با اشاره به اقداماتی که برای کاهش 

آلودگی آرادکوه انجام شده، توضیح داد: کارهای 
خوبی در دو سال اخیر انجام شده است، بخش 
عمده ای از مشــکلات حل شده و آلایندگی 
آن کمتر شده اســت. اما جابه جایی آن ۵۰۰ تا 
۷۰۰میلیون دلار پول می خواهد، دولت هم قول 

داده کمک کند.
او افزود: حدود ۶۰درصد آلایندگی آرادکوه کمتر 
شده است، یکی از دلایل بوی نامطبوع آزادراه 
تهران-قم آرادکوه است. الان وضعیت به مراتب 

بهتر از دو سال پیش است.
تا ســال آینده محیط بانان مــا مثل رنجرهای 

کشورهای غربی می شوند
رئیس سازمان محیط زیســت درباره اقدامات 
انجام شده در راســتای حمایت از محیط بانان 
گفت: دریافتی محیط بان ها بیش از ســه برابر 
شــده اســت، به تعدادشــان حدود 1۰۳۰ نفر 
اضافه شده اســت، ســالیانه ۵۰ تا ۶۰میلیارد 
تومان برای تجهیز محیط بان ها استفاده کردیم. 
همین امسال 12۰۰ موتورسیکلت مجهز واگذار 
کردیم. اول مشکل این بود که محیط بان های 
ما آموزش ندیده بودند. از ابتدای اســتخدام به 
پاسگاه ها رفتند، در این مدت به کمک معاونت 
آموزش، آموزش های حین کار به شکل مرتب 
انجام شد. ما دانشکده محیط زیست را منحل 
کردیــم و همانجا به محــل آموزش حین کار 

محیط بانان تبدیل شده است.
کلانتــری ادامه داد: خوشــبختانه سیســتم 
محیط بانی ما از دیگر سیســتم ها بیشتر تحول 
پیدا کرده است. امیدوارم پیشرفته ترین تجهیزات 
لازم تا پایان ســال آینده در اختیار محیط بانان 
ما قرار بگیرد و آنها شبیه رنجرهای کشورهای 
غربی بشــوند. اگر با خودشــان صحبت کنید 
مشخص می شود که وضعشــان با چند سال 
پیش قابل مقایسه نیست. امیدواریم تا حداکثر 2 
تا ۳ سال آینده به شکل پیشرفته تری از مناطق 

چهارگانه حمایت کنیم.

 کاهش سرانه آب در ایران؛ وضعیت 
بحرانی است

رییس ســازمان محیط زیســت درباره مسئله 

خشکسالی گفت: آب مهمترین دغدغه کشور 
است، به آب کشور ظلم کردیم و آب را از حالت 
تجدیدپذیر به حالــت تجدیدناپذیر در آوردیم. 
میزان آب چند ســال پیش بــه 9۰میلیاردمتر 
مکعب رسیده بود، امسال احتمالا به ٨۰میلیارد 
رسیده است. امسال سرانه آب به زیر 1۰۰۰ متر 
مکعب رفته که این یعنی در بحران قرار داریم، 
۷۰درصد جمعیت هم زیر ۷۰۰ متر مکعب آب 
دارند که این یعنی قرار گرفتن آن ها در شرایط 

ورشکستگی آبی.
او گفت: محیط زیســت زنده ما از طریق چهار 
شکارچی تهدید نمی شود، بلکه به علت کمبود 
آب شما تهدید می شوید. وقتی در طبیعت آبی 

نباشد گیاهی هم نخواهد بود.
کلانتری با اشــاره به تلاش هــا برای دریافت 
حق آبه محیط زیســت از وزارت نیرو گفت: ۴۳ 
ســال از جمهوری اســلامی می گذرد و هفته 
گذشته برنامه آمایش ســرزمین تصویب شد. 
مشکل اصلی آب این است که نمی دانیم با آب 
محدود چه کار کنیم؛ هنوز اولویت اســتفاده از 
آب را در کشــور نداریم. ما باور نداریم که آب 
تجدیدپذیر ما سال به سال کمتر می شود. سال 
1۳۶۷، 1۳2میلارد متر مکعب آب تجدیدپذیر 

داشتیم.
او ادامه داد: گروهی که سیاســت های کلان را 
تدوین می کنند، فکر می کنند که در این کشور 
محدودیت آبی وجود ندارد. وقتی برنامه ریزی 
می کنید که در 9۵درصد محصولات کشاورزی 
باید خودکفا شوید یعنی دو برابر وضع موجود باید 
آب مصرف کنید. مشکل اصلی محیط زیست و 
کشور آب است، مسئولان آب هم حاضر نیستند 
که واقعیت ها را بگوینــد، واقعیت ها درباره آب 
اسفناک تر از چیزی اســت که امروز درباره آن 
صحبت می شود. حتی در استان های گیلان و 
مازندران با مشکل آب مواجه شدیم. آب کماکان 
بزرگترین مشکل کشور است و کارشناسان آب 
در انعکاس مسائل به جامعه قصور دارند. چهار 
ســال پیش گفتم که برای یک حیوان وحشی 
چهار کارشناس داریم و برای آب یک کارشناس 
نداشــتیم، عده ای این حرف من را به مسخره 

گرفتند.
رئیس سازمان محیط زیست گفت: از وزارت نیرو 
این گله را داریم که حق آبه هایی که با خودشان 
تفاهم کردیم هم نمی رسانند، در حوزه دریاچه 
ارومیه نسبت به پارسال 12درصد بارش ها کمتر 
بود، امــا وزارت نیرو بیش از ۶۰درصد آب ما را 
تحویل نداده است. قطعا اگر حق آبه را ندادند باید 

به قوه قضاییه مراجعه کنیم.
کلاتری افزود: ما از دو سال پیش به یک صنعت 
آب بر مجوز ندادیم و گفتیم همه صنایع فولاد و 
پتروشیمی باید به سواحل بروند. در همه دنیا به 
این شکل است. متاسفانه دیر شده و این قضیه 

باید ۳۰ سال پیش اتفاق می افتاد.
معاون رئیــس جمهور توضیح داد: آقای رئیس 
قوه قضاییه سال گذشته دو جلسه برای تبدیل 
اراضی لواســان و دماوند گذاشت، همان زمان 
خدمت ایشان گفتم که ســالانه 2میلیارد تن 
فرســایش خاک داریم کــه ۶۰درصد آن قابل 
پیشگیری اســت. ما ۳۰۰هزار هکتار خاک را 
ســالانه در اثر فرسایش از دســت می دهیم، 
بعد برای دو هزار هکتار جلســه دفاع از حقوق 
شهروندان برگزار می کنیم، این ها نشان دهنده 

کم توجهی به مسائل زیربنایی کشور است.

بخاطر  نفر  مرگ ســالانه 11هزار   
آلودگی هوا

رئیس ســازمان محیط زیســت درباره مسئله 
آلودگی هوا عنوان کرد: الان روزی چند ساعت 
خاموشــی داریم، در زمستان ما التماس کردیم 
که به جای سوزاندن مازوت در نیروگاه ها یک 
ســاعت و نیم به مردم خاموشی بدهید. سالانه 
11 هزار نفــر به خاطر آلودگی هــوا در ایران 
می میرنــد، این تقریبا معادل تصادفات جاده ای 

است.
او افزود: مســئله هوا هنوز قابل حل است، اما 
هزینه دارد. ما می توانســتیم با یک سال و نیم 
خاموشی اصلا در زمستان آلودگی هوا نداشته 
باشیم. ما حاضر نبودیم برای سلامت مردم این 

خاموشی را بدهیم.
کلانتــری درباره کیفیت ســوخت ها گفت: در 

سال 1۳92 در روز صفر  لیتر سوخت استاندارد 
داشــتیم، الان روزانه بیش از 12۰میلیون لیتر 
ســوخت اســتاندارد در ایران تولید می شود و 
سوخت کمتر از یورو چهار نداریم. اگر سوخت 
ما امروز مثل ۶ ســال پیش بود، شهرهای ما 
قابل ســکونت نبودنــد. وزارت نفت و دولت از 
سوخت های استاندارد حمایت کردند. برعکس 
صنعت خودروی ما به سرعت صنعت سوخت 

ما بهتر نشد.
1٨ درصد وسعت ایران کانون گردوخاک است

معاون رئیس جمهور درباره اوضاع کانون های 
گردوخــاک در کشــور توضیــح داد: ما مراکز 
گردوخاک همه کشــور را شناســایی کردیم. 
نزدیک 1٨درصد وسعت کشور گردوخاک خیز 
است، این ها همه شناسایی شدند. امروز تقریبا 
خوزستان گردوخاک های 1۰ سال پیش را ندارد.

او افزود: کسانی که احساسی از تولید صحبت 
می کنند با این نتیجه روبرو می شوند، واقعا باید 
بــه منبع تولید گردوخاک برســیم و باید از آن 
پیشگیری کنیم. این کار هم به معنای برخورد 
با عوامل گردوخاک خیز است، بزرگترین عوامل 
این موضوع هم چرای بیش از حد و خشکسالی 

هستند.
کلانتری توضیح داد: ما در محیط زیست هیچ 
مسئله محرمانه  ای نداریم، این را به خبرنگاران 
و کسانی که از دوستان ما اطلاعات می گیرند 
می گوییم. چیزهایی که طبق قانون محرمانه ست 

هم در اختیار حراست قرار می دهیم.

 اگر قوانین اجرا شــوند سه چهارم 
کشور تعطیل می شود

او درباره عدم اجرای قانون در بخش محیط 
زیســت گفت: این موضوع به سیاست های 
کلان کشــور برمی گردد، با اعمــال قانون 
خیلی از کارخانه ها باید تعطیل شــوند. وقتی 
به اینجا برســیم می گویند این کارخانه انقدر 
کارگرد دارد و تولید می کند و محیط زیســت 

دور می خورد.
کلانتری ادامه داد: ما نیروگاه را نتوانســتیم 
تعطیــل کنیم چــون که گفتن بــرق قطع 
می شــود، قانون وجود دارد ایــن قانون اجرا 
نمی شــود. در مقیاس کوچک تر می توانیم با 
یک شکارچی برخورد کنیم، اما در جایی که 

قدرت بالاست عملا قانون بی اثر می شود.
او افزود: یک اســتانداردهای زیست محیطی 
داریم که برای جوامع پیشــرفته اســت، اما 
اگر بخواهیم قوانین را به شــکل واقع بینانه 
عمل کنیم، سه چهارم کشور تعطیل می شود. 
کشــور جهان ســومی مثل ما نمی تواند این 
اســتانداردهای قانونی را اعمال کند. قوانین 
خاصی که برای کشورهایی با استانداردهای 
بالاست را تصویب کردیم، اما قابلیت اجرای 
آن هــا را نداریم.  امروز اگر بخواهم قانون را 
تهران  اتوبوس های  ۶۵درصــد  کنم،  اعمال 
باید اصلاح شوند، ٨۰درصد مینی بوس ها باید 
از خطــوط حمل و نقل خارج شــوند. در این 

صورت با یک طغیان روبرو می شوید.

در جمع خبرنگاران مطرح شد:۷۰درصد ایران درگیر ورشکستگی آبی  است

سالیانه۱۱هزار نفر بخاطر آلودگی  هوا جان می دهند! 

اخبار

رئیس سازمان غذا و دارو گفت: در شرایطی که تحریم ها 
به صورت جدی قوت می گرفت و تامین ارز مورد نیاز برای 
دارو، تجهیزات پزشکی و شیرخشک به مساله اصلی تبدیل 
شــده بود، چنانچه بازار این اقلام کنترل نمی شــد، قطعاً 
نمی توانستیم با این میزان ارز که در دسترس بود، انتظارات 

عمومی را مدیریت کنیم.
به گزارش روز دوشنبه ایرنا از سازمان غذا و دارو، محمدرضا 
شانه ساز افزود: شفافیت به صورت جدی در سازمان غذا و 
دارو پیگیری می شود. بارگذاری آرا و خروجی کمیسیون ها 
در تارنمای این سازمان از سال 9٨ یکی از اقدامات عملی 

در این راستا بوده است.
وی با تاکید بر اینکه رویکرد ســازمان غذا و دارو طی سه 

سال گذشته همواره حمایت از تولید داخل بوده است، اظهار 
کرد: در شــرایطی که تحریم ها به صــورت جدی قوت 
می گرفت و تامین ارز مورد نیاز برای دارو، تجهیزات پزشکی 
و شیرخشک واقعا به مسئله اصلی تبدیل شده بود، اگر بازار 
این اقلام کنترل نمی شود، قطعاً نمی توانستیم با این میزان 
ارز که در دسترس بود، انتظارات عمومی را مدیریت کنیم.

شانه ســاز افزود : همزمان با تشدید تحریم ها و تشکیل 
قرارگاه ســازمان غــذا و دارو، کمیته هــای تخصصی با 
حضور مشاوران متخصصی که در این حوزه ذینفع نبودند 
برنامه ریزی شد تا تعارض منافع ایجاد نشود؛ بر این اساس 
۳1جلسه رسمی قرارگاه با حضور وزیر بهداشت تشکیل و 
عملکرد و وضعیت حوزه غذا و دارو بررسی شد. همچنین 

بــا دعوت از مســئولان و اعضای ســندیکای مرتبط، از 
نظرات آنان بهره می بردیم اما در مرحله تصمیم ســازی 
و سیاستگذاری، اجازه ندادیم کسانی که خودشان شخصاً 

ذینفع هستند در این حیطه حضور داشته باشند.
رئیس ســازمان غذا و دارو گفت: در گذشته نگاه منفی و 
بار ســنگینی از سوء عملکرد نسبت به سازمان غذا و دارو 
در افکار عمومی، بین مســئولان و دستگاه های نظارتی 
شکل گرفته بود، به همین علت موضوع شفافیت را یکی از 
کلیدی ترین راهبردهای سازمان غذا و دارو در نظر گرفتیم 
و با توجه به اهمیت مبحث شفافیت، تمامی تصمیمات و 
خروجی کمیسیون ها روی سایت سازمان قرار گرفت تا تمام 

ذی نفعان به آن دسترسی داشته و آن را مشاهده کنند.

مدیریت بازار دارو بدون صرفه جویی ارزی ممکن نبود

مدیرعامل بنیاد برکت خبر داد

ایجاد ۲۱۰ هزار شغل جدید برکت در ۱۲ هزار روستا
مدیرعامل بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان امام گفت: بنیاد برکت در سال 

جدید 21۰ هزار شغل ایجاد می کند.
به گزارش خبرگزاری مهر، امیرحسن مدنی، افزود: بنیاد برکت راه اندازی ۷۰ 
هزار طرح اشــتغال زایی اجتماع محور جدید را در سال 1۴۰۰ در دستور کار 
دارد که باعث ایجاد 21۰ هزار فرصت شغلی در مناطق محروم خواهد شد.

وی خاطرنشان کرد: تعداد روستاهای تحت پوشش فعالیت های اشتغال زایی 
بنیاد برکت از ۷ هزار و ۵۷۵ روســتا در سال 99 به 12 هزار روستا در سال 

جدید رسیده است.
مدیرعامل بنیاد برکت ادامه داد: بنیاد پیش از این در 2۷۶ شهرستان از ۳1 
استان کشور در زمینه ایجاد فرصت های کسب و کار فعال بود که این تعداد 

در سال 1۴۰۰ به ۳۵۰ شهرستان خواهد رسید.
مدنی با اشاره به فعالیت ٨۰۰ تسهیل گر بنیاد برکت در مناطق محروم گفت: 
9۵ هزار میلیارد ریال اعتبار کل پیش بینی شــده برای راه اندازی ۷۰ هزار 

شغل جدید برکت در سال 1۴۰۰ است.
وی در تشــریح رسته های شغلی در اولویت برای سال جدید اظهار داشت: 
آبزی پروری، مشاغل دانش بنیان، پرورش بوقلمون، نوشت افزار، محصولات 
گلخانه ای، تولید قارچ و پرورش گیاهان دارویی از جمله رسته های اولویت دار 
سال 1۴۰۰ به شمار می روند.به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، این بنیاد در سال 

جدید بر ایجاد اشتغال برای اقشار خاص از جمله کولبران، سوختبران، زنان 
سرپرست خانوار و خانواده های زندانیان و دارای معلول تمرکز کرده است.

مدنی یادآور شد: بنیاد برکت تا پایان سال گذشته 1۰۰ هزار طرح اشتغال زایی 
اجتماع محور را در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته کشور عملیاتی کرده 

که ایجاد ۳۰۰ هزار شغل خرد و خانگی را به دنبال داشته اشت.
وی تاکیــد کــرد: بنیاد برکت بر اســاس منویات رهبر معظــم انقلاب و 
سیاســت های ابلاغی از سوی ستاد اجرایی فرمان امام، ایجاد فرصت های 
شغلی در مناطق محروم را با هدف محرومیت زدایی، توانمندسازی اقتصادی 
و برقراری عدالت اجتماعی در این مناطق به عنوان اولویت اصلی در راس 

برنامه ها و فعالیت های خود قرار داده است.
مدنــی تصریح کرد: بنیاد برکــت هیچ گونه محدودیتی بــرای حمایت از 
کارآفرینان در مناطق و روستاهای محروم کشور قائل نیست و با پیش بینی 
پشــتیبان و بازار فروش برای محصولات تولیدی، یک زنجیره اقتصادی را 
تشکیل می دهد که اشتغال پایدار را به دنبال دارد.مدیرعامل بنیاد برکت در 
پایان تاکید کرد: اجرای طرح های اشتغال زایی در مناطق محروم روستایی 
و کم برخوردار کشور، علاوه بر توانمندسازی اقتصادی و اجتماعی و ارتقای 
ســطح زندگی و معیشت، مهاجرت معکوس را نیز در این مناطق به دنبال 

داشته است.
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جزییاتی برای جاماندگان یارانه ها

چه کسانی می توانند دوباره برای یارانه ثبت نام کنند؟
بر اســاس مصوبه هیئت وزیران فرصت 
جدیدی بــرای ثبت نــام از جاماندگان و 
همچنین منصرفین از ســایر یارانه ها به 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی محول 

شد. 
در پی تصمیم اتخاذ شــده از سوی هیات 
وزیران، به زودی زمان ثبت نام از کسانی 
که یارانه نمی گیرند، یا در گذشته انصراف 
داده اند یا متقاضی یکی از یارانه ها هستند 

اعلام می شود .
 ایــن مهم در قالــب آیین نامه مربوط به 
یکــی از بندهای تبصره 1۴ قانون بودجه 
دربــاره هدفمندی یارانه هــا به تصویب 

رسیده است.
به موجب این مصوبه،وزارت تعاون،کار و 
رفاه اجتماعی با همکاری وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات موظف اســت ظرف 
یک مــاه از تاریخ ابلاغ ایــن آیین نامه، 
دسترسی کامل و برخط پایگاه اطلاعات 
رفاه ایرانیان را از طریق مرکز ملی تبادل 
اطلاعــات برای اجــرای تکالیف قانونی 

مربوطه در اختیار سازمان قرار دهد.

تمام دســتگاه های اجرایی نظیر سازمان 
ثبت اســناد و املاک کشــور، ســازمان 
ثبت احوال کشور، ســازمان امور مالیاتی 
کشور، ســازمان بیمه گر اعم از تجاری 
و تأمیــن اجتماعــی، نیــروی انتظامی 
جهموری اســلای ایران، بانک ها، وزارت 
و  تجارت،ســازمان ها  و  صنعت،معــدن 
کشــوری-  بازنشســتگی  صندوق های 
لشکری و سایر صندوق های بازنشستگی 
موظف بــه همــکاری لازم بــا وزارت 
تعاون،کار و رفاه اجتماعی در به روزرسانی 

و تکمیل پایگاه مذکور هستند.
همچنیــن ثبت نام کلیه افــراد متقاضی 
دریافــت یارانــه نقدی، یارانــه حمایت 
معیشتی خانوار و ســایر یارانه ها از جمله 
افراد جدید، افرادی کــه تاکنون ثبت نام 
ننموده اند و افرادی که منصرف شــده اند، 
بر عهده وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی 
اســت. در این راستا سازمان موظف است 
ظــرف ده روز از تاریخ ابــلاغ این آیین 
نامه، یک نسخه کامل از اطلاعات سامانه 
رفاهی) سامانه هویتی و بانکی مشمولین 

یارانه نقدی( را در اختیار وزارت تعاون،کار 
و رفاه اجتماعی قرار دهد و نیز ظرف یک 
ماه دسترسی برخط به کلیه اطلاعات وارد 
شده به سازمان را به طور مستقیم با مبدا 
اطلاعــات برقرار نمایــد. پرداخت یارانه 
نقدی به افراد واجد شــرایط پس از انجام 

آزمون توســط وزارت تعــاون،کار و رفاه 
اجتماعی و متناسب با تحقق دریافتی های 
)منابــع( جدول تبصره )1۴( و پس از اخذ 
مجوز ســتاد ملی مبارزه با کرونا صورت 

می گیرد.
با توجه به اعلام مهلت یک ماهه، پیش از 

۵ تیرماه ، عملیات ثبت نام از جاماندگان 
یارانه و مقاضیان آغاز خواهد شد. مدیرکل 
دفتر یارانه های نقدی و غیرنقدی سازمان 
هدفمندســازی یارانه ها نیــز از پیگیری 
ثبت نام عمومی از متقاضیان یارانه نقدی 
و معیشتی از دستگاه های اجرائی خبر داد.

 در حال حاضر یارانه  بگیران یارانه نقدی 
۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانی و یارانه معیشــتی 
مرتبط با افزایش قیمت بنزین در ســال 
1۳9٨ را دریافت می کننــد . مبلغ یارانه 
معیشــتی که به گفته مقامات مسئول به 
۶۰ میلیون نفر پرداخت می شود، مبلغ این 
یارانه برای خانوارهای یک نفره ۵۵ هزار 
تومان، دو نفره 1۰۳ هزار تومان، سه نفره 
1۳٨ هزار تومان، چهــار نفره 1۷2 هزار 
تومان و خانوارهای پنج نفره و بیشتر 2۰۵ 

هزار تومان است.
 امسال در ماه مبارک رمضان نیز یارانه ای 
تحت عنوان یارانه رمضان برای مشمولان 
واریز شده اســت . در سال گذشته یارانه 
حمایتی برای آســیب دیــدگان کرونا به 

حساب سرپرستان خانوار واریز شد.
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علی مرادخانی معاون سابق 
هنری ارشاد درگذشت

علی مرادخانی مدیر موزه موسیقی و معاون سابق 
امور هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی بر اثر 

ابتلا به بیماری کووید 19 دار فانی را وداع گفت.
به گزارش خبرنگار مهر، علی مرادخانی مدیر موزه 
موســیقی و معاون امور هنری سابق وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی صبح امروز دوشنبه 1۷ خردادماه 
بر اثر ابتلای دوباره به بیماری کووید 19 دار فانی 

را وداع گفت.
علی مرادخانی فارغ التحصیل رشــته روانشناسی از 
دانشگاه تهران است. وی پس از اتمام تحصیلات 
خود در ســمت های مختلــف مدیریتی نیز حضور 
داشــته که از آن جمله می توان به مدیریت تولید 
فیلم و عکس وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
)1۳۶۳ تا 1۳۶۵(، مدیریت همکاری های ســمعی 
و بصری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی )1۳۶۵ تا 
1۳۶۷(، مدیریت مرکز آموزش فیلمسازی )1۳۶۷ 
تا 1۳۶9(، مشــاور معاون سیاحتی و زیارتی وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی )1۳۶9 تا 1۳٨۳(، مدیر 
مرکز موســیقی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
)1۳٨۳ تا 1۳٨۶(، مشــاور وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی )1۳۷۳ تا 1۳٨۷(، مدیریت موزه موسیقی 

)1۳٨۷ تا کنون( اشاره کرد.
عضو موسسین جشنواره فیلم فجر )1۳۶۰(، عضو 
شــورای طرح و برنامه شبکه اول صدا و سیمای 
جمهوری اســلامی ایران )1۳۶2(، مدیر چهارده 
دوره جشــنواره بین المللی موسیقی فجر )1۳۶9 
تــا 1۳٨2(، مدیریت، طراحــی و نظارت بر تولید 
9۶ ســاعت آثار موسیقی نواحی ایران در انجمن 
موسیقی ایران )1۳۷۵(، طراحی و مدیریت تولید 
و اجرای سمفونی عاشورا )خسوف ()1۳٨۰(، مدیر 
تولید ســرود کتاب و سرود دانش برای کتابخانه 
ملی ایران و برای دایرة المعارف بزرگ اسلامی، 
طراحی و اجرای جشــنواره های موسیقی نواحی 
ایران، ذکــر و ذاکرین )در منطقه غرب کشــور 
- کردســتان(، جوان، اولین جشــنواره موسیقی 
پــاپ، جشــنواره بانوان )گل یاس( و جشــنواره 
ملل مســلمان، مدیریت تولید آلبــوم آثار قرآنی 
)1۳۷۵(، عضو هیات موســس و همچنین اولین 
هیئت مدیــره بنیاد فرهنگــی و هنری رودکی، 
ایجاد خانه هنرمند )اختصاص بخشــی از منازل 
شخصی هنرمندان موســیقی به موزه شخصی( 
ســال 1۳۷۶، همکاری در تاســیس و مدیریت 
ارکستر موسیقی ملی با استاد فرهاد فخرالدینی از 
جمله فعالیت های دیگر علی مرادخانی در عرصه 

فرهنگ و هنر بوده اند.

»پسر انسان« آماده نمایش شد

فیلم ســینمایی »پسر انســان« به کارگردانی سپیده 
میرحسینی آماده نمایش شد.

بــه گزارش خبرنگار مهر، فیلم »پســر انســان« به 
کارگردانــی ســپیده میرحســینی و تهیــه کنندگی 
مشــترک وحید دلیلی و ســپیده میرحســینی آماده 

نمایش و حضور در جشنواره های بین المللی شد.
نویســندگی این اثر به صورت مشــترک توسط پناه 

خدایاری و سپیده میرحسینی انجام شده است.
»پسر انســان« اولین فیلم بلند سپیده میرحسینی به 

شمار می رود.
لیلا زارع، بهنام شرفی، مجید پتکی، پریا مردانیان و 
هادی افتخارزاده از بازیگران اصلی این فیلم هستند.

در خلاصــه داســتان فیلم آمده اســت: انســان ها 
اسرارشان را خیلی خوب پنهان می کنند.

سپیده میرحســینی پیش از این سابقه نویسندگی و 
کارگردانی چندین فیلم کوتاه و تئاتر را داشــته است 
که در جشــنواره های داخلی و خارجی جوایزی را نیز 

کسب کرده است.
دیگــر عوامل فیلــم عبارتند از مدیــر فیلمبرداری: 
شــهرام نجاریان، طراحــی و ترکیب صــدا: بهروز 
معاونیان، صدابردار: فرزان معاونیان، آهنگســاز: پیام 
آزادی، تدوین: مســعود فرجام، دســتیار یک و مدیر 
برنامه ریزی: یوســف طاهریان، منشی صحنه: پونه 
خامین، عکاس: پوریا نوری، موســیقی موزیک بند: 
اشــکان نعیم، چهره پرداز: پرویــن نویدی، اصلاح 
رنگ و نور: ســامان مجد وفایی، طراح لباس: مریم 
قاســمی، طراح صحنه: پگاه آذر کمان، طراح پوستر: 
طاها ذاکــر، جلوه های ویژه: محمدمهدی ســخنور، 
مصطفی مطــوری، مدیر امور مالی: ســارا غفاری، 
مجریان طرح و مدیران تولید: وحید دلیلی و ســپیده 

میرحسینی.

معاون گردشگری خبر داد

بسته حمایت از کسب و کارهای گردشگری ابلاغ شد
به دنبــال موافقت کارگروه مقابله با پیامدهای 
اقتصادی کرونا و تصویب نهایی در ستاد ملی 
مدیریت کرونا، تمدید بســته حمایت از کسب 
و کارهای به شدت آسیب دیده در سال 1۴۰۰ 
از ســوی رییس دفتر و سرپرست نهاد ریاست 
جمهوری به تمام دســتگاه های اجرایی کشور 
ابلاغ شــد. معاون گردشــگری وزارت میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی ـ به 
دنبال ابلاغ این مصوبه به ادارات کل اســتانی 
صنایع دستی  و  گردشــگری  میراث فرهنگی، 
کشــور برای اجرا، اظهار کــرد: پیرو تلاش به 
منظور متقاعدسازی ستاد ملی مدیریت کرونا 
برای اعمال حمایت های بیشــتر و اســتمرار 

پشــتیبانی ها بســته حمایتی تلفیقی جدیدی 
مشتمل بر دو بخش مشــترک اشتغال محور 
و بنگاه محــور بــرای کســب وکارهای حوزه 
گردشــگری در کارگروه بررسی آثار اقتصادی 
کرونــا تنظیم شــد و بخش هایــی از جمله 
حمایت های بانکی، مالیاتی و بیمه ای مربوط به 
کســب و کارهای حوزه گردشگری را پوشش 
داد که بخش اول این حمایت ها در قالب تمدید 
بسته حمایت از کسب وکارها و مشاغل به شدت 

آســیب دیده از کرونا در سال 1۴۰۰ تصویب و 
ابلاغ شــد. همچنین بخش دوم در دستور کار 

ستاد ملی قرار دارد.
او افزود: تا کنون بیش از یک هزار و صد میلیارد 
تومان تســهیلات در قالب دو بسته حمایتی 
اشــتغال محور و بنگاه محور به کسب وکارهای 
گردشگری آســیب دیده پرداخت شده است و 
پرونده بیش از  9۰۰ میلیارد تومان نیز تکمیل 

و هم اکنون در بانک ها در دست اقدام است.

تیمــوری ادامه داد: در بخش بانکی با تصویب 
دســتورالعمل مربوطه مــواردی نظیر امهال 
تســهیلات فعــالان گردشــگری تــا پایان 
شــهریورماه اجرایی شــده و تلاش کرده ایم 
کــه هیچ گونه جریمه و ســودی نیز به امهال 
صورت گرفته تعلق نگیرد. از ســوی دیگر در 
بخش بانکی رفع ســوءاثر چک برگشتی و نیز 
ادامه پرداخت تســهیلات 12 درصد در دستور 
کار قرار گرفت تا هــم متقاضیان جدید و هم 

افرادی که پرونده شان نزد بانک بود و روند آن 
متوقف شده بود، از این امکان بهره مند شوند. 
بر این اســاس بانک ها و موسســات اعتباری 
موظف به پرداخت تســهیلات کرونایی اعم از 
تســهیلات جدید یا تسهیلات مراحل قبلی تا 
پایان آبان 1۴۰۰ هســتند.او ادامه داد: مهلت 
ثبت نام کســب وکارهای به شدت آسیب دیده 
از کرونا برای دریافت تسهیلات مصوب ستاد 
ملی کرونا در بخش های گردشــگری، ورزش 
و جوانــان، فرهنگ و هنر و حمل و نقل ریلی 
و هوایــی تا پایان شــهربورماه 1۴۰۰ مطابق 
همان دستورالعمل و شرایط ابلاغی قبلی تمدید 

می شود.


